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ODNOSI MED TOZD IN DELOVNIMI SKUPNOSTMI 
IN URESNIČEVANJE ZAKONA 0 ZDRUŽENEM DELU 

Obenem smo zabeleži l i , k a k š n a 
dela in naloge v p r a š a n c i v T O Z D 
opravljajo. Odgovori so dal i nasled
nje rezultate: 21 j i h je vodij T O Z D , 
28 asistentov, tehnologov, vodij pro
izvodnje ipd. in 12 delovodij. 

P r e d n e k a j m e s e c i smo v t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h z d r u ž e n e g a de l a 
n a š e ž e l e z a r n e a n k e t i r a l i 61 v o d i l n i h d e l a v c e v T O Z D . P o s t a v l j e n a 
v p r a š a n j a so o b s e g a l a v r e d n o t e n j e d e l a d e l o v n i h s k u p n o s t i v 
p r i m e r j a v i z d e l o m v T O Z D , k a k š e n p o m e n p r i p i s u j e j o v p r a š a n c i v l o g i 
š o l s t v a , z n a n o s t i , k u l t u r e , z d r a v s t v a i n t e l e sne k u l t u r e , t u d i v 
p r i m e r j a v i z d e l o m v T O Z D . N a d a l j e smo j i h s p r a š e v a l i , k a k o so 
seznanjeni z z a k o n o m o z d r u ž e n e m d e l u , do k d a j , m e n i j o , d a b o d o v 
n j i h o v i T O Z D u v e l j a v l j e n a d o l o č i l a z a k o n a o z d r u ž e n e m d e l u i n 
katere o v i r e to p r e p r e č u j e j o ; za k o g a b i b i l o s m o t r n o o r g a n i z i r a t i 
i z o b r a ž e v a n j e o p o s a m e z n i h p o g l a v j i h z a k o n a o z d r u ž e n e m d e l u i n v 
k a k š n i o b l i k i naj b i to i z o b r a ž e v a n j e p o t e k a l o . P r i m e r j a l i so svoj 
osebni d o h o d e k z O D d e l a v c e v v s l u ž b a h , v p r a š a l i s m o j i h , a l i b i se ob 
ugodni p r i l o ž n o s t i z a p o s l i l i v d e l o v n i h s k u p n o s t i h , i n n a k o n c u k o l i k o 
so s t a r i . 

V SEPTEMBRU BLIŽE 
PLANIRANIM KOLIČINAM 

V m e s e c u s e p t e m b r u je c e l o t n a Ž e l e z a r n a d o s e g l a 95,4 % z d r u ž b e 
n i m p l a n o m p r e d v i d e n e s k u p n e i n 99,6 % g o t o v e p r o i z v o d n j e (v r a z 
p r e d e l n i c i so p o d a t k i v o d n o s u n a o p e r a t i v n i p l a n ) . T o je p rece j b o l j š i 
p r o i z v o d n i r e z u l t a t , k o t je b i l d o s e ž e n v a v g u s t u . P r o b l e m a t i k a v p o 
s a m e z n i h T O Z D je b i l a n a s l e d n j a : 

I. 
K a r 38 v p r a š a n i h a l i 62,29 9 pr ipi

suje delu v delovnih skupnost ih 
enak pomen kot delu v T O Z D , 
man j š i pomen 16 a l i 16,23 9 , mnogo 
man j š i pomen pa eden (1,64 9 ) . P a č 
pa š t i r je v p r a š a n i menijo, da je delo 
v delovnih skupnost ih p o m e m b n e j š e 
(6,55 9) , in dva a l i 3.28 9 pripisujeta 
temu delu mnogo večji pomen kot 
delu v T O Z D . 

Zan imive j še rezultate so dal i od
govori na drugo v p r a š a n j e . Med tem 
ko šo l s tvu pripisuje enak pomen kot 
delu v T O Z D 32 v p r a š a n i h a l i 

(Nadaljevanje na 9. strani 

T O Z D P L A V Ž 
11. septembra smo pričel i na 

plavžu II izvajat i glavni remont, k i 
bo zakl jučen v drugi polovici 
oktobra. Zato je b i l tudi d r u ž b e n i 
plan skupne proizvodnje za septem
ber postavljen ustrezno niže . Zaradi 
znane situacije s s labšo kval i te to 
rudnega vsipa je bil postavljen ope
rat ivni program niže kot d r u ž b e n i 
plan. Operat ivni program za sep-

mber je bi l tudi dosežen , medtem 
i (Nadaljevanje na 3. strani) J 

KAJ IN KAKO PLANIRAMO 
V ŽELEZARNI ZA PRIHODNJE LETO 
V 11. č l e n u samoupravnega sporazuma o z d r u ž i t v i temeljnih 

organizacij z d r u ž e n e g a dela v delovno organizacijo ž e l e z a r n a Jesenice 
je zapisano: » S planiranjem delavci v temeljnih organizacijah in 
Ž e l e z a r n i u r e s n i č u j e j o pravico in d o l ž n o s t urejanja i n usklajevanja 
odnosov v d r u ž b e n i reprodukciji , posebej v razvoju proizvajalnih sil 
in sredstev, produktivnosti dela, materialne in socialne varnosti de
lovnega in ž i v l j e n j s k e g a okolja, pripravljenosti na s p l o š n o ljudsko 
obrambo in d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o in v smotrni uporabi prostora ter 
varstvu in i z b o l j š a n j u ž i v l j e n j s k e g a o k o l j a . « 

D a bi se tem n a č e l o m , k i so 
zapisana v samoupravnem sporazu
m u i n so podrobneje opredeljena 
v s ta tu t ih temel jnih organizacij 
z d r u ž e n e g a dela in delovnih skup
nosti kar najbolj pr ibl ižal i , smo 
mora l i v l e tošn j em letu naredi t i 
v n a š e m samoupravnem plani ranju 
korak naprej v smeri k v a l i t e t n e j š e g a 
planiranja . 

V ta namen so po temeljnih 
organizacijah i n delovnih skup
nost ih v pr ipravah osnove plana za 
leto 1978, k i bodo služile s t rokovni 
s lužbi pr i izdelavi predloga samo-

^(Nadaljevanje na 2. strani) 

Z OSEBNIM DOHODKOM SE 
PRIBLIŽUJEMO PLANIRANEMU NIVOJU 

Š e trije o b r a č u n s k i meseci nas l o č i j o od z a k l j u č k a poslovanja 
v letu 1977 in č e d a l j e bolj se » č i s t i j o « podatki, k i k a ž e j o , vsaj v 
grobem, k a k š n o bo n a š e poslovanje, n a š uspeh ali neuspeh na 
ekonomskem p o d r o č j u . Takrat bo tudi konec ugibanj in s r e č a l i se 
bomo s š t e v i l k a m i , v kater ih bo zajeto prizadevanje celotnega 
ž e l e z a r s k e g a kolektiva, uspeh ali neuspeh pa se ne bo o d r a ž a l samo 
v Ž e l e z a r n i , p a č pa se bodo posledice raztegnile na celotno gospo
darsko in negospodarsko p o d r o č j e j e s e n i š k e o b č i n e . 

Pr i anal iz i osebnega dohodka za 
september ponovno ugotavljamo, da 
se giblje v skladu s predvidevanji . 2e 
vnaprej smo r a č u n a l i , da bodo 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

KLJUB MANJŠIM 
TEŽAVAM 
REMONTA 
PLAVŽA II 

V REDU POTEKA 
Pred z a k l j u č k o m redak

cije smo p o v p r a š a l i Janeza 
Veharja, vodja remonta na 
p l a v ž u II, kako dela poteka
jo. Povedal je, da so sicer 
dva dni v zaostanku, ker so 
se pojavile m a n j š e nepred
videne t e ž a v e , ko so p l a v ž 
odprli. V okvari pa je bilo 
tudi dvigalo mariborske 
Metalne. 

Kl jub temu š e vedno 
r a č u n a j o , da bodo zaosta
nek nadomestili. Nadalju
jejo z n e z m a n j š a n i m tem
pom, vsak dan, tudi ob 
nedeljah, delajo po 12 ur, 
tako da so delavci utrujeni . 
Situacija se bo š e zaostrila, 
ker t e č e t a i s t o č a s n o re
monta aglomeracije i n 
kavperja. 

D r u g a č e dela t e č e j o v 
redu. T a k o so v torek 11. 
oktobra, montiral i p r a š n o 
v r e č o . 

Posebej je poudaril , da so 
zadovoljni z delavci Metal
ne, k i res dobro delajo. 

ZA ZMANJŠEVANJE NEUPRAVIČENE 
BOLEZENSKE ODSOTNOSTI 

IN POVEČANJE SKRBI RESNIČNO BOLNIM 
Odbori za delovna razmerja pr i DS vseh T O Z D in delovnih skup

nostih so razpravljali o organizaciji zdravstvenega varstva in o po
membno p o v e č a n i bolezenski odsotnosti z dela. V razpravah se je 
ugotovilo: 

1. Zdravs tveno vars tvo zaposle
nih in n a š e skupno dobro p o č u t j e je 
skupna stvar tako zdravstvenih 
delavcev T O Z D Obra tna ambulan
ta, delavcev kadrovskega sektorja in 
ne nazadnje tudi sredine, kjer de
lamo, to je, v T O Z D , oziroma D S . 
M e n i m o , da smo vsi soglasni, da je 
potrebno problemat ik i zdravstve
nega varstva in varstva pri delu 
nameni t i še večjo skrb, s ci l jem, da 
naj bo ln i delavci ne delajo, zdravi pa 

ne kor i s t i jo bolezenskega s t a l eža . 
C i l j je lahko dosegati le s skupnimi 
napori med zdravnik i , kadrovik i , 
s o c i a l n i m i de lavc i , psihologi, var
nostnimi inženir j i ha eni s trani in 
T O Z D , oziroma D S ter samouprav
n i m i delovnimi skupinami na drugi 
s trani . 

2. R e s n i č n o bolni delavci niso 
vzrok p o v e č a n j a bo ln i škega s t a l eža . 
^ (Nadaljevanje na 2. strani) J 

DELNA ZAMENJAVA KOKSA Z MAZUTOM 
PRI ENAKI STORILNOSTI PLAVŽA 

Pred T O Z D P l a v ž je v prihodnjem letu uvedba injektiranja mazuta 
na p l a v ž u 1. Z a injektiranje mazuta skozi pihalice sb v Ž e l e z a r n i izde
lani gorilci, k i naj o m o g o č i j o b o l j š o r a z p r š i t e v mazuta v oksidacijski 
coni, kakor je to bil primer v p r e j š n j i izvedbi. Zato je potrebno, da na 
kratko pregledamo dobre in slabe strani take zamenjave koksa z ma
zutom, z namenom, da d o s e ž e m o č i m v e č j i faktor take zamenjave ob 
enaki storilnosti p l a v ž a . , . , , . x t 

_ . proizvodnje grodlja. N a r a š č a j o č i 
JJelna zamenjava m e t a l u r š k e g a interes za to zamenjavo je mot iv i ran 

koksa v p l a v ž u z ogl j ikovodiki , z last i predvsem z nenehnim m a n j š a n j e m 
z mazu tom, je zelo razš i r j ena v zad- z a ] o g koksovi t ih premogov za proiz-

(Nadaljevanjem 2. strani) 

Sodelavka pri potenciometrični titraciji mangana v glavnem kemičnem 
laboratoriju 

RAZŠIRJENI SEJI TOVARNIŠKEGA 
IN OBČINSKEGA KOMITEJA ZKS 
V OKVIRU KONGRESNIH PRIPRAV 

Torek, 11. oktobra, je bil p o l i t i č n o zelo razgiban dan, saj 
sta skoraj sledili druga drugi r a z š i r j e n i seji komiteja tovar
n i š k e konference zveze komunistov Ž e l e z a r n e in komiteja ob
č i n s k e konference Zveze komunistov Slovenije. Na obeh se
jah, k i sta sodili v okviru predkongresnih pr iprav , so sodelo
val i č l a n i centralnega komiteja Zveze komunistov Slovenije. 

Najprej seje dopoldan sestala r a z š i r j e n a seja komiteja to
v a r n i š k e konference Z K S Ž e l e z a r n e , kateri so prisostvovali 
č l a n i z v r š n e g a komiteja centralnega komiteja Zveze komuni
stov Slovenije M i r a n P o t r č s strokovnima sodelavcema, pred
sednik r e p u b l i š k e konference Zveze s o c i a l i s t i č n e mladine 
Slovenije Ljubo J a s n i č , sekretar sindikata delavcev kovinske 
industrije r e p u b l i š k e g a sveta Zveze sindikatov Slovenije 
S r e č k o Mlinaric in sekretar m e d o b č i n s k e g a sveta Z K S za Go
renjsko Ludv ik K e j ž a r , poleg nekaterih sekretarjev osnovnih 
organizacij Z K S Ž e l e z a r n e , nekaterih vodij temeljnih organi
zacij z d r u ž e n e g a dela Ž e l e z a r n e , dveh č l a n o v poslovodnega 
odbora Ž e l e z a r n e in predstavnikov t o v a r n i š k i h ter o b č i n s k i h 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij in s k u p š č i n e o b č i n e Jesenice. 

N a dopoldanski seji t o v a r n i š k e g a komiteja, ki je sodila, 
kakor je bilo ž e r e č e n o , v okvir predkongresnih razprav, je 
tekla beseda o aktivnosti zveze komunistov in ostalih subjek
t ivnih s o c i a l i s t i č n i h sil pr i u r e s n i č e v a n j u ustavnih d o l o č i l in 
zakona o z d r u ž e n e m delu ter ostalih sistemskih zakonov. Se
veda pa je bil velik poudarek na tem, kako i d e j n o p o l i t i č n o 
kar najbolje usposobiti vse komuniste in jih akt ivirat i za 
enotno in u č i n k o v i t o p o l i t i č n o akcijo. Govor je bil tudi o 
povezanosti vseh d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij v Ž e l e z a r n i 
in njihovi enotni in usklajeni p o l i t i č n i dejavnosti. 

Š e posebno je bilo poudarjeno, da se komunisti morajo 
spoprijeti s konkretnimi problemi v svojem okolju, pr i č e m e r 
sta potrebna zelo d o l o č e n a z a d o l ž i t e v komunistov in stalno 
spremljanje njihove odgovornosti pr i u r e s n i č e v a n j u z a d o l ž i 
tev in sploh politike zveze komunistov. 

Na popoldanski r a z š i r j e n i seji komiteja o b č i n s k e konfe
rence Zveze komunistov Slovenije Jesenice je sodeloval tudi 
predsednik centralnega komiteja zveze komunistov Slovenije 
France Popit. Osnovna tema razgovora je bila: vloga zveze 
komunistov v frontni organiziranosti S Z D L v o b č i n i . 

O obeh sejah bomo v prihodnji š t e v i l k i v e č p o r o č a l i . 

SEJA SKUPŠČINE KULTURNE SKUPNOSTI 
Jutr i , 14. oktobra, predsednik Miroslav N o č sklicuje deveto sejo 

obeh zborov s k u p š č i n e kulturne skupnosti Jesenice. Poleg potrjeva
nja zapisnika in delegatskih v p r a š a n j bodo na seji obravnavali sedem
m e s e č n o p o r o č i l o izvajalcev programa kulturne skupnosti, devet
m e s e č n o f i n a n č n o p o r o č i l o in program ter f i n a n č n i n a č r t kulturne 
skupnosti po s e d e m m e s e č n e m p o r a č u n u . 

j e l i skupaj s ce lotnim gradivom za 
skupno sejo obeh zborov skupšč ine 
ku l turne skupnost i . Ob tem pa je 
izvršni odbor s k u p š č i n e na zadnji 
seji, 7. oktobra, sprejel naslednjo 
oceno, mnenja in s ta l i šča , k i j i h daje 
delegatom v razpravo in sprejem. 

Še pet mesecev nas loči in skleni l i 
bomo tr i letno obdobje delegatsko 
konst i tuirane s k u p š č i n e kul turne 
skupnosti . Č e p r a v ne b i mogl i t rd i t i , 
da smo z delegatskim sistemom že 
zagotovil i neposreden vpl iv delavcev 
in delovnih l jud i na ku l tu rno pol i 
t iko, oziroma dosegli stopnjo, da b i 

delegacije, oziroma delegati dosledno 
i n odgovorno iz raža l i izvirne inte
rese in potrebe delovnih l judi , l ahko 
ugodno ocenimo pomembno raz
šir jen krog l judi , predvsem delavcev 
iz materialne proizvodnje in d r u ž -
^ (Nadaljevanje na 11. strani) ^ 

Celotno gradivo za sejo so 
delagati prejeli že z vabi lom, 
dodatno bo na seji podan predlog 
ocene izvršnega odbora s k u p š č i n e 
o s e d e m m e s e č n e m izvajanju pro
grama, k i ga v nadaljevanju v celoti 
objavljamo. Iz poroči l je razvidno, 
da izvaja lc i programa kul turne 
skupnosti le-tega v ko l ič inskem po
gledu u resn iču je jo , oziroma v mno
gih pr imerih , v pr imerjavi s p lanom, 
celo presegajo. 

F i n a n č n i plan kul turne skupnosti 
za leto 1977 predvideva 5.738.028,70 
din dohodka, k i je b i l do 30. septem
bra real iziran 70 %. 

O C E N A S E D E M M E S E Č N E G A 
I Z V A J A N J A P R O G R A M A 
K U L T U R N E S K U P N O S T I 

Povzetek s e d e m m e s e č n e g a poro
čila izvajalcev programa ku l tu rne 
skin i s t i J e f . :es sa delegat pre-



DELNA ZAMENJAVA KOKSA Z MAZUTOM PRI ENAKI 
STORILNOSTI PLAVŽA 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

vodnjo kval i tetnega m e t a l u r š k e g a 
koksa in zaradi nižje cene mazuta 
v pr imerjavi s koksom. Med pred
nostmi uporabe mazuta v p l avžu 
lahko omenimo, razen pozitivnega 
vpliva p o v e č a n e vsebnosti vodika 
v redukcijskem p l inu na redukcijski 
postopek, tud i večjo operativnost pr i 
vodenju toplotnega stanja p l avža , 
kakor tudi m o ž n o s t njegove uvel ja
vi tve kot pomembnega č lena pri 
av tomat iz i ranem vodenju p l a v ž n e g a 
postopka. Injektiranje mazuta in 
vseh goriv z ogl j ikovodiki v t a l i ln ik 
p l a v ž a i m a tudi nekatere pomanj
kl j ivos t i , k i omejujejo njihovo upo
rabnost. 

N e u p o š t e v a j o č momentalnega 
n a r a š č a n j a cene nafte, delna nado
mestitev koksa z mazutom p o v z r o č a 
v p l avžu naslednje negativne spre
membe: 

a) N a r a š č a specif ična ko l ič ina re
dukcijskega pl ina in znižuje se stop
nja i zkor i ščan ja tega pl ina. 

b) Znižu je se temperatura oksida-
cijske cone p l avža . 

c) Nastaja nevarnost tvorbe saj, 
kot posledica nepopolnega upl inja
nja mazuta v oksidacijskem ob
moč ju . 

d) N a r a š č a ko l ič ina privedenega 
žvepla v p lavž . 

Večan j e specif ične kol ič ine reduk
cijskega p l ina pr i n a d o m e š č a n j u 
koksa z in jekt i ranim mazu tom je 
p o v z r o č e n o z vodikom, k i je v mazu
tu v obl ik i oglj ikovodikov. K i s i k vpi-
hanega zraka se uporablja le za zgo
revanje ogljika koksa in sp roščenega 
ogljika mazuta, medtem ko vodik, 
vsebovan v mazutu , prehaja le skozi 
prehodne spremembe in ne porablja 
kis ika iz vetra. K e r tudi pr i zna tn i 
porabi mazuta ostaja duš ik vpiha-
nega zraka kot p r e t e ž n a sestavina 
redukcijskega p l ina v p lavžu , je obo
gatitev vetra s k i s ikom od l ično in 
pogosto tudi edino sredstvo za zviša
nje stopnje nadomestitve koksa 
z in jekt i ranimi ogl j ikovodikovimi 
gorivi brez negativnega vpl iva na 
storilnost p l avža . Razen tega z zv i 
š a n j e m koncentracije k is ika v vpiha-
nem zraku n a r a š č a tud i redukcijski 
potencial pl ina in se izbol jšuje jo 
izsledki kazalcev redukcijskega p l ina 
i n toplotnega dela p lavža . 

Zn ižan je temperature p l ina v 
oksidacijski coni p l avža pr i delni na
domesti tvi koksa z mazutom je po
vzročeno tako z že omenjenim nara
ščan j em kol ič ine redukcijskega p l ina 
na enoto uplinjenega koksa z endo-
te rmnim razpadom oglj ikovodikov 
ter enako z m a n j k a j o č o o b č u t n o 
toploto n a d o m e š č e n e g a koksa. D a b i 
obdrža l i t e h n o l o š k o nepogreš l j ivo 
temperaturo v t a l i ln iku p lavža , so 
p r a k t i č n o možn i trije prijemi: obo
gatitev zraka s k is ikom, zvišanje 
temperature zraka in zn ižan je vlage 
zraka. 

Obogatitev vpihanega zraka z v la 
go na višje vrednosti od maksimalne 
vrednosti naravne vlage atmosfer
skega zraka v poletnem obdobju je 
izgubila svoj pomen pr i i s t o č a s n e m 
injekt i ranju ogl j ikovodikovih goriv 
in lahko ostane le kot eden od čle
nov vodenja hoda p lavža . Za to so 
m o ž n o s t i nadomestitve m a n j k a j o č e 
toplote z z n i ž a n j e m v lažnos t i z raka 
zelo omejene. E n a k o velja tud i za 
zvišanje temperature vpihanega zra
ka, ker visoka stopnja pripravljeno
sti vsipa o m o g o č a že sedaj popolno 
izkor i ščanje kapacitete kavperjev in 
nadaljnje izbol j šanje tega stanja je 
mogoče p r i č a k o v a t i le pr i kavperj ih 
moderne konstrukcije z uporabo v i -
sokoognjestalnih gradbenih mate
rialov. Zato lahko zak l juč imo , da 
ostane realna pot za zvišanje de leža 
injektiranega mazuta tedaj le obo
gatitev zraka s k i s ikom. 

Ponavadi so kol ič ine injektiranega 
mazu ta v mejah od 30 do 70 kg na 
tono grodlja, izjemoma 90 in več kg 
mazu ta na tono grodlja. M e d raz l ič 
n i m i v i r i je op t imalna meja kol ič ine 
mazu t a 32 k g / t gr., k i pr ihrani 45 kg 
koksa / t grodlja (faktor zamenjave 
je F = 1,43), -pr i -69 kg mazu ta / t 
grodlja se p r ih ran i 74 kg koksa / t 
grodlja ( F = 1,07) in pr i 91 kg mazu
t a / t grodlja se p r ih ran i 91 kg koksa 
na tono grodlja (F = 1,00). Seveda, 
p r i p r a k t i č n i uporabi mazuta je vsa 
ta dognanja treba tudi preverit i . 
K o t glavni vzrok t e ž a v pri nadalj
njem zv i šan ju porabe mazu ta je ra
zen zn i žan j a faktorja zamenjave 
koksa z mazu tom nepopolno upl i 
njanje mazuta v oksidacijskem ob
m o č j u , k i je i z r a ž e n o s tvorbo saj 
v redukcijskem p l inu z vsemi nega
t i v n i m i posledicami, kot so: neena
komeren hod p l a v ž a , tvorba nased-
l i n v Spodnjem delu j a š k a , n a r a š č a 
nje dna t a l i ln ika i n t e ž a v e pr i čišče
nju p l avžnega p l ina . 

Popo lno uplinjanje injektiranega 
mazuta je pogojeno z n a j p o p o l n e j š o 
r azp r š i t v i j o toka mazu ta po izstopu 
iz mazutne šobe , z zadostno do lž ino 
pot i delcev v oksidacijskem prostoru 
i n z zadostno koncentraci jo kis ika 
v plinski fazi. P r i predpostavki, da bi 
moral biti vsak delček mazutnega 
toka uplinjen na poti enega metra, 

je potem pr i izs topni hi t ros t i vetra iz 
pihalice 200 do 250 m/sek ustrezen 
čas za uplinjanje 4 do 5 ms (milise
kund) i n po l i te ra turnih podatkih 
temu ustreza maksimalna velikost 
de l čka 40 do 46.«.m (beri: mikro
metrov). Dejanska pot de l čka v oksi
dacijskem prostoru p l a v ž a je l ahko 
tud i k r a j š a kot en meter, v odvis
nost i od po loža ja mazutne šobe, 
konstrukcije pihalice ipd., tako da je 
potrebna r azp r š i t ev injektiranega 
mazuta na p r ib l i žno 30-«m. 

P r i proizvodnji grodlja v p l avžu se 
ponavadi uporablja mazut z visoko 
vsebnostjo žvep la (2,5 do 3%), k i se 
v oksidacijskem o b m o č j u upl inja 
v ob l ik i p l insk ih spojin SO2, C O S 
ipd . i n prehaja v redukcijski p l in i n 
iz tega v reducirane surovine. Pove
č a n a specif ična poraba injektiranega 
mazuta zvišuje zato zahteve po bol j 
ši desulfurizacijski sposobnosti žlin

dre. Navadne kol ič ine injektiranega 
mazuta nimajo negativnega vp l iva 
na vsebnost žvep la v grodlju, kar se 
lahko pojasni tako z nenehno pada
j o č o specifično porabo koksa kot 
glavnega nosi lca žvep la v p l a v ž n e m 
vsipu, k i je posledica bol jše priprave 
vsipa, kakor z zv i šan im d e l e ž e m 
p l insk ih spojin žvepla , k i odhajajo iz 
p l a v ž a s p l a v ž n i m p l inom. 

S tem prispevkom je na kra tko na
kazana problemat ika delne zame
njave koksa z mazu tom. V nalogi, k i 
je pred nami , je potrebno na r a č u n 
ski n a č i n do loč i t i maks imalno ko l i 
č ino injektiranega mazuta , k i ga je 
m o ž n o popolnoma up l in i t i v oksida
cijskem prostoru p l a v ž a brez tvorbe 
saj, v poskusnem obdobju pa ugoto
v i t i p r a k t i č n e meje kol ič ine injekt i 
ranega mazuta za n a š e razmere. 

Aleksander Pav l i ček 

ZA ZMANJŠEVANJE NEUPRAVIČENE 
BOLEZENSKE ODSOTNOSTI 

IN POVEČANJE SKRBI RESNIČNO BOLNIM 

Sodelavca na srednji progi v valjarni profilov 

KAJ IN KAKO PLANIRAMO V ŽELEZARNI... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

upravnega sporazuma o osnovah 
plana Že leza rne za leto 1978, kakor 
t ud i podrobnega vrednostnega in 
kol ič inskega plana temeljnih organi
zaci j in de lovne organizacije kot 
celote. 

V fazi dogovarjanja in izdelav 
osnutkov osnov plana T O Z D je b i la 
izkazana vel ika pripravljenost vodij 
temeljnih organizacij , da se te 
osnove plana postavijo kar najbolj 
realno, pr i č e m e r se je skuša lo v 
osnutke osnov plana vk l juč i t i vse 
tiste elemente, k i zagotavljajo kar 
najbolj op t ima lno in gospodarno 
kor i ščen je proizvodnih kapacitet. 

T e osnove plana bodo dane v raz
pravo na zbore po temeljnih orga
nizaci jah in de lovnih skupnost ih 
v drugi polovic i oktobra, z name
nom, da bo sleherni zaposleni imel 
m o ž n o s t vp l iva t i na d o k o č n o vse
bino predloga osnov plana, k i bodo 
potem tudi osnova za izdelavo pred
loga samoupravnega sporazuma o 
osnovah plana Že leza rne . 

P r i č a k o v a t i je, da se bo sleherni 
č lan n a š e delovne organizacije 
ak t ivno vključil v razpravo o 
osnovah plana svoje temeljne orga
nizacije in delovne skupnosti . 

Skupna proizvodnja 
Go tova proizvodnja 
Prodaja 
Grodelj 
J e k l o 

Z a polno izkor i ščenos t proizvod
nih kapacitet bo potrebno v prihod
njem letu zaradi ozkih grl in po
manjkanja lastne jeklene substance 
nabavi t i večjo kol ič ino r az l i čn ih 
polproizvodov, tako doma kot v tu
j i n i , kar je glede na t r ž n o situacijo, 
k a k r š n a se p r i č a k u j e v prihodnjem 
letu, tudi ekonomsko opravič l j ivo . 

P r a v o č a s n a dobava p lan i ran ih 
polproizvodov tako po asort imentu 
kot tudi po d inamik i bo tudi eden od 
pogojev za izpolnjevanje postavlje
n i h p lanskih obvez v prihodnjem 
le tu . 

Osnu tk i osnov p lana T O Z D vse
bujejo v glavnem vse tiste elemente, 
k i naj nam v prihodnjem letu že 
s p lanom zagotavljajo doseči opt i
malne proizvodno poslovne rezul
tate ob pogoj ih za katere lahko 
realno p r i č a k u j e m o , da bodo v 
prihodnjem letu prisotni pr i n a š e m 
delu. 

N a j navedem samo nekaj g lavnih 
področ i j v katera so osnove plana 
usmerjene: 

— nadaljnj i razvoj samoupravnih 
odnosov, 

— optimalno kor i ščen je proizvod
n ih naprav, 

— p o v e č a n j e s to r i lnos t i , izbol j 
š an j e izplena ter vseh vrst p o t r o š k o v 
ob i s t o č a s n o bo l j šem kor i ščen ju 
delovnega časa in zn ižan ju zastojev, 

— t e h n o l o š k a i n delovna discipli
na, 

— varovanje d r u ž b e n e lastnine, k i 
nam je zaupana v upravljanje, 

— izbol jšanje delovnih in živ
ljenjskih pogojev, 

— kval i te ta izdelkov, asortiment-
sko izpolnjevanje planskih obvez, 
reklamacije, dobavni roki i td . 

Za prvo informacijo je prav, da ob 
tej p ro l ik i navedemo tudi nekaj 
glavnih fizičnih kazalcev za pred
videno pro izvodnjo v prihodnjem 
le tu: 

P re l imina rn i plan 1978 
1.630.000- 1.640.000 ton 

450.000- 460.000 ton 
445.000- 450.000 ton 
160.000 ton 
505.000- 510.000 ton 

Z a posamezne temeljne organi
zacije je še preuranjeno objavljati 
predvidevanja za planirano proiz
vodnjo, ker je to še predmet dogo
varjanja in usklajevanja, lahko pa 
r ečemo , da je pr i d o l o č a n j u p lanskih 
obvez za pr ihodnje leto prisotna 
večja mera odgovornosti vodilne 
s tukture po T O Z D , kar nam je 
j ams tvo , da bodo planske obveze 
postavljene realno v okv i ru danih 
m o ž n o s t i in da bodo tudi dosegljive. 

M A R T I N S K E T A 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

3. K p o v e č a n j u bolezenskega sta-
leža predvsem prispevajo m a l o š t e 
v i l n i delavci, k i se zavedajo le pravic 
iz nas lova zdravstvenega zavaro
vanja, ne pa obveznosti in odgo
vornosti do zd ruženega dela. P r i teh 
so pogosti pojavi izsiljevanje bole
zenske odsotnosti z dela, zahteva po 
pr iznavanju s t a l e ž a za nazaj, od
klanjanje dela v T O Z D , zahteva po 
raznih specialistih, p r i n a š a n j e bol
n i šk ih izvidov, da so zboleli na 
dopustih (Caz in , K l j u č ) , s č i m e r žele 
poda l j š a t i dopust. 

4. M o č n o sp lošni pojav je pr i 
slednjih iskanje z d r a v n i š k e p o m o č i 
med delovnim časom. T u d i vsa 
potrdi la in napotnice hodijo zava
rovanci iskat med delovnim č a s o m 
i n za take primere zahtevajo 
bo ln i šk i s t a lež in podobno. 

V c i l ju , da bi organizacijo zdrav
stvenega varstva izboljšal i in se 
v večji meri posvetil i r e sn i čno bol
n i m delavcem ter p reprečeva l i izko
riščanje bolezenskega s t a l e ž a po 
n e u p r a v i č e n i h zavarovancih, so od
bor i za delovna razmerja sprejeli 
s ledeče sklepe: 

1. Delavci zavarovanci se po 
T O Z D in DS za odobravanje bol
n i š k e g a s t a l e ž a registrirajo po 
ambulantah, oziroma zdravnikih 
obratne ambulante, in sicer: 

I. Obra tna ambulanta : dr. B R A -
N I M I R Č E H 

T O Z D P l a v ž , L i v a r n a , Transpor t , 
V z d r ž e v a n j e , Žeb l j a rna , Ž I C , T B in 
Va t ros ta lna . 

I I . Obra tna ambulanta : dr. V E S 
N A F U R L A N - Z I D A R 

T O Z D V a l j a r n a b luming - š t eke l 
Be la , H l a d n a val jarna Bela , H l a d n a 
val jarna Jesenice, Remontne delav
nice, D S za komercialne in f i n a n č n e 
zadeve, Prof i la rna . 

I I I . Obra tna ambulanta : dr. Z E -
L I M I R C E S A R E C 

T O Z D Jek la rna , Elektrode, D S za 
kadrovske in sp lošne zadeve ter 
informiranje , Z i č a r n a , Energet ika, 
V r a t n i podboji. 

I V . Obra tna ambulanta : dr. L I 
D I J A N A K O V S K A 

T O Z D Va l j a rna žice i n profilov, 
V a l j a r n a debele p ločev ine , Jeklo-
vlek, Strojne delavnice, D r u ž b e n a 
prehrana, D S za ekonomiko T K R in 
novogradnje, Kovinoservis . 

U T E M E L J I T E V : 
. Vsak zavarovanec ima pravico do 
proste izbire zdravnika . Bolezenski 
s t a l ež pa lahko odobrava le za to 
p o o b l a š č e n zdravn ik . Iz jemno bo 
v d o l o č e n e m primeru bolniški s ta lež 
lahko odprl tudi drugi zdravnik 
obratne ambulante, kadar gre za 
nujne akutne primere. 

Prednost t a k š n e podelitve T O Z D 
in D S po zdravnik ih so med drugimi: 

— večja skrb in pozornost posa
mezniku, spoznavanje vseh t e ž a v in 
problemov, 

— večje poznavanje delovnega 
okolja i n skrbi za izbol jšanje , 

— večje medsebojno neposredno 
sodelovanje zdravnik — T O Z D — 
delavci kadrovskega sektorja i td . 

2. Iskanje z d r a v n i š k e p o m o č i , 
oziroma pregledi v obratni am
bulanti so praviloma v prostem 
č a s u . Izjeme pri tem so nujni 
primeri, ali kadar odgovorni ne
posredni vodja napoti posamez
nika na z d r a v n i š k i pregled. 
Iskanje z d r a v n i š k i h potrdil, na
potnic in podobno se opravlja 
i z k l j u č n o v prostem č a s u . 

U T E M E L J I T E V : 
T O Z D Obra tna ambulanta je pri

dobila v zadnjem času t r i nove 
zdravnike , tako da je kadrovsko 
v celoti izpopolnjena. T o omogoča 
stalno delo dveh obratnih ambulant 
v dveh izmenah (dopoldan in po
poldan). P o drugi s t rani pa je že do 
sedaj dokazano, da se je velika 
več ina vestnih delavcev takih obi
skov (v prostem času) tudi posluže
vala. 

3. Poostriti je treba kontrolo 
na domu, s tem da se do po 
sameznikov, k i se ne ravnajo po 
zdravnikovem navodilu, ukrepa 
z nepriznavanjem b o l n i š k e g a 
s t a l e ž a . 

U T E M E L J I T E V : 
Ugotovi tve kaže jo , da sicer malo

š tevi ln i delavci bolezenski stalež 
izkor iščajo za razna dela na domu 
(košnja , gradnja hiš ipd. in tudi za 
postopanje). 

T i sklepi stopijo v veljavo s 15. 10. 
1977. P r i č a k u j e m o , da bomo v korist 
r e sn ično bo ln ih sodelavcev sprejetc-
sklepe dosledno spoš tova l i . 

K A D R O V S K I S E K T O R 

Z OSEBNIM DOHODKOM SE 
PRIBLIŽUJEMO PLANIRANEMU NIVOJU 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

zaradi k ra j šega koledarskega meseca 
za pr ib l ižno dva odstotka nižji, 

v k u m u l a t i v i pa se postopno pril: i-
ž u j e m o višini 4.700 din na oseho. 
P r imer ja ln i podatki nam pokažejo 
naslednje: 

obdobje ur /os . d in /u ro din/os. 
povpr. % 
u č i n k a 

indeks O D ï # k s 

1.76 =100 gfc 
leto 1976 189,0 22,37 4.227 31,87 100,0 100,0 
jan.1977 190,9 23,66 4.518 32,64 106,9 109.6 
febr. 178,7 25,30 4.522 33,61 107,0 111,1 
marec 191,2 24,53 4.690 32,94 110,9 112,4 
apr i l 189,9 24,66 4.684 33,04 110,8 112,8 
maj 189,9 24,83 4.716 33,29 111,6 114,1 
jun i j 187,4 24,20 4.536 32,07 107,3 115,0 
I - V I 188,0 24,52 4.611 32,86 109,1 112.5 
ju l i j 186,1 25,68 4.778 31,72 113,0 114.6 
avgust 193,0 24,70 4.767 32,02 112,8 115.1 
september 190,7 24,54 4.680 32,48 110,7 115.5 
I - I X 188,7 24,67 4.655 32,60 110,1 113.4 

V torek je bila v okviru priprav na kongrese ZK razširjena seja tovarniškega 
komiteja MSŽelezarna 

Poda tk i v globalu ne kaže jo n iče
sar » izs topajočega«. N a nivoju Žele
zarne je osebni dohodek man j š i za 
1,83 % a l i za 87 d in . G l a v n i delež pri 
tem ima m a n j š e š tev i lo p l a č a n i h ur. 
R a z u m l j i v o pa p o d r o b n e j š a primer
j ava kaže bolj razgibano sl iko. M e d 
23 T O Z D in D S je 16 enot doseglo 
n iž j i , sedem enot pa višji osebni 
dohodek, s tem da so razl ike dosti 
bolj umirjene, kot smo j i h ob iča jno 
vajeni. Na jveč j i minus ima T O Z D 
Energet ika in to 372 din na osebo, 
kar je posledica ene dnine manj pri 
p r ib l ižno za odstotek n iž jem u č i n k u . 
N a j m a n j š i minus z n a š a 24 d in na 
osebo. ( T O Z D Strojne delavnice) ob 
istem š tev i lu ur, vendar ob 0,46 % 
n iž j em uč inku . P l u s i se gibljejo od 
skromnih šes t dinarjev na osebo do 
206 d in pr i T O Z D Jeklovlek, skra tka 
n i k a k r š n i h večj ih odstopanj. Uč inek 
se je pomakni l za 0,46 % navzgor, s 
tem da z h a š a v povpreč ju 32,48%, 
med T O Z D pa se giblje od 27,88 % do 
35,21, kar je na tem n ivoju že 
p rece j šn ja raz l ika , k i k a ž e t ud i na 
razl ike v u s p e š n o s t i posamezne te
meljne organizacije. S t imulac i j a je 
» u m i r j e n a « , osem odstotkov, kar 
ustreza d o s e ž k o m v proizvodnj i med 
98 in 102 % in se tud i po kol ič ini le 
s t e žavo pomikamo navzgor. 

V k u m u l a t i v i se vztrajno pr ib l i 
žujemo planirani meji 4.700 din in 
smo s 4.655 din ie še slab odstotek 

izpod nje, medtem ko se je plačano 
š tevi lo ur že pomakni lo preko pla
niranega š tev i la . Zarad i tega, ker se 
n a r a š č a n j e indeksa življenjskih 
s t r o š k o v še vedno n i ustavilo, pa slej 
ko prej lahko ugotavljamo padec 
realne vrednosti naš ih osebnih 
dohodkov, k i ga do konca leta ne bo 
mogoče nadoknadi t i . K o l i k o b i k iz-
bo l j šan ju situacije lahko pripomogli 
z objavljanjem pod robne j š ih po
datkov, kar v č l a n k u v predhodni 
š tevi lk i Zelezarja omenja Stane 
Torka r , je v p r a š a n j e . Brez dvoma je 
podatkov dovolj na razpolago, 
mnogo se j i h tudi v obl ik i posebne 
informacije m e s e č n o dostavlja nepo
sredno vodstvom T O Z D , mnogo pa 
ostane tud i n e z a p a ž e n i h . Podatki 
sicer v m n o g o č e m lahko razjasnijo 
situacijo, z n j imi pa se dohodka ne 
da ustvarjat i . K l j u č do tega je edino 
u s p e š n o gospodarjenje. T o pa nika
kor ne pomeni, da ne b i mogli do
sedanje oblike objavljanja prvih 
znanih podatkov o t e k o č e m gibanju 
osebnih dohodkov še dopolni t i . Le 
dogovorit i se je treba, kaj b i vsem 
skupaj bolj kor is t i lo , ne v cilju 
dokazovanja, da n i tako, kot je na
pisano, pač pa v c i l ju , da si počasi \< 
us tva r imo prepotrebno spoznanje, 
da osebni dohodek lahko izhaja le ii 
rezul tatov n a š e g a dela, kam p*j 
bomo ustvarjena sredstva kanaliz 
rali, pa je odvisno od nas samih. 

S M 



IZVRŠEVANJE SKUPNE IN GOTOVE PROIZVODNJE 
V SEPTEMBRU 

Skupna proizvodnja Gotova proizv. — Tuja Odprema 

T O Z D Progr. I zv r š . % Progr. I zv r š . % j . 
september 

1 2 3 4 5 6 7 8 
Plavž 7:850 8.054.7 102.6 
Jeklarne 42.200 38.880.4 92.1 -

— S M jeklo 28.000 24.504.6 87.5 
- E l j ek lo 14.200 14.375.8 101.2 
L iva rna 165 166.4 100.8 50 50.7 101.4 50.7 
Va l j . b luming- stekel 35.750 - 37.010.7 103.5 6.180 6.356.8 102.9 6.264.7 
— b luming 18.600 20.322.7 109.3 200 302.6 151.3 336.4 
- stekel 14.450 13.658.0 94.5 3.280 3.063.3 93.4 2.850.1 
— term. obd. 2.700 3.030.0 '112.2 2.700 2.990.9 110.8 3.078.2 
V a l j . žice in prof. 10.700 10.689.0 99.9 1.870 2.973.7 159.0 3.032.7 
- žice 8.500 8.439.1 99.3 1.870 2.924.1 156.4 2.983.0 
— met. menj. 2.200 2.249.9 102.3 
- profilov 49.6 49.7 
Va l j . deb. p loč . 5.300 6.053.0 114.2 5.220 5.896.6 113.0 6.174.3 
HI. valj . B e l a 7.000 5.467.5 78.1 7.000 5.313.4 75.9 5.046.7 
HI. val j . Jes. 2.640 2.841.5 107.6 2.520 2.643.7 104.9 2.517.1 
Zičarna 5.850 5.856.7 100.1 4.550 4.316.7 94.9 4.414.6 
Profi larna 2.190 2.347.9 107.2 1.885 2.136.6 113.3 2.185.5 
Vra tn i podb. 80 85.0 106.3 80 85.0 106.3 66.8 
Cestna ograja 197.1 
Jeklovlek 1.620 1.719.6 106.1 1.620 1.719.5 106.1 1.619.1 
Elekt rodni 1.560 1.659.3 106.4 1.555 1.648.4 106.0 1.665.3 
Samot, masa 350 418.7 119.6 180 280.1 155.6 280.1 
Masa za E m o n o 90 105.6 117.3 90 105.6 117.3 105.6 
Emona iz Zagreba 356.4 
Zebljarna 940 941.6 100.2 940 940.8 100.1 969.0 
S k u p a j 33.740 34.467.6 102.2 34.949.5 

Emona iz Zagr. 300 356.4 118.8 
Cestna ograja 197.1 
V S E S K U P A J 124.285 122.297.6 98.4 34.040 35.021.1 102.9 34.949.5 

V SEPTEMBRU BLIŽE ... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

ko d r u ž b e n i plan n i b i l . Skupna 
poraba vsipnega koksa je b i la s 
696 kg tono grodlja za 24 kg / tono 
nižja kot v avgustu in za 26 kg/ tono 
višja, kot je za letos planirano. 

T O Z D J E K L A R N A 
D r u ž b e n i plan za september je 

predvideval obratovanje s pe t imi 
S M pečmi . Vendar tega n i bi lo 
možno izvesti zaradi dal jše obrato
valne kampanje potisne peči in re
monta globinske peči š t . 1 v T O Z D 
Val ja rna b luming stekel. Poleg tega 
so bile tudi zaloge blokov pred 
globinskimi p e č m i še vedno precej 
velike. T o je b i l osnovni razlog za 
precej niž jo proizvodnjo S M jeklar
ne. Poleg tega je imel do ločen vpl iv 
na zman j šan j e proizvodnje tudi 
glavni remont p l a v ž a II , ker je bilo 
zato manj raztaljenega grodlja v 
vložku S M peči . 

V elektro j ek la rn i je predvideval 
d ružben i plan za september samo 
14.200 ton skupne proizvodnje. Upo
š teval je glavni remont Lec t romel t 
e lek t r ične peči , k i pa je b i l opravljen 
že v avgustu. Pro izvodnja je b i l a 
sicer višja, kot je predvideval d r u ž 
beni plan, vendar za normalno s i tu
acijo, brez predvidenega remonta, 
prenizka. Eden izmed vzrokov za to 
je zahteven proizvodni program, k i 
pa je b i l za l e t o šn j e leto, glede na 
obratovanje T O Z D H l a d n a val jarna 
Bela, tudi z d r u ž b e n i m planom pred
viden. 

Izpolnjevanje kval i te tnega asorti-
menta je bi lo v T O Z D Jek l a rna 
v septembru za malenkost bol jše kot 
v avgustu. O d skupno 616 sarž (pri 
tem niso u p o š t e v a n e s a r ž e za že
lezarno Sisak) je b i lo 434 sa rž a l i 
70,5% i n 182 a l i 29,5% menjav, 
rezervnih in zgrešen ih sa rž . 

Sarž kval i te te d inamo je b i lo 
v T O Z D Jek la rna n a r o č e n i h v sep
tembru 120 (avgust 93) i n izdelanih 
86 (avgust 70) a l i 71,6% (avgust 
75,2 %). K e r smo v septembru pričel i 
valjati v ča su obratovanja potisne 
peči vse bloke d inamo kval i te t preko 
slabov, primerjava valjanja v na
menske slabe, zaradi jek larsk ih 
napak, z avgustom n i mogoča . 

T O Z D L I V A R N A 
Jek lo l ivarna in kov ino l iva rna sta 

z d r u ž b e n i m p lanom predvideno 
skupno i n blagovno proizvodnjo 
dosegli, oziroma presegli. Zunan j im 
na ročn ikom je bi lo v septembru pro
danih 50,74 tone jek lenih odl i tkov 

T O Z D V A L J A R N A B L U M I N G 
S T E K E L 

Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 
skupna i n gotova proizvodnja je b i l a 
v septembru tako v val jarni b luming 
kakor tud i v va l ja rn i stekel z od
delkom toplotne obdelave na Javor-
niku znatno p r e s e ž e n a . 

Skupn ih zastojev je bi lo 33,28 % 
na obratovalni č a s in so b i l i v pr i 
merjavi z avgustom za 0,85 % nižji . 
K e r je potisna peč obratovala od 
9. septembra do konca meseca, je 
bilo zastojev kl jub t e ž j e m u pro
gramu preveč . V času svoje obrato
valne kampanje je potisna peč pre-
valjala 9.058 ton d o m a č i h in tuj ih 
slabov. Nenamesnk ih slabov je b i lo 
izvaljanih 2.240 ton, kar je za 560 
ton manj kot v avgustu. 

T O Z D V A L J A R N A 2ICE 
IN P R O F I L O V 

Val ja rna žicei je tud i jv sepierfbru 
Proizvedla manj , kot je predvideval 

d r u ž b e n i p lan skupne proizvodnje. 
Opera t ivn i program je b i l zaradi 
znanih t e ž a v z zastoji, k i še niso bile 
popolnoma odstranjene, postavljen 
niže in je b i l p r a k t i č n o dosežen . 
S k u p n i h zastojev je bilo 39,51 % na 
obratovalni čas . Po leg tega je bi lo še 
50 ur zastoja zaradi popravi la dna 
peči za ogrevanje blumov. Č e ne 
u p o š t e v a m o okvare na peči , so b i l i 
skupni zastoji v septembru za 7,54 % 
nižji kot v avgustu. 

V a l j a r n a profilov je d r u ž b e n i plan 
skupne proizvodnje izpoln i la . Pred
videni kva l i t e tn i asort iment je b i l 
tako v žični , kakor tudi v prof i lni 
va l ja rn i izpolnjen. 

T O Z D V A L J A R N A D E B E L E 
P L O Č E V I N E 

V tej val jarni smo izvedl i v ča su 
od 1. do 11. septembra z d r u ž b e n i m 
planom predvideni glavni remont. 
Zato je b i l a tud i p lani rana skupna in 
gotova proizvodnja ustrezno niž ja in 
je b i l a znatno p re sežena . K v a l i t e t n i 
asortiment se je gibal v okvi ru spre
je t ih na roč i l . Neka j t e ž a v je bi lo pr i 
proizvodnji mikrolegiranih jekel 
zaradi neustreznih mehanskih last
nosti . 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
B E L A 

V septembru d o s e ž e n a skupna 
proizvodnja je b i l a doselj na jv i š ja , 
odkar h ladna val jarna Be l a obra
tuje. Vendar še vedno n iž ja , kot sta 
predvidevala d r u ž b e n i p lan in ope
r a t i vn i program. G l a v n a vzroka sta 
b i la pomanjkanje v ložka i n obrato
v a l n i zastoji. Predvideval i smo, da 
bomo dobi l i v septembru 4.000 ton 
T V T iz tu j ih virov, dobi l i pa smo j i h 
le 1.781 ton. V e n d a r se je v septem
bru pr iče la si tuacija z v l o ž k o m 
izbol j ševat i , in sicer predvsem od 
sredine meseca dalje. K temu je pri
pomogla tudi val jarna stekel, k i je 
dobavi la v kva l i t e t i globoki vlek celo 
nekol iko več T V T , kot j i h je bi lo 
s p lanom predvidenih. T u d i ko l ič ina 
d inamo T V T , k i je b i l a dobavljena, 
na zalogi ter v medfazni predelavi, je 
b i l a zadovolj iva. 

P r i izpolnjevanju kvali tetnega 
asort imenta smo precej zaostali p r i 
d inamo kva l i t e t i . V z r o k je b i l v tem, 
ker je l in i ja za razogl j ičevanje pr iče la 
obratovat i šele 20. septembra, ko 
smo dosegli zalogo 1.000 ton dinamo 
T V T , k i so zagotovi l i normalno 
obratovanje l inije. P r i kva l i t e t i 
globoki vlek je bi la p lani rana 
ko l i č ina dosežena . Proizvodnje ne-
r javnih jekel je bi lo v septembru 15 
ton. 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
J E S E N I C E 

V tej T O Z D so enako kot p r e j šne 
mesece dosegli tud i v septembru zelo 
dobro proizvodnjo. P r i kval i te tnem 
asort imentu je bi lo proizvedenih 482 
ton dinamo H V T (avgusta 399 ton) 
in 170 ton jekel t rd ih kval i te t (av
gusta 235 ton). 

T O Z D Z I Č A R N A 
D r u ž b e n i plan skupne proizvodnje 

n i b i l dosežen , medtem ko je b i l 
nekol iko niže postavljeni operat ivni 
program za malenkost p r e k o r a č e n . 
T u d i pr i gotovi proizvodnji pla
n i rana ko l ič ina n i b i l a dosežena . 

P r i kva l i te tnem asort imentu je 
b i lo proizvedenih 1.207 ton patenti
rane žice (avgusta 1.132 ton), 234 
ton V A C žice (avgusta 205 ton) in 
60 ton E P P žice (avgusta 75 ton). 

T O Z D P R O F I L A R N A 
V T O Z D Prof i l a rna so v septem

bru znatno presegli z d r u ž b e n i m 
planom predvideno skupno in go
tovo proizvodnjo. T a uspeh je še 
to l iko večji , ker so imel i zaradi 
o b č a s n i h , t eža v z v ložkom za posa
mezne stroje p o v e č a n o š tev i lo me
njav obl ikovaln ih valjev. 

T O Z D V R A T N I P O D B O J I 
Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 

proizvodnja za september je b i la 
p re sežena . N e k o l i k o pa so zaostali 
z odpremo, ker so del prozvodnje, 
za rad i t e ž a v z naroč i l i , predali na 
zalogo. 

T O Z D J E K L O V L E K 
D r u ž b e n i p lan je b i l p resežen za 

100 ton pr i p o v p r e č n i d imenzi j i 
21,78 m m (avgusta 23,4 mm). V l a -
či ln ica je proizvedla 1.445 ton a l i 
104,02 % v odnosu na plan, lušč i ln ica 
49 ton a l i 81,50 % na p lan , brus i ln ica 
101 tono a l i 144,85% in ža r i l n i ca 
123 ton a l i 123,20% v odnosu na 
plan. 

T O Z D E L E K T R O D E 
Z d r u ž b e n i m p lanom predvidena 

skupna proizvodnja je bi la znatno 
p r e s e ž e n a in je to na jvečj i proiz
vodni dosežek v zadnjih dveh le t ih . 
De lno je k temu pripomoglo tudi 
dodatno obratovanje ob prost ih 
sobotah. 

T O Z D Z E B L J A R N A 
Opera t ivn i program za september 

je b i l postavljen n iže kot d r u ž b e n i , 
ker n i na roč i l za bodečo žico, in je b i l 
tud i dosežen . 

Avgus t K a r b a 

POŠKODBE V SEPTEMBRU 
Iz .podatkov, k i nam j i h je posredovala s lužba za varstvo p r i 

delu, je razvidno, da je bilo v p re j šn j em mesecu na delovnih mestih 
p o š k o d o v a n i h 48 sodelavcev in izgubljenih 820 delovnih dn i . V prejš
njem mesecu je bi lo na poti v s lužbo sedem poškodb in 73 izgub
l jenih delovnih dni . 

Pregled p o š k o d b po temeljnih organizacijah in delovnih skup
nost ih je naslednji: 

T O Z D 

p o š k o d b e 
na del. izgubljeni poškodbe izgubljeni 

P l a v ž 
Jek la rna 
L i v a r n a 

V a l j a r n a b l u m i n g - š t e k e l 
V a l j a r n a žice in profilov 
V a l j a m a debele p ločevine 

H l a d n a val jarna B e l a 
H l a d n a val jarna Jesenice 
Z i č a r n a 
Prof i la rna 
V r a t n i podboji 
Jeklovlek 
Elekt rode 
Zebljarna 
Strojne delavnice 
Remontne delavnice 
V z d r ž e v a n j e 
Energet ika 
Transpor t 

D r u ž b e n a prehrana 
D S za komercialne in 
f i n a n č n e zadeve 

D S za kadrovske in sp lošne 
zadeve ter ifnormiranje 
D S za ekonomiko, t e h n i č n o 
kontrolo , razvoj ter novogradnje — 

mestu dnevi na poti dnevi 

2 25 1 31 
4 46 _ _ 

— 13 
od prej — — 

4 85 _ _ 
4 35 _ 

— 40 
od prej — _ 

2 106 _ 
3 25 _ 
2 10 _ 
3 18 _ 
1 3 _ 
4 65 1 1 
2 24 1 21 
1 2 _ 
5 33 _ 
4 94 1 6 
4 71 - -

_ 36 
od prej — — 

2 45 3 14 

_ 23 
od prej — -1 17 

4 
od prej 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTILA KOLEK 

10. 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 
D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 17 
T O R E K - 18.10. 
S R E D A - 19. 10. 
Č E T R T E K - 20. 10. 
P E T E K - 21. 10. 
S O B O T A - 22.10. 
N E D E L J A - 23. 10. 

D N E V N I : 
M L A K A R F L O R I J A N 
G M A J N A R J A N E Z 
E N I K O V A N D A 
T O R K A R S T A N E 
B U R J A A N T O N , m l . 
A R H J A N E Z 
M O L A N I V A N 

Telefon d e ž u r n e g a za vzd rževan je v Že leza rn i je: 
vezni telefon je: 

N a redne delovne dn i dela dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

Predaja poslov se izvede v sobi t a j n i š t v a vzd rževan j a 
T O Z D V z d r ž e v a n j e . 

N O Č N I : 
Z U P A N M I R K O 
C E J J O Ž E 
T R O N T E L J M A R J A N 
K O V A Č J A N E Z 
U L Č A R M A R J A N 
R A V N I H A R P E T E R 
P I N T A R M A R J A N 

358 
410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

š t . 5 v upravni stavbi 

SLUŽBA OBRATNE AMBULANTE 
V dneh od 17. do 22. oktobra bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: I. i n II . obratna ambulanta , 
popoldan: I I I . in I V . obratna ambulanta . 
V soboto, 22. oktobra, samo dopoldan I I I . i n I V . obratna ambulanta . 

V zobni ambulan t i : 
dopoldan: I. zobna ambulanta , 
dopoldan: I I . zobna ambulanta . 
V soboto, 22. oktobra, samo dopoldan I. zobna ambulanta . 

Ordinaci j sk i č a s dopoldan od 6.30 do 13., 
V soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

popoldan od 13. do 19.30. 

N a osnovi sklepa odbora za delovna razmerja v T O Z D Transpor t z dne 
21. 9. 1977 in v skladu s samoupravnim sporazumom o medsebojnih razmerjih 
in odgovornosti delavcev v T O Z D dajemo 

O B J A V O 

prostih delovnih mest: 
1. 9807 U-4 tehnolog priprave dela v v z d r ž e v a n j u transportnih 

sredstev 
2. 9781 D-5 delovodja v predelavi tali lniskih odpadkov 

Pogoji za zasedbo delovnih mest: 
A d . 1 K a n d i d a t i morajo imet i z a k l j u č e n o višjo šolo t e h n i č n e al i orga

nizacijske smeri ter najmanj dve let i delovnih izkušenj na področ ju 
vzdTŽevanja a l i t ranspor ta , 

— z a k l j u č e n o srednjo t e h n i č n o šo lo ( S T Š ) strojne smeri ter pet let 
delovnih i zkušen j na področ ju v z d r ž e v a n j a t ransportnih sredstev. 

A d . 2 K a n d i d a t i morajo imet i z a k l j u č e n o srednjo t e h n i č n o šolo ( S T Š ) 
strojne a l i m e t a l u r š k e smeri ter pet let delovnih i z k u š e n j , 

— z a k l j u č e n o delovodsko šolo strojne al i m e t a l u r š k e smeri ter pet let 
delovnih izkušenj 

— i n znat i upravl ja t i stroje t e ž k e mehanizacije v predelavi ta l i ln isk ih 
odpadkov. 

K a n d i d a t i morajo imeti ustrezen odnos do d r u ž b e n e ureditve, samoup
ravljanja ter medsebojnih odnosov. =»-

Pri jave z osnovnimi podatki in podatki o strokovnosti pošl j i te v roku 
osmih dni po objavi na kadrovsk i sektor, z oznako »za T O Z D T r a n s p o r t « . 

VABILO INŽENIRJEM IN TEHNIKOM 
Zveza i n ž e n i r j e v in tehnikov Jesenice vabi vse svoje č l a n e jutri , v 

petek, 14. oktobra, na 
S K U P Š Č I N O Z V E Z E I N Ž E N I R J E V IN T E H N I K O V , 

O B Č I N E J E S E N I C E , 
ki bo ob 18. uri , v zgornjih prostorih restavracije Kaz ina . 

V a b i odbor 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
3. SEJA ODBORA ZA SPLOŠNE ZADEVE 

PRI DS ŽELEZARNE 
Predsednik odbora A n t o n D e ž m a n je 4. oktobra sklical 3. sejo 

odbora za s p l o š n e zadeve z naslednjim dnevnim redom: pregled 
sklepov zadnje seje, odobritev s l u ž b e n i h potovanj v tujino, p o r o č i l o 
o u s p e š n o s t i s l u ž b e n i h potovanj v tujino ter razno. 

P r i pregledu sklepov so ugotovi l i , 
da so v celot i izvršeni . V zvezi s skle
pom pre j šn je seje o tuzemskih 
s lužben ih potovanj ih in ker je iz 
poroči l o i zvršen ih s l užben ih poto
van j ih razvidno, da se obseg le-teh, 
predvsem v tuzemstu, razš i r ja , so 
zahteval i , da se v mejah obs to ječ ih 
določi l zaostri postopek odobrava
nja potovanj i n pr iznavanja povrač i l 
predvsem za potovanja na relaci j i 
Jesenice —Ljubl jana , s tem da se 
za ta potovanja pravi loma prizna
vajo samo prevozni s t rošk i , dnevnice 
(oziroma ustrezni del) pa samo izje
moma. Več ina potovanj v L jub l j ano 
je t a k š n e g a z n a č a j a , da izvrš i tev 
naloge skupno s potovanjem ne 
traja dalj kot osem ur, zaradi če sa r 
se v ci l ju pridobitve pravice do dnev
nice č a s odsotnost i n e u p r a v i č e n o 
poda l j šu je . P o v r a č i l o za da l j šo od
sotnost osnovnih ur in s tem pravica 
do ustrezne dnevnice se bosta pr i 
potovanj ih v L jub l j ano a l i drugih 
relacijah do 60 k m pr iznavala samo 
v pr imeru, ko bo o b r a č u n u pr i ložen 
nesporen dokaz, da potovanja n i bilo 
m o ž n o izvrši t i pred iz tekom osmih 
ur. Z a obravnavana s l u ž b e n a poto
vanja, za katera se ne pr izna po
vrač i lo s t r o š k o v v obl ik i dnevnice, se 
delavcu, k i je s l u ž b e n o potoval , upo
š t e v a p r i p a d a j o č i bon za malico. 
Sklep se ne n a n a š a na s l u ž b e n a po
tovanja, opravljena izven rednega 
delovnega časa , ko je delavec upra
v ičen do p a v š a l n e g a nadomesti la. 
V vsakem p r imeru m o r a b i t i za 
opravljeno s l u ž b e n o potovanje potni 
na log z o b r a č u n o m in poroč i lom 
p r e d l o ž e n preko nalogodajalca za 
s l u ž b e n o potovanje v kontrolo pr i 
blagajni že l eza rne Jesenice v petih 
dneh po opravljenem s l u ž b e n e m 
potovanju. 

Odobr i l i so tudi s l užbena poto
vanja v tujino naslednjim sodelav
cem: Jerneju H o č e v a r j u v Sovjetsko 

TOZD Jeklovlek 

5. SEJA ODBORA 
ZA DELOVNA RAZMERJA 

Odbor za delovna razmerja pr i 
T O Z D Jeklovlek se je sestal 13. sep
tembra na peti seji. Sejo je vodi l 
predsednik odbora Stane Rev, pr i
sotna pa sta bi la še kadrovik Janez 
K r a m a r ter vodja T O Z D B e r t i 
B r u n . 

Odbor je ugotovil , da so bi l i sklepi 
v glavnem izvršeni , ostajajo pa od
pr ta nekatera sporna in kadrovska 
v p r a š a n j a . 

P o t r d i l i in razporedil i so t r i na 
novo sprejete delavce. P o t r d i l i so 
tudi t r i premestitve delavcev. Z dve
m a premesti tvama se odbor n i 
s t r injal . 

, Odbor je pot rd i l in podprl predlog, 
da se z a č n e postopek za pov i šan je 
nekater ih kategorij na k r i t i č n i h 
delovnih mestih. Posebna pozornost 
naj velja k l j u č n i m delovnim mestom 
v proizvodnji , na kater ih so zapo
slene tudi ženske . 

Odbor je skleni l , da se omogoč i 
š t u d i j ob delu M a k s u Sot la r ju in 
Ju re tu Koš i r ju , in sicer na delovod-
sk i šoli . S N 

zvezo, B o ž i d a r j u Brudar ju v Za
hodno N e m č i j o , F r a n c u L a h u v 
Avs t r i jo , J a k o b u M e d j u v Zahodno 
N e m č i j o , P e t r u K u n c u v I tal i jo, 
Ernes tu P u š n i k u v B u k a r e š t o , 
A l o j z u K r a u t h a k e r j u na Češkos lo
vaško , F rancu Sel jaku, M a r j a n u 
D e m š a r j u , J u r i j u D o v ž a n u , Pe t ru 
Klo fu t a r ju in Janezu A r i h u v A v 
strijo i n I ta l i jo , Fe l iksu B e š t r u 
v Di i s se ldo r f ter J o ž e t u K o š i r j u 
v Z R N e m č i j o in Š p a n i j o . 

Seznanjeni so b i l i z oceno pred
sednika in podpredsednika poslovo
dnega odbora o u s p e š n o s t i s l u ž b e n i h 
potovanj v tujino za naslednje so

delavce: E m e s t a P u š n i k a iz B u k a 
r e š t e , Bor i sa Breganta in F ranca 
Gasserja iz Zahodne N e m č i j e in A v 
strije, F ranca Viča r j a iz Italije, 
E m e s t a P u š n i k a in J u r i j a Lacker ja 
iz Bolgarije, Aleksandra Jezerska i n 
V a l e n t i n a E r j a v š k a s Poljske, Jane
za Meseca, Janeza Zavel jc ina, M i l a 
na V o v k a in M a r j a n a K r i s t a n a iz 
Z R N e m č i j e , A l o j z a Krau thake r j a 
s Č e h o s l o v a š k e ter J o ž e t a Osvalda iz 
Avstr i je . 

Ob koncu seje so b i l i seznanjeni še 
z informacijo sekretarja Ž e l e z a r n e 
o obisku inozemskih poslovnih go
stov, ekskurzi jah, o obiskih delegacij 
v t e h n i č n e m muzeju ter v Že leza rn i , 
o obisku na razstavi »T i to v Slo
veniji« in izdanih knj igah s s trani 
Ž e l e z a r n e za pr iznanja i n tekmova
nja ter s po roč i l om o izvršen ih s luž
benih potovanj ih za mesec septem
ber. M . R . 

DS za komercialne in finančne zadeve 

8. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Delavski svet delovne skupnosti za komercialne in f i n a n č n e 

zadeve je na svoji 8. seji 4. oktobra pregledal sklepe p r e j š n j e seje in 
ugotovil, da so sklepi i z v r š e n i , po dodatnih pojasnilih, k i j ih je 
priskrbel predsednik Janez K e j ž a r , pa so potrdili predlog 
kadrovskega sektorja o organizacij i zdravstvenega varstva po 
obratnih ambulantah, oziroma zdravnikih. 

n i m v f i n a n č n o r a č u n o v o d s k e m sek-V nadaljevanju seje je podpred
sednik poslovodnega odbora Ivo A r -
zenšek , k i z a č a s n o opravlja funkcijo 
vodje delovne skupnosti , seznanil 
delavski svet s pismom javnega 
tož i l s t va iz K r a n j a in ga dopolni l še 
z nepravi lnostmi, katere o p a ž a m o , 
pa v pismu niso zajete. 

N a t o so ob ravnava l i kategorijo 
delovnega mesta »knj igovodja go
t o v i h izdelkov« in skleni l i , da se 
delovno mesto ponovno oceni in 
primerja z de lovnim mestom, k i je 
v sektorju za ekonomiko, in podob-

torju. S t r in j a l i so se s predlogom, da 
Ž e l e z a r n a pr is topi k samoupravnem 
sporazumu o delnem kr i t ju s t r o š k o v 
in f ras t ruk ture že leznice . Pred za
k l j u č k o m seje pa so se seznanil i še 
s sklepi 3. seje delavskega sveta Žele
zarne o ukrep ih , k i j i h moramo 
izvesti za izbol j šan je stanja v Žele
zarn i . Pos t av i l i so tud i vp ra šan je , če 
je mogoče , da b i se za delavce 
delovne skupnosti organizirala ma
l ica znotraj t o v a r n i š k e ograje, ker b i 
s tem odpadle vse kr i t ike v zvezi 
z izhodi ob času mal ic . M . P . 

TOZD Jeklovlek 

9. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
30. septembra je predsednik delavskega sveta T O Z D Jeklovlek 

Anton D e ž m a n sklical deveto redno sejo delavskega sveta. Na seji so 
obravnavali realizacijo sklepov ter t e k o č e zadeve. 

Vodja T O Z D je najprej podal po
roči lo o k r i t i čn ih delovnih mestih. 
Pouda r i l je, da so problemi kategori
zacije delovnih mest da l j šega z n a č a 
j a ter se bodo obravnaval i postopno. 
Glede nekaterih delovnih mest so se 
mnenja pr isotnih razhajala, pred
vsem za delovna mesta ravnalcev v 
ad jus t až i . 

Vse S D S , razen dveh, so razprav
ljale o novem delovnem c i l ju , in 
sicer: i zkor i ščan je kapacitet in 
delovnega časa min imalno 75%, in 
se s predlogom tudi strinjale. Za 
izvedbo tega ci l ja pa so zado lžen i vsi 
izmenski vodje in vodje proizvodnje. 

P r i so tn i so se s t r inja l i s predlogom 
podpisa sporazuma o pokr ivanju 
dela s t r o š k o v infrastrukture želez
n i škega transportnega podjetja 
L jub l j ana v le t ih 1976-1980. 

N a v p r a š a n j e , kako je z investici
j a m i T O Z D Jeklovlek, z brusi lnico 
ter s stroji , k i so že dotrajani , je 
vodja T O Z D B e r t i B r u n odgovoril , 
da je druga faza na z a č e t k u , vezana 
pa je na tretjo progo v val jarni žice, 
je pa v č a s o v n e m zaostanku. 

P r o b l e m a t i č n a so devizna sred
stva, k i so odobrena za opremo iz 
uvoza. Poda l j š ek hale je predviden 

za jesen i n bo zgrajen do maja 
prihodnjega leta. V naslednji fazi 
razvoja, do leta 1985, je predviden 
prizidek na severni s trani hale, 
kamor naj bi preselili brusi lnico, k i 
je lokacijsko oddaljena. Zamenjal i 
in dopoln i l i pa bomo tudi stroje, k i 
so dotrajani in je na nj ih t e ž k o 
delati . 

N a koncu je b i la o b r a z l o ž e n a t u d i 
informacija poslovodnega odbora, k i 
je b i l a poslana vsem delavcem Žele
zarne. S. N . 

Železarski globus 

Š V E D S K A 
Š v e d s k a rudarska d r u ž b a L K A B 

i m a v zadnjem č a s u vedno večje 
t e ž a v e s prodajo svoje železove rude. 
Le tos predvidevajo, da jo bo prodala 
samo okol i 20 mil i jonov ton. Zniža l i 
bodo tudi l e to šn jo proizvodnjo pele-
tov s predvidenih osem na šes t 
mi l i jonov ton. Poleg tega zaenkrat 
ne bodo zgradil i še ene naprave za 
proizvodnjo peletov, k i je sicer b i la v 
n a č r t u . 

Vstopni del žarilne linije v hladni voljami Bela 

DS za kadrovske in splošne zadeve 
ter informiranje 

7. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Na 7. seji delavskega sveta delovne skupnosti za kadrovske in 

s p l o š n e zadeve ter informiranje dne 29. septembra 1977 je predsednik 
delavskega sveta najprej seznanil, da je z a č a s n o d o l o č e n od poslovod
nega odbora za opravljanje funkcije vodje te delovne skupnosti 
predsednik poslovodnega odbora Peter Kune. Z a č a s n o velja do imeno
vanja poslovodnega odbora. 

N a t o so obravnaval i pismo jav
nega tož i l s tva iz K r a n j a o nepravil
nost ih, k i se dogajajo v Že leza rn i , in 
po izčrpni razpravi skleni l i : 

1. De lavsk i svet pismo sprejme na 
znanje. 

2. D e l a v s k i svet daje to pismo 
v razpravo samoupravnim delovnim 
skupinam z zahtevo, da vsaka 
delovna skupina pismo k r i t i č n o 
obravnava, pr i tem skuša ugotovit i , 
katere nepravi lnost i se dogajajo 
v nj ihovi skupini , te nepravilnost i 
obravnavat i in č impre j odpravi t i . 

3. D e l a v s k i svet obsoja tenden-
c iozno pisanje v raznih časopis ih 
o nepravi lnost ih v Že lezarn i , kar ima 
za edino posledico jemanje ugleda, 
k i si ga je Že l eza rna z dobrim delom 
i n do lgole tn imi i z k u š n j a m i ustva
rila. T o tud i n i v skladu z novinar
sko etiko. 

4. Zadolži l i so strokovno s lužbo 
kadrovskega sektorja, da tako delav
skemu svetu delovne skupnosti kot 
t ud i de lavskemu svetu Ž e l e z a r n e 
predlož i dokument, s kater im bodo 
dokaza l i , da slab izbor kadra n i 
razlog za slabo delo hladne valjarne 
Be la . 

P red z a k l j u č k o m seje so obrav
nava l i še predlog o pristopu k samo
upravnem sporazumu za delno 
krit je s t ro škov infrastukture želez
nice in so se s predlogom str injal i . 

M . P. 

Remont plavža 

DS za ekonomiko, tehnično kontrolo 
in raziskave ter novogradnje 

4. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
N a 4. seji odbora za gospodarstvo 7. oktobra 1977 so pregledali 

sklepe in ugotovili, da sklep, ki se n a n a š a na analizo izvoza, š e ni 
izveden. Odbor bo to analizo obravnaval na naslednji seji. 

P r i obravnavi f inančnega rezulta
ta za avgust in kumula t ivno za osem 
mesecev so ugotovil i , da dosežen i 

pn-

dobiček nekol iko znižuje dosedanjo 
izgubo in da je dosežen tudi uspeh 
na področ ju s t roškov . Seznani l i so 
se s kaza lc i u spešnos t i , k i so predpi
sani z zakonom in so enotni in 
obvezni za vse temeljne organiza
cije, kaže jo pa v primerjavi z 
lanskim prv im polletjem, da so letos 
znatno boljši; z last i so višji kazalc i , 
k i izkazujejo dohodek. 

S t in j a l i so se s predlogom odbora 
za gospodarstvo pri delavskem svetu 
Že leza rne , da Ž e l e z a r n a pristopi 
k samoupravnem sporazumu o del
nem kr i t ju s t r o š k o v za infrastruk
turo železnice , ker zakon d o p u š č a 
o l a j š a v e pr i p l a č i l u prispevka za 

tiste temeljne organizacije, k i 
stopijo k sporazumu. 

Obravnava l i so osnutek začasnega 
navodila za urejanje normativa 
delovnih mest, š t ev i l a delavcev in 
vrednotenje delovnih nalog in skle
n i l i , da se osnutek navodila posre
duje tudi samoupravnim delovnim 
skupinam, ker je prav, da so z njim 
seznanjeni vsi delavci . 

Pred z a k l j u č k o m seje so pregledali 
še vp ra ša ln ik centra za p r o u č e v a n j e 
samoupravljanja i n informiranje ter 
pooblast i l i predsednico, da vpraša l 
nik izpolni , s tem da naj bodo seje 
odbora dopoldan, ker s tem ne bo 
nobenih dodatnih s t roškov . Dogo
vor i l i so se tudi , da bodo gradivo za 
seje v bodoče pred sejo bolje 
prouči l i . M . P . 

PREGLED SESTANKOV SDS 
Samoupravne delovne skupine so v preteklem tednu 

p r e t e ž n o obravnava le informacijo poslovodnega odbora in 
stanje temeljne organizacije ter Ž e l e z a r n e v prv ih sedmih 
mesecih, oziroma v p rv ih osmih mesecih l e tošn jega leta. Obrav
navale pa so tud i svojo notranjo problematiko. 

V T O Z D J e k l a r n a sta S D S l i vna jama 1 in SDS 
elektropeci 1 obravnaval i v p r a š a n j a , n a š t e t a v uvodu. S D S 
l i v n a j ama 1 je sklenila, da bodo mora l i disciplinsko ukrepat i 
p ro t i t i s t im posameznikom, k i kvar i jo medsebojne odnose, 
obravnaval i pa so tud i zadnji pr imer i z l iva 60 ton jek la v l ivno 
jamo. S D S elektropeci 1 je z zamudo obravnavala še 
ocenjevanje delovne u s p e š n o s t i in se je iz rek la pro t i vsem 
predlaganim var ian tam, ker nj ihovo delo zahteva prizadevanja 
vse skupine, ozi roma vse izmene. Z a dobro delo p a naj dobijo 
tud i dobro plač i lo . Dogovor i l i so se za nekaj konkre tn ih ukrepov 
za zbol j šan je discipline, opozori l i so na nevarnost nezgode 
za rad i dotra jane ver t ika lne odscsevalne cevi o d p r a š e v a l n e 
naprave in predlagajo, da se č impre j odstrani, pr i ponvicah 5 in 
6 naj se predela nosi ln i mehanizem in naj se vrnejo k A S E A 
peči , zaradi večje varnost i v l i v n i j ami , p r ipravi t i je treba 
mehanizacijo priprave l ivne jame, za kar so d o l o č e n e m o ž n o s t i , 
ka j t i sedaj l i vna j ama predstavlja ozko grlo proizvodnje. 

V T O Z D V a l j a r n a žice in profilov sta SDS valjarna ž i c e 1 
in 4 obravnaval i v p r a š a n j a , n a š t e t a v uvodu. S D S val jarna žice 
4 je ugotovila , da so za to, da b i se stanje do konca leta 
popravi lo, odgovorni vsi , da morajo k tej akci j i pr is topi t i vsi. 
Dogovor i l i so se za naslednje ukrepe: 

1. V s a k delavec na slehernem delovnem mestu mora da t i 
vse od sebe, da se stanje proizvodnje v zadnjem t r imeseč ju tega 
leta zbol jša in postavi v okvire z a č r t a n i h akci jskih programov. 

2. izbol jša t i kval i te to dela in s tem tudi izplen, k i je eden 
od glavnih faktorjev u spešnos t i dela, i n 

3. izbol jša t i delovno discipl ino in samoupravno socialis
t i č n o zavest, da z d r u ž b e n i m i sredstvi upravljajo tako, kot 
d r u ž b a od n j ih zahteva. 

T u d i S D S val jarna žice 1 je sprejela ukrepe za izbol jšanje 
stanja, zlasti pa so obsodili izostankarje, med ka te r imi je na jveč 
mlad ih delavcev. M e n i l i so tudi , da se pr i v z d r ž e v a n j u samo 
reorganizirajo, ka r pa ne da nobenega bol jšega uspeha. Vse več 
j i h je v pisarnah, zmerom manj pa pr i delu. 

SDS a d j u s t a ž a v temeljni organizacij i H l a d n a valjarna 
Be l a je obravnavala vzd rževan j e na l in i jah , b lok i ran i mater ia l , 
kadrovsko problematiko, odnos vodilnega kadra do delavcev, 
d e ž u r s t v o v temeljni organizacij i , program dela na l in i j ah in 
notranje probleme skupine. G l a v n i problem v z d r ž e v a n j a je, da 
je potisni valj že dva meseca zlomljen, da noži sekalnika niso 
p rav i lno cen t r i r an i in da h id rav l ika povsod pušča . Glede 
kadrovskih problemov so se zan imal i , zakaj nimajo popolnega 
normat iva in zakaj sklepajo delovno razmerje z delavci le za 
mesec in t i potem morajo k vojakom. Za vodi ln i kader menijo, 
da se premalo zanimajo za probleme delavcev in da z n j imi 
preslabo sodelujejo, pa tudi medsebojni odnosi vodilnega kadra 
so slabi. T u d i glede programov so mnenja, da niso dobro 
sestavljeni in tudi zaradi n j ih v e č k r a t prihaja do zastojev. 

V T O Z D Jeklovlek so SDS hladna predelava 2 in 3 ter 
brusilnica 1 in 2 obravnavale ista v p r a š a n j a kot ostale 
skupine te temeljne organizacije, objavljena v pre j šn j i š tevi lk i 
Železar ja , in so tudi te potrdile predlog, da bodo delovni ča s in 
delovne naprave izkor iščal i najmanj 75 %. 

S D S zav i j a ln i ca ž e b l j a r n e je obravnavala medsebojne 
odnose, t e h n o l o š k o in delovno discipl ino ter problem dela ž e n a 
na dve i zmen i . D o g o v o r i l i so se, da bodo z l a s t i ž e n a m 
samohrani lkam omogoča l i delo samo dopoldan, ko imajo zago
tovljeno varstvo otrok, vendar le v primeru, če bo prosto 
delovno mesto. Pogovor i l i so se o v e č k r a t n i h prepir ih med 

ženskami , kar j i i n kva r i delovno disciplino, in se dogovori l i za 
s ložno in prijateljsko delo, kar bo ustvari lo boljše vzduš je in 
tudi uspehi ne bodo izostal i . 

SDS v z d r ž e v a n j e Javorn ik je obravnavala vp rašan ja , 
n a š t e t a v uvodu, in delovno disciplino, zlasti o p r a v o č a s n e m 
prihodu na delovno mesto i n ne dovol i t i p r e d č a s n e g a uhajanja, 
na mal ico pa bo treba i t i v času , k i je zanje do ločen . P rob lem pri 
n j ih pa je pomanjkanje tople vode in se sp rašu je jo , kdaj bo 
vgrajen še en bojler. 

V T O Z D Energet ika sta SDS d i s p e č e r j i 1 in 4 obravnavali 
vp ra šan j a , n a š t e t a v uvodu. Obe skupin i menita, da bi se dalo z 
energijo še v a r č e v a t i in da b i za to mora l i odgovarjati dežurn i 
elektr ikarj i v temeljnih organizacijah, s tem da b i paz i l i na 
razsvetljavo in da je č im manj elektro strojev v praznem teku. 

SDS vodstvo T O Z D D r u ž b e n a prehrana, SDS kantine 
i n SDS s a m o p o s t r e ž n a restavracija so obravnavale vpra
š a n j a , n a š t e t a v uvodu , poleg tega pa je S D S kant ine 
obravnavala še izvajanje ukrepov v zvezi s p r ep rečevan jem 
kolere ter problemat iko n a r o č a n j a toplega obroka. M e n i l i so, 
da bi mora l i n a r o č a t i vedno dovolj toplega obroka, vendar po 
mnenju nekater ih kant inerk včas ih n i t i p r ib l ižno ni mogoče 
n a r o č i t i pravega š tev i la topl ih obrokov. 

SDS s p e k t r o k e m i č n e g a oddelka O T K je soglasno 
po t rd i l a zasedbo š t i r ih delovnih mest anal i t ik I. in se s 
kandidat i za ta delovna mesta v celoti strinjala. Glede zahteve 
elektrojeklarne, da bi dobi l i rezultat analize oglj ika v treh 
minutah , kar potrebujejo pr i visokolegiranih j ek l ih in pr i M D 
kval i te tah , so b i l i mnenja, da b i pr i sedanji organizacij i z 
nekater imi spremembami pri pr ipravi vzorcev tej zahtevi lahko 
zadovolj i t i . Ce pa to ne bo mogoče , predlagajo, da L E Č O C-apa-
rat postavijo neposredno v elektrojeklarni . Dogovor i l i so se tudi 
o boljši delovni d isc ip l in i . 

Center za p r o u č e v a n j e samoupravljanja in informiranje 
- M i l a n P o l a k ' ' •' • ' ' v 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 

USPOSABLJANJE MLADINCEV — 
PROSTOVOLJCEV TERITORIALNE OBRAMBE 
Uveljavl janje koncepta ljudske 

obrambe temelji na revolucionarnih 
i zkušn j ah i n t radici jah narodno
osvobodilne borbe, v enote teri tori
alne obrambe pa se na prostovoljni 
osnovi vk l juču je jo tudi mladinke in 
mladinci . L e - t i bodo z mladostnim 
elanom in pole tom ter visoko moral -
no-po l i t i čno zavestjo z o b o r o ž e n i m 
bojem sodelovali pr i obrambi domo
vine. O d 16. do 18. septembra so se 
zbral i mladinke in mladinc i jeseni
ške obč ine v u č n e m centru, kjer so se 
strokovno in ide jnopo l i t i čno uspo
sabljali za ak t ivno ude ležbo v obo
roženem boju enot teri torialne ob
rambe. 

M l a d i n c i in mladinke so se v cen
tru razdel i l i v t r i vode, k i so j i h 
vodili mlad inc i iz n j ihovih vrst, 
mentorji pa so usmerjal i i zv r ševan je 
nalog, ka r se je pokazalo kot zelo 
u s p e š n a metoda dela z mlad inc i . 
Ustanovi l i so tud i akt iv Z S M S in 
Z K , mladi so sprejeli tudi program 
dela, k i je obsegal prizadevanja za 
čimboljši rezul tat vzgoje ter delo na 
področju kul ture in informiranja. 

M l a d i se še posebej radi spominja
jo pogovora s po lkovnikoma Sreč -
kom T u š a r j e m in Janezom L u š i n o , 
ki sta mlad im predstavila pomemb
ne akcije med N O B , v Postojnski 
jami, Idr i j i , v D r a ž g o š a h in še 
drugje, kjer so potekale pomembne 
bitke. 

A k t i v a Z S M S sta na koncu t r i 
dnevnega dela ocenila delo v u č n e m 
centru kot u s p e š n o , streljanje, k i ga 
zaradi slabega vremena niso mogli 
izvesti v centru, pa so izvedl i v sobo-

DANES SEJA 
KOORDINACIJSKEGA 

SVETA ZSMS 
ŽELEZARNE 

V spodnjih prostorih restavracije 
K a z i n a bo danes ob 17. uri program
ska konferenca koordinacijskega 
sveta Z S M S že l eza rne Jesenice. 
Delegati iz osnovnih organizacij 
Z S M S bodo najprej pos luša l i poro
čilo predsednika koordinacijskega 
sveta Z S M S za obdobje od septem
bra 1976 do sedaj, zatem pa bodo 
poroči la podal i t u d i predsedniki 
komisi j . S ledi la bo razprava na 
poroči la in potrditev sprememb 
pravil koordinacijskega sveta Z S M S . 

Delegati bodo v nadaljevanju iz
vol i l i nove č l a n e predsedstva in 
sprejeli program dela za naslednje 
obdobje. N a d a n a š n j i seji pa bo 
poleg tega podeljena nagrada naj
bol jšemu mladincu-novator ju ter 
priznanja za š p o r t n a tekmovanja v 
letu 1977. Opozor imo naj še, da i m a 
po poslovniku koordinacijskega sve
ta Z S M S na d a n a š n j i seji vsaka 
osnovna organizacija Z S M S dve 
delegatski mesti . J . R . 

boto, 8. oktobra, na s t re l i šču v Pod-
mežak l j i . 

M l a d i so v teh dneh izob l ikova l i 

dober ko lek t iv , pripravljen zvesto 
i z v r š e v a t i vse naloge, za u s p e š n o 
delo pa imajo zasluge komandant 
u č n e g a centra i n mentorj i , k i j i h je 
vodi l t o v a r i š Caf. 

R k 

EKIPA MLADIH ŽELEZARJEV BO SODELOVALA 
V ODDAJI »SPOZNAVAJMO SVET 

IN DOMOVINO« 
razgledanost mladega č loveka . Same 
oddaje bodo kot navadno popestene 

K o t smo na kra tko že poroča l i , da 
se je koordinaci jski svet Z S M S žele
zarne Jesenice letos pr i javi l za so
delovanje v radijskih oddajah Spoz
navajmo svet in domovino. V sredo, 
5. oktobra, je b i l v novem centru 
radio-televizije L jub l j ana informa
t ivn i sestanek z vodji ekip, k i bodo 
letos sodelovale v tej oddaji. Odgo
vorni za pripravo te javne radijske 
oddaje so zbrane najprej seznanil i z 
vsebino i n konceptom oddaje. G lav 
ni namen oddaje, k i je tekmovalnega 
znača j a , je spoznavanje slovenske 
mladine med seboj in predstavljanje 
dela in ak t ivnos t i mlad ih iz r az l i čn ih 
sredin š i r o k e m u krogu radijskih po
s luša lcev . V oddaji bo kot navadno 
sodelovalo š e s t n a j s t ekip iz vse Slo
venije, k i bodo š te le po pet č l anov . V 
tekmovalnem delu oddaje bodo č lan i 
ekip odgovarjali na na j r az l i čne j ša 
v p r a š a n j a s pod roč j a notranje in zu
nanje poli t ike, kul ture in š p o r t a . 
Posebnega materiala za navedena 
pod roč j a ni , u p o š t e v a se sp lošna 

z glasbo in pevci, k i j i h bo spremljal 
ansambel M o j m i r a Š e p e t a . 

Letos pa se za popestritev obeta 
tud i nekaj novost i . N a vsaki oddaji 
bodo gostovali mlad i iz zamejstva, 
M i r k o Bogataj pa bo v svoji t očk i 
predstavil zanimivos t i kraja, v 
kater i bo oddaja gostovala. 

P r v a oddaja Spoznavajmo svet in 
domovino bo na sporedu 29. oktobra 
v Lescah, kjer bodo mladi iz tega 
kraja gostil i P t u j č a n e , ostale oddaje 
pa bodo zatem vsakih š t i r i na j s t dn i . 
E k i p a koordinacijskega sveta Z S M S 
že l eza rne Jesenice bo sodelovala na 
tretj i oddaji, k i bo 26. novembra v 
K o p r u . T e ž k o je napovedati , k a k š e n 
uspeh bomo mlad i železarj i dosegli, 
v a ž n o je, da z znanjem ne bomo 
razoča ra l i . E k i p a koordinacijskega 
sveta Z S M S bo sestavljena do konca 
tega tedna, potem pa bo zače la z 
resnimi pr ipravami . 

J . R . 

OB ROB SOBOTNEMU SVEČANEMU ZBORU 
NABORNIKOV 

Preteklo soboto, 7. oktobra, je 
obč inska konferenca Z S M S Jesenice 
pr ipravi la v delavskem domu Ju lke 
in A l b i n a P ibern ik na J a v o r n i k u 
svečan zbor le tošn j ih nabornikov. 
Za to akcijo, k i jo brez dvoma lahko 
imenujemo novo, se je O K Z S M S 
Jesenice odloči la v l e to šn jem letu, 
ko praznujemo T i tove in partijske 
jubileje. 

Organizator j i pr i obč insk i m la 
dinski organizacij i so se tud i eno
glasno odločil i , naj ta svečan i zbor 
poslej postane t radicionalen. 

T e ž k o nam je danes na tem mestu 
zapisati , da svečan i zbor nabornikov 
ni uspel ter da je b i l izpod vsake 
kr i t ike . Obč inska konferenca Z S M S 
je za ta svečan i zbor razposlala 248 
(!) vab i l , in sicer vsem le tošn j im 
nabornikom, predstavnikom d r u ž 
benopo l i t i čn ih organizacij in vod
s tvom srednjih šol . N a teh š o l a h so 
b i l i d i j ak i tudi z ok rožn i co ob
veščeni , da bo v soboto svečan i zDor 
nabornikov. N a nemajhno začu
denje organizatorja se je od vablje
n i h zbralo v soboto le okrog š t i r i 
deset nabornikov in drugih. Iz 
srednjih šol se p r a k t i č n o zbora n i 
udelež i l n i h č e , če izvzamemo pred
stavnico iz zdravstvene šole Jese
nice. Č e p r a v je prav iz srednjih šol 
osemdeset odstotkov nabornikov. 
Ob tem se postavlja v p r a š a n j e , kako 

na srednjih šo l ah danes pojmujejo, 
oziroma ocenjujejo rezultate pri 
vzgoji mladega rodu, bodoče mlade 
inteligence. M e d n a v z o č i m i n i bilo 
uč i t e l j skega kadra, k i naj bi po naš i 
logiki mora l b i t i nekje vzornik 
mlad im za t a k š n e i n podobne akcije. 

P r i O K Z S M S Jesenice sedaj 
resno razmiš l j a jo o tem, kako se 
lo t i t i t a k š n i h pojavov neresnosti in 
neodgovornosti, k i meče jo slabo luč 
na celotno j e sen i ško mladinsko or
ganizacijo. Pos tav l ja se tud i vpra
šan je , kako se do akcij O K Z S M S 
o b n a š a j o vodstva srednjih šol . P o 
sobotnem dogodku sodeč , j i h zavra
čajo . Brez dvoma bi se naborn ik i 
p o l n o š t e v i l n o zbra l i , ko b i v roke 
prejeli kuver to iz oddelka za 
narodno obrambo, da se j i m po tem 
in tem č l enu v pr imeru odsotnosti 
obeta kazen. S p r a š u j e m o se, b i 
potemtakem prireditev dosegla svoj 
namen? Še zda leč ne, posebno zato, 
ker b i b i la v celot i razvrednotena 
osnovna ideja, in sicer pri jetno in 
neprisiljeno s r e č a n j e nabornikov 
pred vstopom v J L A . 

N a zboru je b i l poleg govora 
F ran ja K r a g o l n i k a izveden tud i 
kval i te ten program, k i ga je pr ipravi l 
akademski pevski zbor iz K r a n j a . 
Svoj kva l i t e tn i program je zbor 
sk ra j ša l , pa še v sicer k ra tkem 
izvajanju so si posamezniki pr ivošči 
l i prost i izhod iz dvorane. J . R . 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje... 
Tita 

NEVTRONSKA BOMBA -
ŠLAGER LETNE SEZONE 

V govoru pred par t i j sk imi akt iv is t i na seminarju 
je opozoril , da so naše vojne ustanove in i n š t i t u t i pokl icani , da 
temeljito spremljajo in ustvarjalno delajo pr i zašči t i prot i to
vrstnemu orož ju . M e d ostal im je general armade N i k o l a Ljubič ič 
poudari l napake in pomanjkl j ivost i nevtronskega orožja . Pred
vsem pa je že nakaza l tudi zašč i tne ukrepe. Povod za te n i samo 
nova nevtronska bomba, ker bo tovrs tnih novih u n i č e v a l n i h oroži j 
še cela vrsta. Seveda, vzporedno z o b o r o ž e v a l n o tekmo Zahoda, 
lahko p r i č a k u j e m o še vrsto ps iho lošk ih pri t iskov in z a s t r a š e v a n j . 

N E V T R O N S K A B O M B A J E J E D R S K O T A K T I Č N O O R O Ž J E 

Uvedbo nevtronske bombe spremlja s i s t e m a t i č n a ps ihološka 
kampanja. Ideja o uvedbi nevtronske bombe je stara že dvajset let. 
R o d i l a se je v Lawrensevem laboratori ju za preiskave radioaktiv
nega sevanja v kal iforni jskem mestu L ive rmoru . Jedrsk i stro
kovnjaki so na tajnem zasedanju kongresne komisije za atomsko 
energijo predlagali izdelavo termonuklearne bombe š ibke eksplo
zivne moči , toda m o č n e g a kratkotrajnega nevtronskega sevanja. 
K a j to pomeni? Eksploz i ja naj b i b i la »blaga«, vendar bi sevanje 
un i čeva lo v okol ic i vse živo. B i l a naj bi humana bomba, k i ne b i 
un i čeva l a pr idobitev naše civil izacije, t e m v e č le njene nosilce — 
torej l judi . K a k š n a ironija! 

P O P E T N A J S T L E T N E M P R E M O R U J E B I L A S E D A N J A 
P S I H O L O Š K A G O N J A N E K O M U Š E K A K O P O T R E B N A 

Pred mesecem in pol se je pr ičela gonja po svetovnih časop isn ih 
stolpcih o rojstvu novega humanega in č is tega orožja — nevtronski 
bombi . A m e r i š k i senat je 2. ju l i ja letos po h i t rem postopku 
izglasoval odobritev f inančn ih sredstev za proizvodnjo nove bombe 
iz serije jedrskega orožja . 

Nevt ronska bomba naj bi se izdelovala v obl ik i vojnih glav in za 
ba l i s t i čne raketne projektile v vrst i zemlja —zemlja. Nekaj dni 
pozneje (pet dni) so si vojni s t rokovnjaki na p r e s k u š e v a l n e m 
poligonu v Nevad i že ogledali eksplozijo prve preskusne nevtronske 
bombe. Pred dnevi pa je i z jav i l komandant N A T O sil v E v r o p i 
general H e i g h , da bodo njegove sile v bližnji prihodnosti že 
razpolagale z nevtronskim orož jem. 

Tovr s tno p rep r i čevan j e svetovne javnost i o nevtronski oboro
ž i tv i po petnajstletnem mirovanju jasno daje vedeti, da je v tem 
t renutku nekomu bi la ta ps iho loška akcija še kako potrebna. 
Sklep tega bi b i l , da prav gotovo nekomu, k i je trenutno v Z D A 
na k r m i l u . T o d a ne to l iko iz vojnih vzrokov kot iz po l i t i čn ih 
Jasno lahko sklepamo, da bi bi la nevtronska bomba adut pri 
mednarodnih dogovorih. P rav tako lahko s luži za umir i tev ame
riških zapadno evropskih zaveznikov. K o bi prišlo do uporabe na 
ozemlju Evrope, ne b i ruš i lo mest in pridobitev civil izacije, tem
več samo s o v r a ž n o živo silo. Poleg tega se uvedba tovrstnega 
orožja izkor išča kot rast vojne moč i Z D A . T o pa pride prav pr i 
mnogih b i la tera ln ih in mul t i l a t e ra ln ih razgovorih. V ostalem ni 
s luča j , da » n e v t r o n s k a d r a m a « sovpada z zasedanjem šefov d r ž a v 
na beograjskem zasedanju o varnosti . 

Nevt ronska bomba je nuklearno t a k t i č n o orožje . Zaradi ome
jenega dosega nevtronskega sevanja ta skoraj n i k o l i ne bo upo
rabljena kot s t r a t e š k o orožje . Nevt ronsko sevanje h i t ro slabi pr i 
prehodu skozi zrak, še bolj pa pr i prehodu skozi plast vode. Če 
primerjamo nominalno jedrsko bombo moči 20 K T (kiloton) iz 
H i r o š i m e in Nagasaki ja — so bile h i še p o r u š e n e v oddaljenosti treh 
ki lometrov od n iče lne točke , gama sevanje pa je povzroč i lo 50 % 
izgube v oddaljenosti 1280 metrov. Nevt ronsko sevanje pa povzroč i 
50 %-ne izgube v oddaljenosti samo do 720 metrov. 

S T R A H I M A V E L I K E O Č I 

A t o m s k a bomba je relat ivno slab izvor jedrskega sevanja. 
Z a r a d i tega so ob konstrui ranju nevtronske bombe izkor is t i l i 
te rmonuklearni eksploziv. 

TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČN 

URAN - NJEGOVA 
PROIZVODNJA IN UPORABA 

Element u ran je leta 1789 odkr i l n e m š k i fizik M . H . 
K lap ro th v minera lu smolovcu i n je dobi l svoje ime po planetu 
Uranu , k i so ga odkr i l i nekaj let prej. P r v i ga je kot kovino 
srebrno bele barve uspel proizvesti leta 1841 Francoz E . M . 
Peligot. L e t a 1896 je francoski fizik H . Becquerel prv ič opazi l 
pojav radioaktivnega ž a r č e n j a . K o t rezul tat razpadanja urana 
je leta 1898 Po l j ak in ja M . Cur i e odkr i l a element radi j . P o le tu 
1900 so pričeli uporabl ja t i radij v zdravstvene namene i n to je 
imelo za posledico iskanje i n odpiranje n a h a j a l i š č urana v raz
nih del ih sveta. 

U r a n je element, k i ima- vel iko sposobnost za spajanje 
s k is ikom. Zato ga najdemo v zemeljski skorji vezanega v razne 
okside i n sol i . Je sorazmerno precej razš i r j en . V zgornjem delu 
zemeljske skorje ga je p o v p r e č n o 2,68 g na tono. T o je p r ib l ižno 
tridesetkrat več kot srebra in š e s t s t o k r a t več ko t z lata . Vendar 
so visoke obogatitve v zemeljski skorj i p r i u ranu le redke. Zato 
za i zkor i ščan je p r imern ih n a h a j a l i š č u ranovih rud n i vel iko i n 
še pr i teh je vsebnost u rana sorazmerno majhna. 

V L O G A U R A N A V I N D U S T R I J I 
Pred le tom 1942 so uporabl ja l i uranove sol i v glavnem za 

izdelavo rumeno, o r a n ž n o in rjavo obarvanih glazur pr i s l ikanju 
na porcelan in steklo. K o je le ta 1942 jedrski fizik E . Fe rmi 
v Chicagu p rv ič izvedel poskusno ver ižno reakcijo, je postal 
uran v takra tnem obdobju druge svetovne vojne ena izmed 
na jvažne jš ih kov in . Izdelal i so prvo atomsko bombo in z njeno 
uporabo na Japonskem tudi zakl juči l i to vojno. 

V prv ih petnajst ih le t ih po k o n č a n i drugi svetovni vojn i je 
služil uran skoraj i zk l jučno v vo ja ške namene. Zato so tud i 
pohiteli z iskanjem uranovih rud v razn ih del ih sveta. R e z u l t a t i 
teh raziskav v obdobju pro t i le tu 1960 so b i l i tako ugodni, da je 
vzporedno z z n i ž a n j e m potreb za vo ja ške namene nastal v sve
tovnem meri lu celo do ločen višek urana. Zato je nasta l v indu
striji proizvodnje urana zastoj, k i je t rajal do leta 1966. 

P o le tu 1960 so jedrske reaktorje r azv i l i iz poskusnega 
v komercialno stanje i n kazalo je, da nastopa novo obdobje 
uporabe urana v energetske namene. V le t ih 1966 do 1969 
ponovno oživi proizvodnja v indust r i j i urana na osnovi pred

videnega m o č n e g a p o v e č a n j a porabe v jedrskih elektrarnah. 
Posebno še to velja za Z D A , kjer je b i la ta kon juk tura celo 
več ja kot v p rv ih le t ih po drugi svetovni vojni . , 

T o d a k m a l u je postalo jasno, da traja gradnja jedrskih 
elektrarn znatno dalj časa , kot so prvotno predvidevali . T o pa 
je pomenilo tudi , da bo poraba urana kot jedrskega goriva 
n a r a š č a l a počasne j e , kot je sprva kazalo. Zato je ponovno 
nekol iko splahnelo zanimanje za uran. E d i n o v A v s t r a l i j i so še 
nadalje p o s p e š e n o odkr iva l i nova n a h a j a l i š č a tudi v tem 
obdobju. Zato je tud i cena urana ostala na n i z k i r avn i i n se je 
v le t ih 1972—1973 gibala okol i šes t dolarjev za l ibro (0,45 kg) 
uranovega oksida U3O8. 

V tem času z m a n j š a n e g a zanimanja za jedrske elektrarne 
i n s tem tud i za uran je nastala med z imo 1973—1974 
energetska kr iza . T a je imela za posledico kasne j š i izreden dvig 
cene nafte. S tem je postala tud i jedrska enegija bolj zan imiva 
i n e k o n o m i č n a . Vendar so bolj in tenzivno gradnjo nov ih 
jedrskih e lektrarn zavr l i drugi vz rok i . T i so b ih svetovna 
gospodarska recesija, visoka inflaci ja i n s tem povezano po
manjkanje finančnih sredstev za gradnjo dragih jedrskih 
elektrarn. K l j u b temu pa je postala b l ižn ja i n dal jna b o d o č n o s t 
jedrskih elektrarn bolj jasna i n nj ihova gradnja vedno bolj 
pogosta. Vzporedno s tem je pr iče la h i t ro n a r a š č a t i t ud i cena 
urana do d a n a š n j i h 40 dolarjev n a l ibro U3O8. 

Danes predstavlja uran v svetovnem mer i lu zelo v a ž n o 
kovino. Vendar se ko l ič insko i n po vrednosti ne more mer i t i 
z drugimi ba rvn imi kov inami . L e t a 1975 je b i lo proizvedenih 
okol i 20.000 ton urana v vrednosti 550 mi l i jonov dolarjev. 
V istem letu je b i la vrednost svetovne proizvodnje ostal ih 
barvnih kovin t a k š n a , kot je navedena v spodnji tabeli : 

K o v i n a 
mil i jarde 
dolarjev 

Zla to 
A l u m i n i j 
Železova ruda 
B a k e r 
C i n k 
Kos i t e r 
N ike l j 
Svinec 
Mol ibden 
U r a n 

60,00 
20,00 
16,00 
10,00 
3,87 
2,00 
2,00 
1,75 
0,60 
0,55 

T u d i ob u p o š t e v a n j u kol ič ine nakopane rude ima uran 
v svetu v primerjavi z rudami ostal ih barvnih kov in danes prav 
tako le skromno mesto. 

Iz diagrama na s l ik i š t . 1 je razvidna predvidena rast 
proizvodnje urana v primerjavi z d rug imi ba rvn imi kov inami 
leta 2000 in v odstotkih. T a kaže , da bo imel uran skupaj z a lu
mini jem med vsemi barvnimi kov inami v tem obdobju na jveč jo 
rast proizvodnje. 



TOZD Profüarna SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU I o 

TOZD Remontne delavnice 

6. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
V č e t r t e k , 6. oktobra, je pred

sednik odbora za gospodarstvo 
T O Z D Remontne delavnice Ivan 
T u š a r sklical š e s t o sejo odbora 
in predlagal v razpravo: t e h n i č 
no proizvodno p o r o č i l o T O Z D 
R D in poslovni rezultati Ž e l e z a r 
ne v osmih mesecih, pismo jav
nega t o ž i l c a in informacije pred
sednika poslovodnega odbora in 
vodja T O Z D o razmerah v Ž e l e 
zarni , poslovne' cilje gospodar
skega n a č r t a T O Z D R D za leto 
1978 in t e k o č e naloge, med kate
rimi so obravnavali: nezgodo 
Marjana Meglica, navodilo za 
urejanje normativa delovnih 
mest, š t e v i l a delavcev in vredno
tenje delovnih nalog, informaci
jo o oceni stanja in program 
ukrepov za i z b o l j š a n j e proizvod
nje v T O Z D Val jarna bluming 
stekel in informacijo o dnevnem 
redu naslednje seje DS T O Z D 
R D . 

N a osnovi t o l m a č e n j a t e h n i č n o 
proizvodnega poroč i la T O Z D R D in 
pos lovn ih rezu l t a tov Ž e l e z a r n e - v 
osmih mesecih je odbor skleni l , da 
poroči lo sprejme z naslednjimi pr i 
pombami: 

— da morajo n a r o č i l a prevzemati 
z večjo odgovornostjo za terminsko 
izvedbo, 

— da bi se s t ro šk i brez večjega 
napora lahko zman j ša l i , če bi zadol
žili delovodje posameznih oddelkov, 
da u g a š a j o razsvetljavo, k i gori tudi 
podnevi, 

— da je potrebno programe del za 
remonte p r a v o č a s n o pr ipravi t i , 

— da se za dela, za katera se že • 
vnaprej ve, da j i h ne bo mogoče iz
vesti, ne izstavlja na roč i l , 

— da se raz išče vzroke, zakaj je 
obrat R T A p rekorač i l s t roške , 

— da se racionalneje korist i jo 
ogrevane kapacitete, ka j t i s s ta ln im 
pr i ž igan jem in u g a š a n j e m zelo kva
rimo vzd ržnos t peči. Odbor je mne
nja, da bi morale s lužbe (energetsko 
gospodarstvo) skrbeti , da se peči su
šijo in ogrevajo po diagramu dobavi
telj ev. 

Nadal je je odbor apeliral na vse 
delavce, da skuša jo remonte zakl ju
či t i v predvidenem roku, kar velja 
sedaj za p lavž in aglomeracijo ter 

remont valjarne b luming stekel, k i 
bo sledil . Z a vsa ta dela pa morajo 
imet i zadovolj ivo š tev i lo delavcev, 
ka r bo o m o g o č i l o , da bodo dela 
opravljena brez tuj ih delavcev. Po
leg tega je odbor tudi poudari l , da 
morajo napeti vse sile, da se z m a n j š a 
bolezenska odsotnost. 

Odbor je obravnaval tudi pismo 
javnega tož i lca in informacijo o eko
nomskem po loža ju Že lezarne , k i sta 
j u izdala predsednik poslovodnega 
odbora Ž e l e z a r n e in vodja T O Z D 
R D . Ob tem je b i l odbor mnenja da 
je navedene akte treba vzeti zelo 
resno in odpravi t i dosedanje napake 
ter poveča t i budnost nad č u v a n j e m 
posameznih agregatov. Ci l je , k i j i h 
zajemajo t i trije ak t i , je treba do
sledno u resn ič i t i z z a d o l ž i t v a m i po
sameznikov. Ugotovl jeno je bi lo, da 
je do takega stanja pr iš lo tudi zaradi 
l eže rnos t i in komoditete posamezni
kov. 

Poslovne cilje za leto 1978 je od
bor sprejel z zahtevo, da morajo o 
nj ih razpravl ja t i tudi delavski svet 
in d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije. 

Ob pr imeru nezgode M a r j a n a 
Megl i ca je odbor mnenja da je pr i 
del ih, kjer imajo delavci opravi t i s 
t ransportnimi sredstvi (žer javi) , po
trebno nujno namest i t i cokle, da bo 
delo va rne j še . Nadal je je odbor spre
jel nalogo o skrbi za varnost pr i delu 
ter naroč i l , da se mora bolj skrbeti 
za osebno varnost. 

K e r je bilo navodi lo za urejanje 
normat iva delovnih mest, š tevi la de
lavcev in vrednotenje delovnih na
log v ročeno č l a n o m na seji, je bi lo 
od ločeno , da ga morajo č lan i p r e š t u 
d i ra t i do naslednje seje, na tej seji 
bodo to navodilo temeljito obravna
va l i . 

Odboru je b i la posredovana tudi 
informacija o stanju in programu 
ukrepov za izbol j šan je proizvodnje v 
val jarni b luming stekel, k i jo je izde
la la posebna grupa s t rokovnih de
lavcev, imenovana od podpredsedni
ka poslovodnega odbora Že lezarne . 
P r i tem je odbor ugotovil , da bi bilo 
po enajstih le t ih obratovanja nujno 
izvesti večji remont, k i pa ga v tem 
le tu n i mogoče izvesti , zaradi po
manjkanja t rakov za H V B . P r i tem 
je tudi predlagal, da je treba vpeljat i 
staro prakso, da upravl ja lc i strojev 
sodelujejo pri remontih , oziroma po
prav i l ih . 2̂ 

TOZD Jeklarna 

2. SEJA ODBORA SAMOUPRAVNE 
DELAVSKE KONTROLE 

Odbor se je sestal 26. septembra, na seji pa so bil i š e : vodja T O Z D 
Jeklarna Alojz K a l a n , predsednik DS T O Z D Jeklarna Stanko Pfajfar 
in predsednik IO O O S Mart in S o v i č . 

Nedisc ip l ina se še vedno pojavlja 
po vsej Že leza rn i in v T O Z D Jeklar
na. Delo je zaradi tega o t e ž k o č e n o . 
Dogaja se, da delavci na n o č n i 
izmeni vse p reveč spijo in ne opravi
jo odrejenega dela. Vse p reveč dela 
iz n o č n e izmene ostaja dopoldanski , 
zaradi česa r je delo na tej izmeni 
dostikrat o t e ž k o č e n o . De lavc i so 
premalo odgovorni za svoje delo. 
Dopuste je potrebno p lan i ra t i tako, 
da ne bo trpelo delo, ter j i h poraz
del i t i , da ne bodo vedno v mesecu 
j u l i j u in avgustu na jveč je odsotno
s t i . Ce delavec p r e d č a s n o zapusti 
delovno mesto in s tem ne seznani 
delovodja, je delovodja dolžar. , da 

TOZD Elektrode 
8. SEJA DELAVSKEGA SVETA 

Delavski svet T O Z D Elektrode je imel 29. septembra svojo osmo 
sejo, ki jo je vodil predsednik Janez K o s m a č . 

— P r i pregledu i zv r ševan ja skle
pov zadnje seje so ugotovi l i , da se je 
stanje v zvezi z ukrepi za izbol j šanje 
proizvodnje izbol jša lo in naj se delo 
na tem p o d r o č j u akt ivno nadaljuje. 
Os ta l i sklepi so izvršeni . 

— Obravnava l i so poroči lo odbo
ra za delovna razmerja T O Z D in ga 
sprejeli brez pr ipomb. 

— Sprejeli so poroč i lo o delu od
bora za l judsko obrambo in d r u ž b e 
no s a m o z a š č i t o ter informacijo po
slovodnega odbora o nepravi lnost ih , 
k i se dogajajo zadnje čase v Žele
zarni , o n e s r e č a h pr i delu i n o zaskr
b l j u jočem porastu š t ev i l a p o ž a r o v v 
l e t o š n j e m prvem pol let ju . 

N a osnovi tega je delavski svet 
formiral 14-člansko gasilsko enoto 
za p o ž a r n o varnost po dn inah in 
oddelkih v T O Z D . Z a formirano 
gasilsko enoto naj b i pokl icna ga
si lska enota Ž e l e z a r n e organizirala 
kratek in format ivn i t eča j . Za vse 
ostale zaposlene pa po skupinah 20 
t e ča j o nevarnost ih i n o 
uporabi ročn ih gasilskih aparatov. 

— Sprejeli so poroč i lo o rezul
t a t ih dela v mesecu avgustu. Iz 
poroč i l a je bilo razvidno, da je' 
T O Z D izpo ln i la planske obveznosti 
z a avgust s 107,1 %, skupno za 
j anua r — avgust pa 100,5 %. 

— Delavsk i svet je po t rd i l nekaj 
dodatn ih ukrepov za izbol j šanje 
stanja in p o v e č a n j e proizvodnje, k i 
se n a n a š a j o prevsem na zaostritev 
delovne i n t e h n o l o š k e discipline, 
realizacijo investicije za uvedbo 
proizvodnje aglomeriranih p ra škov . 

— Nada l j e je vodja T O Z D delav
sk i svet seznanil z ukrepi , k i so 
potrebni za izbol j šan je stanja na 
p o d r o č j u reda, discipline in izvr
š e v a n j a delovnih obveznosti . P o d a l 
je program ak t ivnos t i za odpravo 
nepravi lnost i p r i zašč i t i d r u ž b e n e g a 
p r e m o ž e n j a , k i j i h je predloži l 
poslovodni odbor. 

D e l a v s k i svet je skleni l , naj o 
ukrep ih za i zbo l j šan je reda, disci
pl ine in i zv r ševan je de lovnih ob
veznosti razpravljajo samoupravne 
delovne skupine in j i h sprejmejo. 

— De lavsk i svet je po t rd i l spre
membe kval i f ikaci j za dve delovni 

mesti in kategorije za t r i nova 
delovna mesta. 

— Sprejel je sklep, da se sklene 
d r u ž b e n i dogovor o komuna ln ih de
javnos t ih posebnega d r u ž b e n e g a po
mena, o n a č i n u ter zadevah skup
nega od ločan j a ter izhodišč ih za delo 
komunalne interesne skupnosti . 

Z a usklajevanje d o k o n č n e g a bese
d i la i n podpis tega d r u ž b e n e g a dogo
vora je b i l imenovan Franc Terse-
glav. 

— Ob sklepu seje je delavski svet 
sprejel sklep s ka te r im daje soglasje, 
da ž e l e z a r n a Jesenice podpiše samo
upravni sporazum o z d r u ž e v a n j u 
sredstev v le t ih 1976-1980, z 
amandmaji , za pokrivanje dela 
s t r o š k o v infrastrukture Ž T P L j u b 
ljana^ 

M . S. 

delavcu piše le to l iko ur, ko l ikor j i h 
je opravi l . C e delovodja dodeli delo 
delavcu, ga le-ta pod nobenim pogo
jem ne sme odkloni t i . 

T o v . Za lokar , predsednik samo
upravne delavske kontrole T O Z D 
Jeklarna , je n a v z o č e č l a n e seznanil s 
predori ša rž , k i so b i l i v zadnjem 
Času kar trije. Zakaj je do prodorov 
pr iš lo , nam še n i znano. D o k o n č n e g a 
kr ivca za prodor na drugi peči bo 
določi la discipl inska komisi ja Žele
zarne. 

T o v . Sovič , predsednik IO O O S 
Jeklarna , je odbor informiral o 
prekini tv i dela delavcev v pr ipravi 
v ložka ter v zvezi s tem povedal, da 
so t i delavci predlagani v postopek 
discipl inski komisi j i Že leza rne . 

Odbor samoupravne delavske kon
trole je sprejel naslednje sklepe: 

— Odbor samoupravne delavske 
kontrole sprejme poroči lo vodje 
T O Z D na znanje ter zahteva, da sa
moupravni organi i n vodstvo T O Z D 
Jek la rna zaostrijo delovno in teh
no loško discipl ino, k i je v skladu s 
s ta tu tom. 

— Odbor zado lžu je vse samo
upravne organe v T O Z D Jek la rna in 
še posebej samoupravne delovne 
skupine, da se seznanijo s poslov
n i m i rezul ta t i Ž e l e z a r n e in T O Z D 
Jek la rna za sedmi mesec leta 1977. 

— Odbor samoupravne delavske 
kontrole zado lžu je , da odbor za 
l judsko obrambo i n d r u ž b e n o samo
zašč i to nujno obravnava na eni 
izmed pr ihodnj ih sej v p r a š a n j e 
odnosov do naprav. 

— Odbor samoupravne delavske 
kontrole predlaga, da se na naslednji 
seji obravnava v p r a š a n j e predpisov 
varstva pr i delu in kor i ščen ja oseb
n i h za šč i t n ih sredstev delavcev 
Jeklarne. 

B . K . 

TOZD Družbena prehrana 

7. SEJA ODBORA ZA DELOVNA RAZMERJA 
Predsednik Bojan K l i n a r je v ponedeljek, 3. oktobra, sklical 

sedmo sejo odbora za delovna razmerja, na kateri so bili obravnavani 
sprejem, o b r a č u n , prestopi, premestitve in spremembe nazivov delov
nih mest ter razno. 

P o pregledu sklepov je bilo ugo
tovljeno, da so vsi real izirani , le na 
objavo v Zelezarju za prosto delovno 
mesto ku r j ač -vzd rževa l ec v samo
p o s t r e ž n i restavracij i se n i j a v i l 
n ihče . Odbor se je odločil , da se za 
zasedbo tega delovnega mesta po
kliče na razgovor mla j šega upoko
jenca. V pr imeru, da se ne bo odločil 
za to delo, se poš l je objava v Glas z 
i s t im i pogoji, s pripombo, da objava 
velja do zasedbe delovnega mesta. 

Odbor je po t rd i l sprejem Naze 
K e r a n o v i č , č is t i lke za s a m o p o s t r e ž 
no restavracijo, in prekinitev delov
nega razmerja S r e č u M o ž i n a , ker je 
podal izjavo, da želi sk leni t i delovno 
razmerje v drugi delovni organiza
c i j i . 

Nadal je je odbor pot rd i l prestop 
t reh šoferjev v T O Z D Transpor t . 

K e r se je v samskem domu na 
P l a v ž u odprla del i lnica , se je odbor 
odločil , da se za ča s obratovanja 
le-te izda delavki , k i opravl ja delo 

delovnega mesta kant inerka L , 
od ločbo . 

V s a m o p o s t r e ž n i restavraciji se je 
uk in i l a s l a š č i ča rna za potrebe kan
t in , ker se nabava slaščic opravlja 
pri Ž i to Lesce. Zaenkrat bo slašči
č a r n a pekla le za s a m o p o s t r e ž n o l i 
nijo, zato se s lašč iča rk i II . izstavi 
od ločba za kuhar ico II . 

Nadal je se je odbor odločil , da se 
je potrebno d r ž a t i n a č e l a , da se pri 
izdaji od ločb za kantinerke, sobarice 
in vratarje od ločba ne glasi kon
kre tno , za katero kant ino a l i kater i 
dom gre, ker nastopajo problemi, ko 
se p o k a ž e potreba po premesti tvi . 

Odbor se je odločil , da sprejme na 
delovno mesto vra tar samskih do
mov Franca Gasarja, ker K a r o l i n a 
M a r k e l j č a k a na od ločbo za inval id
sko upokojitev. 

Ob koncu je odbor obravnaval dve 
vlogi za zaposlitev in skleni l , da se 
prosi lki obvesti, da T O Z D D r u ž b e n a 
prehrana ne razpolaga z ustreznim 
delovnim mestom. D . T . 

7. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Predsednik DS T O Z D Profilarna Ivan K l o k o č o v n i k je za sedmo 

9ejo DS , k i je bila 3. oktobra, predlagal naslednji dnevni red: pregled 
sklepov š e s t e seje D S , pregled sklepov tretje seje DS ž e l e z a r n e 
Jesenice, objava b e l e ž k e vodij T O Z D z dne 14. septembra 1977, 
obravnava sanacijskega programa H V Bela, kazalci u s p e š n o s t i 
poslovanja v prvem polletju 1977 v primerjavi s prv im polletjem 1976, 
analiza f i n a n č n e g a rezultata za mesec avgust 1977 in kumulativno za 
prv ih osem mesecev, obravnava pisma U J V iz Kranja , pokrivanja 
dela s t r o š k o v infrastrukture Ž T P Ljubljana v letih 1976 -1980. 

P r i pregledu sklepov so ugotovil i , obratov, k i so da l i izjavo 
da so izvršeni , razen sklepov, k i se 
n a n a š a j o na posebno nagrajevanje 
tajnice zaradi dodatnega dela pri 
i z r a č u n a v a n j u norm in vodenju 
evidence proizvodnje, ter sklepov, k i 
se n a n a š a j o na predlog organizacije 
temeljne organizacije Profilarne. 

Glede nagrajevanja tajnice je 
odbor za kadre in medsebojna raz
merja zadolži l vodja T O Z D Profi 
larna, da izdela predlog za s t imula
cijo. Za reševanje pripomb na pred
log organizacije pa sta bi la vabljena 
na sejo Da rko M l i n a r i c — oddelek 
za organizaci jo , in Janez F a l e t i č 
— oddelek za nagrajevanje. 

N a osnovi razprave so sprejeli 
sklep, da se predlagana organizacija 
sprejme, s tem da se reševan je ka
tegorij za tehnologa, referenta O P D 
in vodja T O Z D rešuje po redni poti . 

S sklepi D S Že leza rne so č lan i 
soglašal i in zadolži l i vodja T O Z D , 
da opozori njihovega delegata v D S 
Že leza rne na redno obiskovanje sej. 

K o so obravnaval i sanacijski pro
gram H V Bela , so se z odloči tv i jo in 
programom vodstva T O Z D H V Bela 
s t injal i , zahtevajo pa od s lužb in 

da bodo 
zagotovil i v ložni mater ial in ostala 
sredstva za nemoteno obratovanje, 
da svoje obveze izpolnijo. 

S kazalc i u spešnos t i poslovanja so _ 
se č lan i D S str injal i . P r ipomni l i pa I j e l o 
so, da b i mora l i b i t i podani v bolj H 
razuml j iv i ob l ik i . 

P r i ana l iz i f inačnega rezul tata za 
avgust in za prvih osem mesecev | 
l e tošn jega leta so b i l i predvsem za
dovol jni z dobr imi proizvodnimi 
r ezu l t a t i in z z n i ž a n j e m stoškov 
v T O Z D Profi larna, tako v avgustu 
kot kumula t ivno . 

V nadaljevanju seje so obravna
val i pismo U J V K r a n j in obsodili 
krš i lce delovne discipline, delovodje 
T O Z D Prof i la rna pa zadolži l i , da 
delavce, k i pridejo nesposobni na 
delo, pošl jejo domov in j i m pišejo 
n e u p r a v i č e n i izostanek, prav tako 
pa morajo k o n t r o l i r a t i koriščenje 
delovnega časa in malomaren odnos 
do d r u ž b e n i h sredstev. 

Soglasni so b i l i tudi , da železarna j 
Jesenice pristopi k samoupravnemu | 
sporazumu o zd ruž i tv i sredstev za 
pokrivanje dela s t ro škov infrastruk
ture Ž T P Ljub l j ana za obdobje 
1976-1980. F G . 

7. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
Predsednik odbora za gospo

darstvo v T O Z D Profilarna je za 
7. sejo odbora, k i je bila v petek, 
7. oktobra, predlagal naslednji 
dnevni red: pregled sklepov 
zadnje seje, d o s e ž e n i plan v me
secu septembru in operativni 
plan za mesec oktober ter infor
macijo o odobrenih sredstvih IN 
in A Z . 

N a osnovi sklepov zadnje seje 
odbora so ugotovil i , da je bi l izplen 
v mesecu avgustu boljši , kot je 
v letnem planu predviden, in boljši 
kot v mesecu avgustu in p o v p r e č n o 
v le tu 1976, da je za zbol j šanje 
kvali tete oblikovnega orodja treba 
delat i hitreje in č impre j najt i pro
stor za sk lad iščen je orodja. V celoti 
pa ni b i l real iziran sklep, da je po
t rebno s t a l e ž dopo ln i t i s š e s t i m i 
delavci , da bi lahko nemoteno delal i , 
ker n i bilo ustreznega pr i l iva delav
cev v Že leza rno . Iz ist ih vzrokov ni 
b i l a r e šena kadrovska zasedba ureje
valec oblikovnega orodja, kl jub 
temu da imamo že odprta tr i 
delovna mesta. 

Predsednik odbora je opozori l 
vodja T O Z D , da še ni real iziran 
sklep druge seje odbora, v katerem 
je zahtevano, da se izdela program 
menjav orodja na obl ikovnih stro-
j i h . 

P r i pregledu doseženega plana 
v mesecu septembru so ugotovi l i , da 
je T O Z D Prof i la rna izdelala 2.347,9 
tone izdelkov, kar je za 7,21 % več, 

kot je bilo planirano, odpremljenih 
pa je b i lo 2.389,7 tone izdelkov 
V mesecu oktobru pa je p lan enak 
d r u ž b e n e m u planu in z n a š a 2.210 
ton proizvodov. N a vp rašan je , kaj 
bo, če plana ne bi dosegli, je vodja 
T O Z D odgovoril , da plan mora biti 
dosežen , ko l ikor ne b i nastopila 
višja sila, slaba oskrba z vložnim 
mater ia lom al i večje okvare. Kol ikor 
pa plan ne bi b i l dosežen , bo moral 
vodja T O Z D pr ipravi t i posebno 
o b r a z l o ž i t e v . N a l o g a vodstva kot 
celotnega kolekt iva je, da se plan 
doseže in po m o ž n o s t i p reseže . 

K o so obravnaval i odobrena sred
stva investicijskega vzdrževan je in 
amort izaci jskih zamenjav, so skle
n i l i , da se č impre j nabavi ta tehtnica 
za vložek in žaga za razrez lahkih 
profilov, nujno pa je tud i popraviti 
že r j avno progo v hal i oblikovalnice. 
D a l i so tudi soglasje, da sofinanci
ramo iz odobrenih sredstev I V na
peljavo za toplovodno ogTevanie 
obratov na Javorn iku . 

V nadal jevanju so obravnavah 
tudi osnove plana za leto 1978, na 
katerega niso imel i bistvenih pri
pomb, in pr imerjavo osebnih do
hodkov v Že leza rn i za mesec avgust 
P r i tem so k r i t i č n o ugotovil i , da so 
z osebnimi dohodki kl jub dobremu 
i zv r ševan ju plana na repu Železar
ne, saj imajo nižji osebni dohodek 
le v T O Z D Zebljarna, Elektrode. 
V r a t n i podboji in D r u ž b e n a pre
hrana. F G 

TOZD Zebljarna 

7. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Sedma seja delavskega sveta T O Z D Zebljarna je bila v četrtek, 

29. septembra, v sejni sobi pr i Jelenu. Prisotnih je bilo 15 č lanov, 
o p r a v i č e n o odsotnih pa pet. 

Najprej so pregledali sklepa zad
nje seje in ugotovi l i , da sta p rv i in 
drugi sklep zadnje seje i zv r šena . 
V zvezi s p r i t o ž b o M i l i c e T h a l e r so 
ugo tov i l i , da S E O — oddelek za 
nagrajevanje še n i poslal odgovora 
v zvezi s p r i t o ž b o na kategorizacijo. 
Vod ja T O Z D Leon Mesar ic je pr i
sotne seznanil glede benificiranega 
s t a ž a , oz i roma da niso še dobi l i 
odgovora in da se to v p r a š a n j e 
rešuje . 

Vodja T O Z D je delavskemu svetu 
po roča l o u r e s n i č e v a n j u proizvod
nega plana, izvoznih obveznosti , 
gibanju s t r o š k o v i n osebnih do
hodkov v osmih mesecih l e tošn jega 
leta. Iz podanih informacij je raz
vidno, da zaostaja T O Z D za p lanom 
v osmih mesecih pr i ž ičnikih za 53 
ton, pri bodeči žici pa za 419 ton i n 
se bo zato zaostanek še poveča l , ker 
bodeče žice ne izdelujejo zaradi 
pomanjkanja na roč i l . 

V T O Z D Zebl jarni je osebni do
hodek p r o b l e m a t i č e n v primerjavi 
z drugimi T O Z D , kar bi hi lo nujno 
uskladi t i . 

Peter Gruba r je vp ra ša l , ko l iko je 
višji O D glede na zn ižan je s t r o š k o v 
v obratu. V o d j a T O Z D m u je 
pojasnil , da se O D n i zvišal , ker 
v informacij i navedeno zn i žan j e 
n ima nič skupnega z O D . Res je bi lo 
manj i zp l ačanega kot planiranega 
O D , temu pa je na jvečj i vzrok višji 
normat iv v odnosu na stanje za
poslenih — do zasedbe normat iva 
manjka deset l judi . 

Peter Gruba r se je tudi zanimal, 
kaj je vzrok n i ž j im storilnostim 
Pojasnjeno je b i lo , da storilnost 
v T O Z D Zebljarna n i padla tako 
k r i t i č n o kot v drugih T O Z D in da 
mora bi t i O D odvisen le od rezultata 
na šega dela. 

D e l a v s k i svet je po.trdil samo
u p r a v n i sporazum o združevanju 
sredstev v let ih 1976-1980 za po
kr ivanje dela s t r o š k o v infrastruk
ture Z T P L jub l j ana . 

V nadaljevanju seje je vodja 
T O Z D preč i t a l pismo, k i ga je po
sredoval ok rožn i j a v n i pravobranilec 
v zvezi z nepravi lnostmi, k i se do
gajajo v Že lezarn i . G o v o r i l je tudi 
o discipl ini in a lkohol izmu in pravi 
da je kot vodja T O Z D po zakonu 
do lžan prot i k r š i t e l j em ukrepati. 

Predsednik delavskega sveta Rok 
Globočn ik je predlagal objektivno 
analizo preimenovanja delovnih 
mest in prekategorizacijo, predla
gano s s t rani S E O . 

C v e t a H r i b a r je k r i t i č n o analizi
rala sestankovanje in sprejemanje 
sklepov. M n e n j a je, da je treba zelo 
odgovorno obravnavat i , če je sesta
nek, skl ican med delovnim časom, 
res potreben, če ima vpl iv na boljšo 
proizvodnjo, bol jše medsebojne od
nose in razvoj samoupravljanja. 

Predsednik je omeni l t ud i pri; 
prave na prehod na dohodkovni 
sistem. P u d a r i l je, da se s pripravami 
ne sme kasni t i . P r a v tako je treba 
tud i ostale akte uredit i skladno 
z zakonom o z d r u ž e n e m delu. V . H . 



6. SEJA ODBORA ZA DELOVNA RAZMERJA 
Š e s t a seja odbora za delovna 

razmerja T O Z D Ž e b l j a r n a je bi la 
29. septembra i n jo je vodi la 
predsednica Cveta Hribar . O d 
bor je obravnaval: pregled skle
pov, p o r o č i l o kadrovske s l u ž b e , 
kadrovanje voznikov v i l i č a r j e v , 
ter delovne odnose. 

P r i pregledu sklepov so ugotovi l i , 
da so sklepi zadnje seje izvršeni . 
Izvršili so tud i p r v i sklep č e t r t e seje, 
to je, razporeditev asistenta za de
lovne naprave. N a to mesto se 
razporedi Evgen Tha le r . Odbor je 
zadolžil vodjo T O Z D , da asistenta 
seznani z z a d o l ž i t v a m i in ga opozori 
na vestno opravljanje. zaupanih m u 
delovnih nalog. 

Janko K a v a l a r je opozori l odbor, 
da nekater i de lavc i niso opravi l i 
izpitov za de lovna mesta, k i j i h 
opravljajo. Odbor je zadolži l vodjo 
T O Z D , da ugotov i , zakaj izpi tov 
niso opravil i , odgovorne za izvedbo 
izpitov pa naj se pokl iče na disci
plinsko odgovornost. 

Poročilo kadrovske s lužbe je podal 
Janko K a v a l a r , in sicer pregled 

odsotnost i v mesecu ju l i j u in avgu
stu, ločeno po vrs t i odsotnosti i n 
primerjano s planirano odsotnostjo. 
Odsotnost delavcev je b i l a v mesecu 
avgustu večja kot v mesecu j u l i j u . 

V o d j a T O Z D je seznanil prisotne, 
da se je na razpis za voznike vi l ičar je 
pr i javi lo pet č l a n o v kolekt iva T O Z D 
Žeb l j a rna , k i j i m ne zagotavlja 
de lovnih mest voznikov vi l ičar jev. 
L e v pr imeru odsotnosti, oziroma 
izpraznjenega delovnega mesta 
lahko kandidirajo za zasedbo delov
nega mesta. 

Odbor je obravnaval tudi primer 
R a d a M a g o v c a v zvezi s preme
st i tvi jo na delovno mesto že r javo-
vodja v T O Z D H l a d n a val jarna 
B e l a . 

V o d j a T O Z D je govoril o pro
blemih v Že leza rn i , o nediscipl ini , 
a lkoho l i zmu na delovnem mestu in 
p r i n a š a n j u a l k o h o l a v Ž e l e z a r n o . 
I z jav l j a , da bo n a j s t r o ž e ukrepal 
prot i vsakomur, k i b i v tem smislu 
krši l discipl ino. 

N a seji so reševal i še nekaj 
kad rovsk ih zadev in stanovanjski 
primer enega delavca. V . H . 

NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 

TOZD Žicama 

7. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Predsednik delavskega sveta Bog

dan Mar inkovsk i je po seji gospo
darskega odbora sk l ica l tudi sejo 
delavskega sveta i n č l a n e seznanil z 
dnevnim redom. V uvodu je poudar i l 
tudi pomembnost sej D S , ker se 
nekateri č l an i ne ude ležu je jo redno 
sej. K e r pride zaradi odsotnosti 
članov v e č k r a t do problema sklepč
nosti, je predsednik da l predlog, da 
se v bodoče te č l a n e pokl iče na 
zagovor. 

Pr i p rv i t očk i dnevnega reda je 
predsednik ugotovil , da so b i l i vsi 
sklepi zadnje seje real iz i rani . 

V drugi točk i je vodja T O Z D 
seznanil č l a n e D S s pos lovnimi 

8. SEJA ODBORA 
ZA GOSPODARSTVO 
Pod vodstvom predsednika C i r i l a 

Resmana se je v petek, 30. septem
bra, sestal odbor za gospodarstvo. 
Najprej je vodja T O Z D Ž i c a m a 
Janez K o m e l po roča l o i zvrševan ju 
sklepov zadnje seje, k i so b i l i vsi 
real izirani , č l ane odbora pa je tudi 
seznanil .s sklepi tretje seje odbora 
za gospodarstvo pri D S Že leza rne . 
Člane odbora je opozori l na infor
macijo, k i jo je izdal predsednik 
poslovodnega odbora Peter K u n e i n 
jo je dobi l vsak delavec. Obraz lož i l 
je tudi sprejete ukrepe za iz
boljšanje proizvodnih rezul tatov in 
poudaril sklep, da se dela na vse 
proste sobote na dopoldanski iz
meni. 

Sašo Piber, predsednik 0 0 sindi
kata v T O Z D Ž iča rna , je obraz lož i l , 
da se delavcem, k i ne pridejo delat 
na prosto soboto, lahko piše dopust 
ali izostanek. V s i pa so do lžn i do 
konca leta u p o š t e v a t i ukrepe za 
izboljšanje proizvodnih rezultatov. 

Člani odbora so sprejeli sklep, da 
izmenski delovodje organizirajo ob 
sobotah polno zasedenost strojev. 

\ nadaljevanju je vodja temeljne 
organizacije p o r o č a l o poslovnih 
rezultatih Ž e l e z a r n e za mesec av
gust, iz ka ter ih je razvidno, da se 
stanje izbol jšuje . V T O Z D Ž i c a m a 
operativni plan za avgust n i b i l 
dosežen iz naslednjih vzrokov: 

- n izka stori lnost na R F i n 
Gruna stroj ih, kjer so p r e t e ž n o 
zaposleni mlad i delavci ; 

- večja odsotnost zaradi do
pustov, bolezni ter izostankov; 

- t ehno lo ške t e ž a v e pri- proiz-
odnji patentirane žice. 
Vodja priprave dela Tone J e r š i n je 

posredoval predlog operativnega 
plana za mesec september, k i pred
videva 6.000 ton v lečene žice i n je za 
300 ton nižji od d r u ž b e n e g a plana. 
Člani odbora so se s t r in ja l i s pred-

inim p lanom in z vz rok i za zn i 
žanje ter ga pot rd i l i . B . J . 

e"iont na plaviu II dobro poteka 

rezul ta t i za mesec avgust. P o v p r e č n i 
osebni dohodek v avgustu je b i l 4.482 
din na osebo, p o v p r e č n a prodajna 
cena pa je b i l a do sedaj na jv i š j a in je 
z n a š a l a 11.048 d in na tono. S t r o š k i 
so b i l i višji od p lan i ran ih predvsem 
pr i e m b a l a ž i i n v z d r ž e v a n j u . 

V nadaljevanju seje so č lan i D S 
sprejeli dva sklepa, in sicer: 

— o pris topu k dopolni lnemu sa
moupravnemu sporazumu za pokr i 
vanje dela s t r o š k o v infrastrukture 
že lezn iškega gospodarstva i n 

— o pris topu k d r u ž b e n e m u dogo
voru o n a č i n u ter zadevah skupnega 
o d l o č a n j a o komuna ln ih dejavnostih 
posebnega d r u ž b e n e g a pomena. 

Z a usklajevalca in podpisnika 
dogovora je b i l izvoljen Bogdan M a 
rinkovski. 

V o d j a temeljne organizacije je 
č l a n o m D S prebral dopis javnega to
žilca o nepravi lnost ih v Že lezarn i . 
P r a v tako j i h je seznanil s p ismom, 
k i je naslovljeno na odbor za L O in 
d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o in v katerem 
so anal izirane hu j še nezgode in 
nepravi lnost i s tež j imi posledicami. 
D S je sprejel program akt ivnos t i za 
zašč i to d r u ž b e n e lastnine. 

B . J . 

8. SEJA ODBORA 
ZA DELOVNA 

RAZMERJA 
N a seji odbora za delovna razmer

ja , k i je bi la v torek, 20. septembra, 
pod vodstvom A l o j z a Zorka , so 
obravnaval i problematiko pomanj
kanja delavcev na posameznih stro
j i h i n skleni l i , da se čim prej zasede
jo vsa prosta delovna mesta. V na
daljevanju je odbor ugodno rešil 
š t i r i p rošn j e delavcev za premestitev 
iz enega v dragi oddelek temeljne 
organizacije Ž i c a m a ter potrdi l spre
j em dveh nov ih delavcev, k i sta si v 
mesecu avgustu pr idobi la lastnost 
delavca v z d r u ž e n e m delu. De lavcu 
iz T O Z D P l a v ž se n i odobril prestop 
v T O Z D Ž i c a m a , ker ne izpolnjuje 
pogojev za delo v ž i c a m i . 

2. SEJA 
SAMOUPRAVNE 

DELAVSKE 
KONTROLE 

Predsednik odbora samoupravne 
delavske kontrole M i r k o Urbas je v 
petek, 23. septembra, sk l ica l drugo 
redno sejo, na kater i so b i l i sprejeti 
s ledeči sklepi: 

Č l a n i samoupravne delavske kont
role so po t rd i l i osnutek p rav i ln ika o 
delu samoupravne delavske kont
role v celoti , kot je b i l p r ed ložen . 
P o t r d i l i so ukrepe za izbol j šan je 
pro izvodnih rezul tatov, katere so 
predhodno potrdi le samoupravne 
delovne skupine, in sprejeli sklep, da 
se na naslednji seji razdeli program 
dela vsem č l a n o m odbora in da se vsi 
sklepi objavijo n a oglasnih deskah i n 
s tem seznanijo delavci o delu 
odbora za samoupravno delavsko 
kontro lo B . J . 

Železarski globus 

J A P O N S K A 
Proizvodnja nerjavnega jek la je v 

j a p o n s k i h ž e l e z a r n a h narasla leta 
1976 na 1,65 mi l i j . ton k o n č n i h izdel
kov. T o je za 600.000 ton več kot 
pred pe t imi le t i . T a k š n o p o v e č a n j e 
proizvodnje je bilo m o ž n o zaradi 
i zbo l j šan ja kvali tete, spremenjenega 
t e h n o l o š k e g a postopka, zn i žan j a 
pro izvodnih s t r o š k o v in večjega 
p o v p r a š e v a n j a na d o m a č e m i n 
tujem trgu. 

J E K L A R N A 
Pe ta seja i zvršnega odbora osnov

ne organizacije s indikata je b i l a 
28. septembra. Pregledal i so sklepe, 
sprejete na 4. seji, in ugotovi l i , da 
tretj i sklep, organizacij i poslovi l 
nega večera za upokojene sodelavce 
n i b i l real iz i ran zaradi velike od
sotnosti delavcev z dela. Pos lov i ln i 
večer bodo organiziral i v oktobru. 
I zv r šn i odbor osnovne organizacije 
s indikata tud i ugotavlja, da t r i S D S 
še niso izvol i le delegatov v izvršni 
odbor osnovne organizacije sindi
kata . Vodjem teh S D S bodo naroč i l i , 
da delegate izvol i jo . 

N a seji so obravnaval i poslovne 
rezultete delovne organizacije Žele
zarna in T O Z D Jek la rna za sedem
m e s e č n o obdobje. K r a t k o obrazlo
ž i tev je posredoval vodja T O Z D 
Jeklarna . D a b i izboljšal i poslovni 
uspeh T O Z D Jek la rna je treba 
zaostr i t i delovno i n t e h n o l o š k o 
discipl ino, tako da pr i tem sodeluje
jo vsi č lan i kolekt iva , vodstvo T O Ž D 
in d r u ž b e n o po l i t i čne organizacije. 
Moreb i tne krš i te l je morajo predpo
stavljeni brez izjem pr i jav i t i vod
stvu T O Z D , to pa mora opravi t i vse 
potrebno v zvezi s pri javo disci
p l insk i komisi j i Že leza rne . 

Ugotavl jajo, da proizvodnja suro
vega jek la 500.000 ton ne bo doseglji
va, ker niso dobi l i ustreznega š t ev i l a 
delavcev, da b i l ahko obratoval i s 
pe t imi S M pečmi . I zv r šn i odbor 
osnovne organizacije s indikata je b i l 
seznanjen tud i s sanacijskim progra
m o m hladne va l jame Bela . Č l a n i 
odbora so v nadaljevanju seje 
razpravl ja l i o p r e d č a s n e m zapu
š č a n j u delovnih mest, medtem ko 
imajo prizadet i delavci vseeno vpi 
sanih osem ur dela. K o l i k o r se bo 
pokazalo, da je delavec p r e d č a s n o 
zapust i l delovno mesto, je treba 
pisat i le to l iko ur, ko l ikor j i h je 
opravi l . 

I z v r š n i odbor osnovne organiza
cije s indikata n a r o č a vodstvu T O Z D , 
da pregleda i n dopoln i š tev i lo zapo
slenih delavcev na delovnih mestih. 
V T O Z D Jek la rna so naprave dotra
jane in zato n a r o č a j o delavcem, k i 
delajo na že r jav ih in vlagalnih stro
j i h , večjo previdnost, da b i se izogni l i 
morebi tn im okvaram. V tej t očk i 
dnevnega reda so med dragim ugoto
v i l i , da v z d r ž e v a n j e naprav poteka 
slabo in p repočas i . Vzroke je treba 
verjetno i ska t i v reorganizaciji vzdr
ževan ja , ker so zamenjal i delavce, k i 
premalo poznajo naprave. Predla
gajo, da naj se vodstvo T O Z D 
Jek la rna sestane z vodstvom T O Z D 
V z d r ž e v a n j e , da b i poiskal i skupno 
reš i tev za boljše in h i t r e j še vzdrže 
vanje naprav. P r a v tako naj se ses-
tanejo č lan i samoupravnih de lovnih 
kon t ro l iz jeklarne in v z d r ž e v a n j a . 
Ugotovi jo naj, zakaj je t o l i k šno 
š tev i lo nadur pr i vzdrževa lc ih i n iz 
katerega konta so nadure p l a č a n e . 

V naslednji točk i dnevnega reda 
so obravnaval i poroč i lo komisije za 
p rošn j e i n p r i t ožbe . K o m i s i j a pred
laga osnove za podeljevanje denarne 
pomoč i . Iz predloga je razvidno, naj 
b i delavcem, k i so zaradi bolezni 
odsotni več kot t r i mesece, dodel i l i 
500 dinarjev pomoč i , delavcem, k i so 
odsotni z dela več kot šes t mesecev, 
800 dinajev in delavcem, k i so zaradi 
bolezni odsotni z dela več kot leto 
dni , 1.500 dinarjev. D e l a v k a m naj bi 
ob nastopu p o r o d n i š k e g a dopusta 

PRIJETEN IZLET 
VUMAG 

Č l a n i s indikata delovne skupnosti 
za ekonomiko, t e h n i č n o kontrolo i n 
raziskave ter novogradnje so zaradi 
pomanjkanja aytobusov pr ip rav i l i 
izlet v dveh del ih. P r v a skupina je 
b i l a 24. in 25. septembra v Vrsa r ju , 
druga pa 8. in 9. oktobra v U m a g u . 
U d e l e ž e n c i sindikalnega iz le ta v 
dragi skupini so se spotoma us tavi l i 
v V r h n i k i i n v Socerbu. Lep , s o n č e n 
dan je omogoči l lep 1 razgled na 
Dekane in Trs t . V U m a g u so . si 
ogledali obalo in okolico. Sonce je 
bi lo sicer še toplo i n primerno za 
sončen je . Zarad i m o č n e g a vetra pa 
kopanje v morju n i bi lo več pr i 
merno, zato pa je bilo to l iko prijet-
neje v bazenu hotela Beograd, kjer 
imajo vsak dan dopoldne in popol
dne po 20 minut podvodne m a s a ž e , 
k i jo opravljajo s s p u š č a n j e m zraka 
pod pr i t i skom v vodo. 

Lepo vreme je omogoči lo , da so si 
š t ev i ln i sodelavci ogledali U m a g , 
P u n t o in K o t o r o . P r i tem so se 
popeljali z min i v lakom, k i po cesti 
p r e v a ž a goste, iz letnike ter d o m a č i 
ne. Naza j grede so se us tavi l i v 
P o r t o r o ž u , kjer so si ogledali tur i 
s t i č n o naselje Bernard in . Od tam so 
se peljal i po cesti čez B e l i križ, 
odkoder je lep razgled na P o r t o r o ž , 
P i r a n , Fieso in skoraj vso slovensko 
obalo. Naza j grede so . večerjal i v 
hotelu M a n t o v a na V r h n i k i in se 
nato zadovoljni v r n i l i _ n a Jesepice. 

B . 

odobri l i 1.000 dinarjev pomoč i . 
Dosedanja na roč i l a vencev u m r l i m 
sodelavcem j e k l a m e odpadejo. N a 
mesto tega bodo svojcem umrlega 
dodeli l i 500 dinarjev s s o ž a l n i m pis
mom. I zv r šn i odbor je odobril denar
no p o m o č 36 sodelavcem. Sodelavcu 
J a k o b u Soldanu, k i je prosil za dode
l i tev posojila, p rošn j e niso odobri l i , 
prav tako tud i niso odobri l i p rošn j e 
Huse ina Sen i čn ika , ker je zaradi 
bolezni odsoten šele mesec dni . P rav 
tako n i b i la odobrena denarna 
p o m o č M u h a r e m u M u l a l i č u , ker 
izvršn i odbor meni, da njegov 
dohodek z a d o š č a za živl jenjske po
trebe. 

Predsednik osnovne organizacije 
s indikata T O Z D Jek la rna je navzo
če seznanil z dopisom komisije za 
š p o r t n o rekreacijo pri i zv r šnem 

odboru s indikata Že leza rne o naku
pu permanentnih vstopnic za ogled 
hokejskih tekem. V zvezi s tem je 
sodelavec D o k i povedal, da so 
odkupi l i 13 t a k š n i h vstopnic. Pred
sednik osnovne organizacije sindi
ka ta je navzoče seznanil tudi z 
delom disciplinske komisije i n pove
dal , da je za slehernega sodelavca-
krš i te l j a delovnih obveznosti po
trebno tudi mnenje i zvršnega odbo
ra osnovne organizacije s indikata. 
T a k š n o mnenje so posredovali za 
š t i r i sode lavce-krš i te l je delovne 
do lžnos t i . 

Ob sklepu seje je bilo predlagano, 
naj bi č lan i izvršnega odbora 
osnovne organizacije sindikata pre
jemal i Delavsko enotnost, medtem 
ko jo bodo odpovedali za č l a n e 
izvršnega odbora pre jšnjega skl ica. 

INFORMATORJI V ZDRUŽENEM DELU 
V ŽELEZARNI 

Ves oktober v SR Sloveniji v organizaciji komisije za o b v e š č a n j e 
in p o l i t i č n o propagando pri r e p u b l i š k e m svetu zveze sindikatov 
Slovenije in sekretariata za informacije i z v r š n e g a sveta s k u p š č i n e 
SR Slovenije potekajo regijski enodnevni seminarji za urednike in 
novinarje glasil v organizacijah z d r u ž e n e g a dela. Za gorenjsko regijo 
je bi l tak seminar v ponedeljek, 10. oktobra, v n a š i ž e l e z a r n i . 

kretar ia tu za informacije pri izvrš
nem svetu skupšč ine S R Slovenije. 
Č e p r a v zakon velja že skoraj š t i r i 
leta, je doslej le 117 izdajateljev 
dobilo ustrezna soglasja. Seveda je 
k pr i javi glasila, poleg drugega, 
potrebno pr i loži t i tudi temeljno vse
binsko zasnovo glasila in ustrezen 
pravi ln ik o urejanju izdajateljskih 
razmerij in o izdajanju glasila. 
T e m u pa je b i l v bistvu namenjen 
seminar, na katerem so udeleženci 
tudi prejeli osnutek tovrstnega 
pravi ln ika , k i ga je pr ipravi la komi
sija R S Z S S za obveščan je in poli
t i č n o propagando. Le- ta bo organi
zaci jam zd ruženega dela v veliko 
p o m o č , da uredijo to zakonsko ob
veznost. 

Seveda je b i l na seminarju tudi 
govor o delovanju gorenjskega 
ak t i va informator jev v organiza
ci jah združenega dela in o š tev i ln ih 
dragih tekoč ih problemih, k i pestijo 
informatorje v organizacijah zdru
ženega dela. 

P o ogledu S M in elektro jeklarne, 
kjer j i m je da l kra tko razlago in j i h 
spremljal vodja T O Z D Jek la rna 
A l o j z K a l a n , so si ogledali še teh
n ičn i muzej Že leza rne . S ledi l je 
delovni program v prostorih K a z i n e . 
Najprej j i h je glavni in odgovorni 
urednik Že l eza r j a seznanil s siste
m o m samoupravnega informiranja 
in komunic i ran ja v Že lezarn i . S ledi l 
je razgovor o najbolj ak tua ln ih 
v p r a š a n j i h informiranja v organiza
ci jah z d r u ž e n e g a dela, zatem pa je 
b i l predstavljen osnutek prav i ln ika 
o urejanju izdajatel jskih razmerij in 
izdajanju glasil v organizacijah 
z d r u ž e n e g a dela. O tem je udele
žence podrobno seznanil predsednik 
komisije za obveščan je in po l i t i čno 
propagando repub l i škega sveta zve
ze s indikatov Slovenije M a t j a ž 
V iz j ak . 

V naš i republ iki izhaja skoraj 500 
glasil organizacij zd ruženega dela, k i 
bi po zakonu o javnem obveščan ju 
mora la b i t i vsa pri javljena p r i se-

Novinarji gorenjskih glasil organizacij združenega dela v tehničnem muzeju 

KOZERIJA" 

NAŠ IZLET 
Pa smo se dogovorili, v odboru osnovne organizacije našega 

sindikata namreč, da gremo na izlet. In to na pravi izlet, brez 
kakršnegakoli obremenjevanja izletnikov, saj so le-ti že itak dovolj 
obremenjeni z vsakodnevnim delom doma in v Železarni, oziroma 
v Železarni in doma. Ker je bila letošnja plavalna sezona dokaj 
klavrna, saj je neprestano deževalo, smo se odločili da gremo na 
plavanje. Da, na pravo plavanje in to v zaprt bazen z morsko vodo, 
da še tu ne bomo odvisni od vremena. 

Precej smo si belili glave, da bi ustregli čim širšemu krogu 
našega zelo razvajenega članstva. Da ne boste mislili, da nismo 
razmišljali o tem, da bi naš dvodnevni izlet poprestrili tudi z ogle
dom kakšnega kulturno-zgodovinskega ali naravnega spomenika 
ali kaj podobnega. Smo, pa še kako smo razmišljali, vendar smo 
prišli do spoznanja, da naši člani take spomenike dovolj poznajo in 
da imajo duhovnih kulturnih dobrin nasploh dovolj, saj se stepejo 
za vstopnice, kadar jim organiziramo kakšen koncert, posebno kla
sične glasbe ali kakšno drugo prireditev. 

Tako smo se odpravili z dvema avtobusoma. Da pa dolga 
vožnja ne bi bila preveč dolgočasna, smo poskrbeli, da so se ude
leženci v avtobusu kar najbolje zabavali in da je bilo razpoloženje 
na višini. Precej tekočine smo namreč vzeli že na avtobus, tako so 
nekateri zaplavali že kar v avtobusu, predno smo prispeli do našega 
lepega Jadrana. Kaj bi, potrebno je krepiti znanstvo in tovarištvo 
med našimi člani in zato mora biti tudi ustrezno vzdušje, ki pa je 
najboljše, če malo »zašumi« v glavi. 

Tako smo se vozili pa peli in pili, potem pa smo jedli in se vsak 
po svoje zabavali, oziroma kopali, pa spet jedli in se zabavali, pa 
spali in se spet kopali pa jedli in se znova vozili. .. Vsi smo bili 
zadovoljni, čeprav je tu pa tam kakšnega bolela glava, saj razumete 
naporno potovanje, napet program, . . . in čeprav je nekaj ude
ležencev v ponedeljek prišlo na delo s polno glavo vtisov in vpli
vov . .. 

Kakorkoli že, izlet je uspel. V našo sindikalno kroniko smo 
zapisali še eno uspelo akcijo sindikata v splošno zadovoljstvo vseh 
udeležencev. Ze sedaj se bomo začeli pripravljati na prihodnji 
izlet, ki ga bo laže organizirati, saj sedaj vemo, kaj večina naših 
članov najbolj želi, da se razvedrijo in sprostijo. 

' Zadovoljen udeleženec 



PRIDOBIVANJE DOHODKA V DELOVNI 
ORGANIZACIJI KOT POGOJ 

ZA DELITEV PO DELU 
S t a l i š č a i n mnenja komisije za dohodek in samoupravljanje pr i 

Zvezi sindikatov Jugoslavije, k i j ih v nadaljevanju v celoti objav
ljamo, se n a n a š a j o na delovne skupnosti in njihove odnose do temelj
n ih organizacij z d r u ž e n e g a dela i n na d r u ž b e n o e k o n o m s k e odnose 
v T O Z D i n delovnih skupnostih. 

Organiziranje de lovnih skupnosti 
v delovnih organizacijah z d r u ž e n e g a 
dela spremlja vrsta problemov in 
t e ž a v , k i so posledica njihove prepo
č a s n e transformacije na podlagi za
kona o z d r u ž e n e m delu. P o l o ž a j de
l o v n i h skupnosti , obseg, vrsta del in 
nalog, kakor tud i medsebojni odnosi 
s temel jn imi organizaci jami z d r u ž e 
nega dela se še vedno ne urejajo 
s samoupravnim sporazumom. D e l o 
delavcev v de lovnih skupnostih, gle
dano v celoti , se še vedno š te je za 
č is t i s t ro šek , k i obremenjuje doho
dek temeljnih organizacij zd ruže 
nega dela. Sredstva za osebne do
hodke in skupno porabo delavcev 
delovnih skupnost i se v večini pr i- -
merov formirajo z »uporabo« pogoj
nega delavca, formalne kvalif ikaci je 
zaposlenih a l i pa na podlagi ustvar
j en ih povpreč i j temeljnih organiza
cij zd ruženega dela. 

Z a trenutno stanje v de lovnih 
skupnost ih je znač i l no , da so le-te 
neracionalno organizirane, preob
s e ž n e m s tendenco stalnega poveče
vanja—zaposlenih. K e r n i us t reznih 
e k o n m s k i h mer i l in spodbud za nj i -
h o v c n l e l o , vse večje š tev i lo ustvar
j a l n o sposobnih delavcev odhaja iz 
de lovnih skupnosti , poveču je pa se 
š t ev i lo delavcev na adminis t ra t ivn ih 
de lovnih mestih. Vse to se negativno 
o d r a ž a na kakovost i dela, pa tud i 
m o ž n o s t i , da delovne skupnost i ure
sn iču je jo svojo funkcijo v razvoju 
delovne organizacije, p r i organizacij i 
dela, p o v e č a n j u produkt ivnos t i in 
dohodka temeljnih organizacij zdru
ženega dela, za katere opravl ja de
lovna skupnost skupne posle. Po
membno je predvsem tudi , da ima
mo že primere, ko se dohodek delov
ne skupnosti veže za poslovni uspeh 
temeljnih organizaci j , oziroma za 
u r e s n i č i t e v proizvodnega plana, pla
na nabave in realizacije, gibanje ce
l o t n i h zalog, izpolnjevanje rokov, 
kakovostno in p r a v o č a s n o informi
ranje in podobno. 

Sedanjo prakso je nujno treba h i 
treje menjati , i n sicer v dveh osnov
n i h smereh: prv ič , da se medsebojni 
odnosi, pravice, obveznosti i n odgo
vornosti med de lovn imi skupnostmi 
in temeljnimi organizaci jami zdru
ženega dela kar se da n a t a n č n o dolo
čijo s samoupravnim sporazumom; 
drugič , treba je zagotovit i , da bodo 
delovne skupnosti svoj celotni p r i 
hodek in dohodek pridobivale s svo
bodno menjavo dela, s č i m e r se tud i 
razume, da se s samoupravnim spo
razumom dogovore o obsegu, vse
b in i , s t ruk tur i in kakovos t i dela, 
pogojih opravljanja dela, o osnovah 
za ugotavljanje cen storitev (stan
dardi , normat iv i mater ia lno t e h n i č 
ne in kadrovske opremljenosti), ka 
kor tudi o osnovah in mer i l ih za 
vrednotenje ustvarjenega rezul ta ta 
i e l a delavcev delovne skupnosti i n 
i jenega prispevka k poslovanju te
meljnih organizacij z d r u ž e n e g a dela. 

V pr imerih, ko delavci delovne 
skupnosti z odkrivanjem in izkor i 
ščan jem not ranj ih rezerv a l i z racio
nal izac i jami in inovaci jami in po
dobnim ustvarijo večji ce lotni priho
dek in dohodek in s tem tudi večjo 
maso sredstev za osebne dohodke, 
j i m je prav gotovo treba omogoč i t i , 
da z dosledno uporabo dogovorjenih 
skupnih mer i l razdele tako p o v e č a n a 
sredstva. Seveda pa je treba v vsa
kem naslednjem obdobju, s s t a l i šča 
njihove objektivnosti , preverit i prej 
dogovorjena meri la in j i h , če je tre-
ja , tudi popravi t i . K a d a r delovne 
skupnosti del celotnega pr ihodka 
jstvarjajo neposredno na trgu, se 
norajo s samoupravnim sporazu-
nom dogovorit i , v ka te r ih pr imer ih 
•ji ob k a k š n i h pogojih delovne skup
nost i l ahko opravljajo storitve tudi 
drugim osebam. 

C e l o t n i prihodek in dohodek de
lovne skupnost i se ne more gibati 
avtonomno, t e m v e č je odvisen od 
ustvarjenega dohodka temeljnih 
organizacij, u r e s n i č e n e g a programa 
i e l a in njenega prispevka k uspehu 
poslovanja temeljnih organizacij 
: d r u ž e n e g a dela, pa tud i od p lani 
rane strukture dohodka (razporeja
nje po namenu), k i je d o l o č e n a s 
skupnimi osnovami plana v delovni 
organizaciji. 

S A M O U P R A V N O U R E J A N J E 
D R U Ž B E N O E K O N O M S K I H 
O D N O S O V V T E M E L J N I 
O R G A N I Z A C I J I 
Z D R U Ž E N E G A D E L A 
V samoupravnem sporazumu o 

z d r u ž e v a n j u delavcev v temeljno 
Drganizac ^o z d r u ž e n e g a dela je tre-
oa do loč i t i , d a bodo delavci pr i obl i -
covanju sredstev za osebne dohodke 
n skupno porabo izhaja l i i z ustvar-
ene produkt ivnos t i svojega dela i n 
produktivnost i dela delavcev v te

mel jni organizacij i , s katero so zdru
žili delo in sredstva; uspeha, k i je 
ustvarjen z upravljanjem in gospo
darjenjem s sredstvi v temeljni orga
n izac i j i (minulo delo); uspeha, 
ustvarjenega z upravljanjem in go
spodarjenjem s sredstvi, k i so j i h 
združ i l i na druge n a č i n e ; prilagaja
nje proizvodnje i n poslovanja pogo
jem na t rgu ( d r u ž b e n o dogovorjeni 
de l i tv i dela). 

Temel jn i samoupravni akt v te
mel jni organizacij i je samoupravni 
sporazum o z d r u ž e v a n j u delavcev 
v temeljno organizacijo z d r u ž e n e g a 
dela, vsi sp lošni samoupravni ak t i 
morajo b i t i z nj im v skladu. T a spo
razum sprejemajo vse temeljne 
organizacije, delovne skupnosti , k i 
opravljajo dela skupnega pomena, i n 
organizacije, k i v svoji sestavi n ima
jo temeljne organizacije (enovite 
delovne organizacije). Samoupravn i 
sporazum vsebuje dejavnost temelj
ne organizacije z d r u ž e n e g a dela i n 
osnove za urejanje d r u ž b e n o e k o 
nomskih odnosov delavcev v temelj
n i organizacij i , pridobivanje in raz
porejanje dohodka in č is tega dohod
ka, osnove za oblikovanje in deli tev 
sredstev za osebne dohodke, osnove 
za z d r u ž e v a n j e dela in sredstev, 
osnove za urejanje delovnih razme
rij i n informiranje delavcev. 

K o n k r e t n e osnove in meri la za' 
delitev sredstev za osebne dohodke 
delavci do loča jo s posebnim prav i l 
n ikom. 

S A M O U P R A V N I S P O R A Z U M I 
K I J I H D E L A V C I S K L E P A J O 
V D E L O V N I O R G A N I Z A C I J I 
Š t ev i l o v p r a š a n j , za katera se 

bodo v delovni organizacij i dogovo
r i l i , da so skupna osnova in meri la 
za oblikovanje i n deli tev sredstev za 
osebne dohodke, je odvisno od po
dobnosti a l i raz l ik v dejavnosti te
mel jn ih organizacij z d r u ž e n e g a dela, 
n j ihovih del i n nalog, kakor t ud i od 
interesa i n potreb delavcev v temelj
n i h organizacijah, da posamezna 
v p r a š a n j a reši jo skupaj. 

D e l a v c i bodo v delovni organiza
ci j i določi l i skupne i zhod i ščne ele
mente za ugotavljanje zahtevnosti 
del, skupne standarde posameznih 
elementov dela (npr.: normat iv i 
časa , mater ia la itd.), kakor tudi dru
ge elemente, z namenom, da b i zago
tov i l i pogoje za povečan j e produk
t ivnost i dela, r a c i o n a l n e j š o in uč in
kovi te j šo porabo d r u ž b e n i h sredstev 
pr i delu in poslovanju, za z m a n j š a 
nje skupnih s t r o š k o v poslovanja te
mel jn ih organizacij z d r u ž e n e g a dela 
i td . 

C e gre za proizvodnjo, kjer temelj
na organizacija z d r u ž e n e g a dela pr i 
dobiva celotni prihodek z ude l ežbo 
v skupnem pr ihodku (fazna proiz
vodnja), a l i pa del celotnega prihod
ka pr idobiva po tej osnovi na ravn i 
delovne organizacije, se morajo de
l avc i dogovorit i , o nekaterih skupnih 
osnovah i n mer i l ih za ude l ežbo v 
skupnem pr ihodku (standardi mate
rialnih s t ro škov , kri ter i j za ugotav
ljanje stopnje amortizacije, pogoji i n 
roki medsebojnih dobav in drugo), 
kakor tudi za skupen plan razvoja, 
p lan investici j , n a č i n razporejanja 
č is tega dohodka i n drugo. N a č e l n o 
bi se moral i delavci dogovorit i za 
ista meri la tud i pr i skupnih vlaga
nj ih (skupni dohodek). 

Nekatere dogovorjene osnove in 
meri la bodo h k r a t i s luži la za ugo
tavljanje prispevka delavca a l i sku
pine delavcev v dohodku temeljne 
organizacije zd ruženega dela, obde
lana pa bodo v p rav i ln ik ih o del i tv i 
osebnih dohodkov delavcev v te
mel jni organizacij i . 

S A M O U P R A V N I S P O R A Z U M I , 
K I J I H D E L A V C I 
T E M E L J N E O - R G A N I Z A C I J E 
Z D R U Ž E N E G A D E L A 
S K L E P A J O Z U N A J 
D E L O V N E O R G A N I Z A C I J E 
P r i ugotavljanju v p r a š a n j , za k a 

tera se bodo delavci dogovorih glede 
skupnih osnov in mer i l ter s kom se 
bodo dogovarjali , je treba izhaja t i i z 
interesov in potreb delavcev v te
mel jn ih organizacijah z d r u ž e n e g a 
dela, saj morajo o tem sporazume
vanju tud i od loča t i . N a podlagi tega 
kr i ter i ja se ugotavl jata potreba i n 
obseg samoupravnega sporazume
vanja v dohodkovni zvezi, v grupa-
c i j i , kakor tud i na d o l o č e n e m ob
m o č j u . 

D a b i uredi l i pridobivanje dohod
k a in zagotovil i stabilnost gospodar
jenja, bodo delavci temeljnih organi
zacij z d r u ž e n e g a dela, ustrezno svo
j i m interesom in potrebam, določi l i 
skupne osnove in meri la s samo
upravn im sporazumom z delavci 
drugih temeljnih organizacij zd ruže 
nega dela zunaj delovne organiza
cije. Temel j tega sporazumevanja je 
dohodkovno povezovanje temeljnih 
organizacij in urejanje n j ihovih 
dohodkovnih odnosov. P r a v tako se 
bodo delavci temeljnih organizacij 
o nekaterih v p r a š a n j i h sporazume
va l i z delavci drugih temeljnih orga
nizacij z d r u ž e n e g a dela na določe
nem o b m o č j u . 

Pogosta potreba i n interes temelj
n i h organizacij zd ruženega dela sta, 
da se širše sporazumevajo, in to v 
dohodkovnih povezavah, k i nimajo 
vedno le organizacijsko formalnega 
z n a č a j a . V tak ih pr imer ih bi b i lo ko
ristno, če se pred tem, v okvi ru gru-
pacije, dogovore o posameznih skup
n i h mer i l ih (npr., prikazovanje po
trebne produkt ivnost i dela, pogoji 
dela, zahtevnost dela itd.), ka r b i 
omogoč i lo delavcem temeljne orga
nizacije z d r u ž e n e g a dela, da v posa
mezne dohodkovne povezave pr iha
jajo s poenotenimi pogoji in enako
pravn im po loža j em p r i ude ležb i 
v skupnem pr ihodku. 

R E Z U L T A T I D E L A A L I 
P R I S P E V E K V S A K E G A 
D E L A V C A K 
U S T V A R J E N E M U D O H O D K U 
T E M E L J N E O R G A N I Z A C I J E 
Z D R U Ž E N E G A D E L A 
S E L A H K O I N S E M O R A 
M E R I T I N A U S T R E Z E N 
N A Č I N . M E R J E N J E 
P R I S P E V K A J E O S N O V A 
Z A N J E G O V O 
V R E D N O T E N J E . 
V praksi še vedno n i prež ive lo 

mnenje, da se dela delijo na izmer
l j iva in »ne izmer l j iva« . Še posebno 
so navzoč i odpori za merjenje dela 
in rezul tatov dela reži jskih delavcev 
v temeljnih organizacijah združe
nega dela, delavcev v delovnih skup
nost ih, organizatorjev proizvodnje 
in vodstvenih delavcev. Š t ev i l o de
lavcev, ka ter ih delo se ne meri , zna
ša v gospodarstvu t renutno okol i 
tretjino skupnega š tevi la zaposlenih. 
T u d i v negospodarskih dejavnostih 
je prece jšn je š tevi lo delavcev, kate
r ih delo in delovni rezul ta t i se ne 
merijo na ustrezen n a č i n . 

N O R M A J E E D E N 
O D S P R E J E M L J I V I H 
N A Č I N O V M E R J E N J A 
K O L I Č I N E D E L A P O D 
P O G O J E M . - D A J E P O V E Z A N A 
Z D R U G I M I M E R I L I , 
K I S K U P A J P O M E N I J O 
S I S T E M M E R J E N J A 
P R I S P E V K A D E L A V C A 
K U S T V A R J E N E M U 
D O H O D K U T E M E L J N E 
O R G A N I Z A C I J E 
Z D R U Ž E N E G A D E L A , S T E M 
P A T U D I N J E G O V O 
U D E L E Ž B O P R I D E L I T V I 
S R E D S T E V Z A O S E B N E 
D O H O D E K . 

N o r m a je za sedaj na jš i r še upo
rabljeno merilo kol ič ine opravljene
ga dela skupine a l i posameznika 
(skupinska a l i p o s a m i č n a ) , pa naj 
bo, da je ugotovljena t e h n i č n o a l i 
izkustveno. Nesprejemljive so tiste 
reš i tve v praksi, kjer se norma upo
rablja za neposredno do ločan j e viši
ne osebnih dohodkov delavca, ne da 

Sodelavec v adjustaii hladne valjarne Bela 

Del/udeleiencev izleta sindikata DS za ekonomiko, tehnično kontrolo in raz
iskave ter novogradnje na razgledni točki vSocerbu 

bi jo vgrajevali v sistem merjenja 
prispevka delavca k ustvarjenemu 
dohodku temeljne organizacije zdru
ženega dela. V praksi norme še ved
no v zadostni mer i ne kombinira jo 
z drugimi mer i l i dela i n rezul tatov 
dela (kakovost dela i n rezul tat dela, 
p r ih rank i pr i mater ia lu , boljši izko
ristek proizvodnih in drugih zmoglji
vosti in drugo). B r e z - t e h i n drugih 
mer i l za ugotavljanje celotnega pr i 
spevka delavcev k dohodku bo nor
m a še vnaprej i z r aža l a mezdni po
ložaj delavca. Seveda pa je treba 
reči , da tud i t a k š n i h norm, k i so 
sedaj v praksi , n i treba zanemarjati , 
t e m v e č j i h je treba še naprej upo
rabl jat i , dograjevati v sklopu celot
nega sistema mer i l . 

R e š i t v e , do ka ter ih so prišl i v ne
kater ih organizacijah z d r u ž e n e g a 
dela v gospodarskih i n negospodar
skih dejavnostih, kaže jo , da norme 
skupaj z drugimi mer i l i dela in rezul
tatov dela povezujejo osebni doho
dek delavca z njegovim prispevkom 
k ustvarjenemu dohodku in č i s t e m u 
dohodku. N a ta n a č i n se norma a l i 
č a s o v n o trajanje dela na enoto pro
izvoda — storitev veže z vrsto dru
gih meri l dela in rezultatov dela, k i 
pa vsa skupaj tvori jo celoto za ugo
tavljanje celotnega prispevka delav
ca k dohodku temeljne organizacije 
z d r u ž e n e g a dela, s tem pa tudi nje
govega osebnega dohodka. 

Glede na določi la zakona o zdru
ž e n e m delu je treba za vsako delo in 
nalogo, poleg drugega, ugotovit i tudi 
zahtevnost dela. V vsaki temeljni in 
drugi organizaciji zd ruženega dela je 
treba ugotovit i odnose o zahtevnosti 
dela med vsemi deli i n nalogami. 
Ugotavl janje zahtevnosti dela je 
eden izmed elementov ugotavljanja 
celotnega prispevka delavca k do
hodku temeljne organizacije združe
nega dela. 

T u d i a n a l i t i č n a ocena del in nalog 
je vedno le eno izmed mer i l za ugo
tavljanje prispevka delavcev k delu 
in rezul ta tom dela. 

Brez ugotavljanja rezul tatov dela 
in prispevka delavca k delu anal i 
t i č n a ocena del in nalog sama zase 
ne more b i t i osnova za delitev sred
stev za osebne dohodke. K v a l i f i k a 
cija je predpostavka usposobljenosti 
za opravljanje do ločen ih del i n na
log. T u d i ta se pr iznava šele prek 
ustvarjenih rezul tatov dela. Seveda 
kval i f ikaci ja ne more b i t i že vnaprej 
dana osnova za osebni dohodek de
lavca, del osebnega dohodka, kakor 
tud i ne osnova za p o v e č a n j e a l i 
z m a n j š a n j e osebnega dohodka de
lavca. 

Tore j zahtevnost posameznih del 
in nalog predpostavlja ustrezno 
strokovno znanje i n usposobljenost 
delavca za opravljanje del in nalog. 
T o pomeni, da konkretno delo in re
zu l ta t i dela, kor igi rani z ustvarje
n i m dohodkom temeljne organiza
cije z d r u ž e n e g a dela, do loča jo viš ino 
osebnega dohodka delavca. 

Nesprejemlj iva je praksa, k i je 
z uporabo pogojnega delavca i n ana
l i t ičnega namena, k i ga le-ta ima , 
zače la prek š tev i la »pogojn ih delav

cev« o b r a č u n a v a t i sredstva za osebne 
dohodke, pa tudi konkre tn i osebni 
dohodek delavca. 

Zakon o z d r u ž e n e m delu in ic i ra 
delo pr i iskanju ustreznih metod za 
ugotavljanje zahtevnost i dela v ana
l i t i čne namene. P r a v gotovo n i spor
no, da se pogojni delavec lahko upo
rablja za do ločene komparacije med 
vejami in grupacijami. Seveda pa je 
nesprejemljivo, da se sredstva za 
osebne dohodke pridobivajo glede na 
»število« pogojnih delavcev in da se 
vsakemu posamezniku pr iznava 
osebni dohodek zgolj glede na nje
govo kval i f ikaci jo . 

Negat ivne posledice tega sistema 
se še bolj o č i t n o kaže jo , kadar se 
osebni dohodek organizatorja pro
cesa dela ugotavlja na osnovi števila 
pogojnih delavcev. T a k o določen 
osebni dohodek j i h ne spodbuja k 
razvi janju procesa dela, povečanja 
produkt ivnost i dela i n dohodka. 

Zakon o z d r u ž e n e m delu zahteva 
delitev sredstev za osebne dohodke 
po opravljenih del ih i n nalogah in ne 
po delovnih mestih. De lovno mesto 
ne more b i t i osnova za delitev sred
stev za osebne dohodke. V števi lnih 
temeljnih organizacijah združenega 
dela in delovnih skupnostih še vedno 
pr i de l i tv i sredstev za osebne dohod
ke izhajajo iz delovnega mesta i n ne 
iz del in nalog, k i se na tem delcv-
nem mestu opravljajo. Viš ina oseb
n i h dohodkov delavcev v teh organi
zacijah zd ruženega dela v glavnem 
n i odvisna od opravljenih del i n na
log ter ustvarjenega rezul ta ta dela, 
t e m v e č od predvidene »vrednos t i 
delovnega mesta na podlagi formal
n ih kriterijev (kvalif ikacija, delovna 
doba itd.). Seveda pa zakon o zdru
ž e n e m delu izhaja iz del in nalog ter 
zahteva, da v prihodnje v pravilni
k ih obdelajo meri la za dela in na
loge, k i se opravljajo z vlaganjem 
tekočega in uporabo minulega dela, 
ne pa za delovna mesta. P r i tem pa 
je treba reči , da je treba delovno 
mesto z a d r ž a t i še naprej in to \ 
funkci j i organizacije, kot izraz delit
ve in specializacije dela. 

A n a l i t i č n o oceno delovnega mes ra 
je torej treba zamenjati z oceno 
zahtevnosti del in nalog. T a k sistem 
je lahko tud i a n a l i t i č n a ocena del in 
nalog. Vendar pa je treba reči , da 
tudi taka ocena ne more b i t i nepo
sredna osnova za osebni dohodtk 
delavca, t e m v e č je treba vedno meri
t i delo in rezultate dela, oziroma 
ugotavl jat i de lavčev prispevek 
k delu. 

V praksi uporabljajo raz l ične me
tode a n a l i t i č n e ocene delovnih mest. 
k i pa najpogosteje izhajajo iz delež
nega mesta, strokovne izobrazbe, 
delovne dobe, odgovornosti in pogo
jev dela. Da leč najmanj pa se upo
rablja zahtevnost del in nalog. Tudi 
tam, kjer se bolj a l i manj uspešno 
uporablja zahtevnost del in nalog, je 
a n a l i t i č n a ocena vedno vezana na 
delovno mesto. 

O S E B N E F I Z I Č N E , 
M E N T A L N E I N M O R A L N E 
L A S T N O S T I SO L A H K O 
Z E L O P O M E M B N E 
P R I O P R A V L J A N J U 
P O S A M E Z N I H D E L P A T U D I 
P O G O J Z A S K L E N I T E V 
D E L O V N E G A R A Z M E R J A 
A L I Z A O P R A V L J A N J E 
D O L O Č E N I H N A L O G . 
Vendar pa se tud i v teh primerih 

ocena osebnosti ne more neposredno 
uporabljat i za delitev sredstev za 
osebne dohodke. Osebni dohodki de
lavca morajo b i t i odvisni od količine 
i n kakovost i i zvršenega dela >" 
ustvarjenega dohodka temeljne 
organizacije z d r u ž e n e g a dela. Oseb 
ne kval i te te delavca so predpostav 
ka, da se to u resn ič i in da pridejo 
le-te do izraza prek rezultatov dela 
Ocena osebnosti kot osnova za plafll 
je svojstvena kap i t a l i s t i čn i družbi, 
v kater i kapi tal is t (ali nekdo druf 
namesto njega) ocenjuje osebnost za 
svoje namene. Naspro tno pa izhajs 
n a š a soc ia l i s t ična samoupravni 
d r u ž b a od dela i n rezultatov dela 
kjer sami delavci do loča jo v temelj 
n i h organizacijah in drugih organi 
zacijah zd ruženega dela osnove i " 
meri la za delitev sredstev za oseb'"' 
dohodke pr i delu in rezul ta t ih del" 
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ODNOSI MED TOZD IN DELOVNIMI SKUPNOSTMI 
IN URESNIČEVANJE ZAKONA O ZDRUŽENEM DELU 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
52,46 %, se p r i znanost i z m a n j š a od
stotek enake pomembnost i na 42,62 
(26 v p r a š a n i h ) , ostane enak za k u l 
turo, se p r i zdravstvu zviša nazaj na 
52,46 % in pade p r i vrednotenju te
lesne kul ture na 37,7% (32 odgovo
rov). 

Poglejmo še , kako so se odločal i 
v p r a š a n c i za druge m o ž n o s t i : 

a) Večji pomen šo l s t vu pripisuje 
19 anketirancev a l i 31,14 %, znanosti 
18 a l i 29,5 %, k u l t u r i le še osem a l i 
13,11 %, zdravstvu 13 a l i 21,31 % i n 
telesni k u l t u r i šes t a l i 9,83 %. 

b) M n o g o večj i pomen odrekajo 
v p r a š a n c i k u l t u r i in telesni ku l tu r i , 
le šo l s tvu pripisujejo mnogo večji 
pomen trije (4,91 %), znanost i pet 
(8,19%) in zdravstvu š t i r je v p r a š a n 
ci (6,55%). 

c) P a č pa raste odstotek t is t ih , k i 
pripisujejo tem dejavnostim man j š i 
pomen. P r i šo l s tvu j i h je 8,19 % (pet 
odgovorov), pr i znanost i 14,75 % (de
vet odg- ), pr i ku l t u r i kar 36,06% 
(22 odgovorov), pr i zdravstvu pade 
odstotek na 16,39 % (deset odgovo
rov) in se pr i telesni k u l t u r i spet 
dvigne na 36,06%. 

d) T u d i za drugo skrajnost — 
mnogo man j š i pomen — se j i h je pr i 
tem v p r a š a n j u odloči lo le malo. N o 
beden pr i šo l s tvu in zdravstvu, eden 
(1,64 %) p r i znanosti , trije pr i ku l t u r i 
(4,91 %) in kar osem pr i telesni k u l 
turi (13,11 %). 

Odgovorov dveh v p r a š a n c e v pa pri 
tem sploh nismo mogl i u p o š t e v a t i . 

Ze t i š t ev i lčn i rezul ta t i kaže jo , 
kako r az l i čno vrednotijo te dejav
nosti anket i rani sodelavci. Nada l j 
nja raziskava bo pa pokazala, 
kakšne razlike so med n j imi glede na 
to, kol iko so stari in k a k š n a dela i n 
naloge opravljajo. 

K a k o so naš i sodelavci seznanjeni 
z določili zakona o z d r u ž e n e m delu? 
D v a sta se odloči la za odgovor 
»sploh nisem, seznan jen« (3,28%), 
kar 31 j i h meni, da so (še?) premalo 
seznanjeni z zakonom (50,81 %) in 27 
(44,26%), da so z določi l i zakona o 
z d r u ž e n e m delu dovolj seznanjeni. 

K a r sedem v p r a š a n i h (11,47%) n i 
odgovorilo na v p r a š a n j e , do kdaj je 
m o ž n o uvel javi t i določi la zakona o 
z d r u ž e n e m delu v nj ihovi T O Z D . 24 
a l i 39,34 % se je odločilo za rok, do 
katerega bodo določi la uveljavljena, 
30 a l i 49,18 % pa je obkroži lo odgo
vor « n e vem«. 

D o katerega datuma, menijo 
vp rašanc i , da bodo ta določi la 
uresniči l i? D v a (8,33%) menita, da 
j i h je m o ž n o uvel javi t i takoj, deset, 
da v letu 1977 (41,66 %) in devet 
(37,5%), da v letu 1978, trije 
(12,5%) misl i jo, da j i h bo m o ž n o 
uresn ič i t i v let ih 1979-1980. 

Ovire, k i se pojavljajo pri uresni
čevan ju zakona o z d r u ž e n e m delu in 
ki so j i h v p r a š a n c i navedli , smo raz
vrst i l i v t r i skupine: subjektivne ovi
re (stara miselnost, nezainteresira-
nost delavcev), objektivne ovire (na 
primer, neusklajenost samouprav
nih aktov) in obsežnos t in t e ž a v n o 
razumevanje zakona o z d r u ž e n e m 
delu. Č e u p o š t e v a m o , da enajst 
vp ra šancev na v p r a š a n j e n i odgovo
rilo ( M a r to pomeni, da v nekaterih 
T O Z D teh ovir ni?), dobimo nasled
njo sliko: 

š tev i lo odg. % 
subjektivne ovire 34 54,83 
objektivne ovire 15 24,19 
obsežnos t in t e ž a v n o 
razumevanje zakona _ 13 20,96 
skupaj 62 100 

Torej j i h od skupnega š tev i la 
vp ra šancev kar 34 meni, da so ovira 
— ljudje, a l i bolje r e č e n e — nj ihova 
miselnost. T u d i odstotek je temu 
primerno visok — 55,74%. Vsekakor 
bi se ob tem v p r a š a n j u kazalo za
mis l i t i in ukrepat i . 

T u d i odgovori na v p r a š a n j e , a l i bi 
bilo smotrno organizirat i pospešeno 
i zobraževan je o posameznih poglav
jih zakona o z d r u ž e n e m delu, kaže 
jo, da se je več kot polovica v p r a š a n 
cev odloči la , da bi bi lo tako izobra
ževanje smotrno za vse delavce (33 
odgovorov a l i 54,1%). 18 a l i 29,5% 
j ih meni , da b i ga organizira l i za vo
dilne, v k l j u č n o z delovodji, in osem 
(13,11 %), da to n ima pomena, ker se 
lahko s tem seznanijo prek časopi 
sov, radija, televizije a l i l i terature. 
D v a pa na v p r a š a n j e nista odgovo
r i la . 

R a z n o l i k a mnenja o tem, k a k š n e 
oblike i z o b r a ž e v a n j a o zakonu o 
z d r u ž e n e m delu bi bile primerne, 
smo spet združ i l i v t r i skupine: kraj
še oblike i z o b r a ž e v a n j a ( tečaj i , semi
narji , ustne razlage), da l j še oblike 
i zob raževan j a (veče rne šole) in pisne 
oblike (gradiva, Zelezar). Spet t r i 
najst v p r a š a n c e v n i imelo nobenega 
predloga. Ostale pa smo razvrs t i l i , 
kot kaže razpredelnica: 

- š tev i lo odg. % 
krajše oblike 
dal jše oblike 
pisne oblike 

42 
3 
9 " 

77,78 
5,55 

16,67 
skupaj , 54 100 

K a z a l o b i torej razmis l i t i , a l i je 
tako i z o b r a ž e v a n j e m o ž n o in a l i se v-
tem t renutku še k a ž e j o potrebe po 
njem. N a j omenimo ko£ (osamljeno) 
zanimivost še to, da je. le eden pred
lagal , naj b i b i l i seminarji izven de
lovnega č a sa , in eden, naj bodo take 
oblike v č a s u malice. 

Neka j hude k r v i je bi lo pr i primer
jan ju osebnega dohodka v p r a š a n c a 
i n delavca v s l u ž b a h (ob pogoju, da 
sta oba enako delovno u s p e š n a ) . K a r 
sedem odgovorov nismo mogli upo
š t e v a t i , bodisi da so v p r a š a n i odgo
vor odklon i l i a l i se niso hotel i pr i 
merjati . O d os ta l ih pa j i h 29 meni, 
da delavec v s l u ž b a h dobiva višji 
dohodek (47,54%), 20 a l i 32,78% j i h 
mis l i , da obadva dobivata enako, 
trije (4,91 %), da je osebni dohodek 
sodelavca v s l u ž b a h mnogo višji. L e 
dva (3,28%) menita , da dobivata 
več, za m o ž n o s t »mnogo man j š i 
osebni d o h o d e k « (ki ga dobiva oni 
v s l u ž b a h ) pa se n i odloči l n ihče . 

38 v p r a š a n c e v n o č e odit i iz temelj
ne organizacije v s lužbe (62,29%), 16 
a l i 26,23 % bi j i h sicer zamenjalo, a 

po temelji tem premisleku, šes t 
(9,83 %) b i se j i h vsekakor odloči lo za 
delo v s l u ž b a h . E d e n od v p r a š a n c e v 
pa na v p r a š a n j e n i odgovoru. 

Zan imiva je starostna s t ruktura 
anketirancev. R a z p o n sega od dvaj
setih do š e s t d e s e t i h let, razvrs t i l i pa 
smo j i h takole: 

š t . odgovorov 9! 

do 30 let 11 18,03 
3 1 - 3 5 let 7 11,47 
3 6 - 4 0 let 10 16,39 
4 1 - 4 5 let 7 11,47 
4 6 - 5 0 let 15 24,59 
od 51 let dalje 10 16,39 
brez odgovora 1 1,64 

skupaj 61 100 

K j e so torej mlad i s trokovnjaki? 
V s l u ž b a h a l i še na fakulteti? K e r pa 
se p rv i del zapisa omejuje le ne š te 
vilčni pr ikaz, bomo o tem razmiš l ja l i 
v drugem delu. 

(nadaljevanje p r ihodn j i č ) 

IZPOLNJEVANJE LETNEGA PLANA 
REMONTOV V OBDOBJU JANUAR -

SEPTEMBER 
V d e v e t i h m e s e c i h s m o v p o g l e d u l e t n e g a p l a n a r e m o n t o v , k a k o r 

t u d i i z p o l n j e v a n j a m e s e č n i h o p e r a t i v n i h p l a n o v , i m e l i d o l o č e n e 
uspehe , s e v e d a p a so se p o k a z a l e t u d i n e k a t e r e p o m a n j k l j i v o s t i , 
k a t e r i h v z r o k j e b r e z d v o m a v n o v i o r g a n i z i r a n o s t i v z d r ž e v a n j a . 

E d e n je v še ne urejeni pot i 
na roč i l a , oz i roma v pr ipravi samega 
remonta, a l i bolje r e č e n o — v neiz
polnjevanju postavl jenih navodi l . 
B rez dvoma je v z a č e t k u leta na sam 
potek remontov vp l iva lo dejstvo, da 
smo s samo reorganizacijo, a l i bolje 
r e č e n o — s p r e p o č a s n o razporeditvi
jo posameznih delavcev v z d r ž e v a n j a 
na nova delovna mesta — predvsem 
vodi ln ih , us tvar i l i do ločeno nego
tovost. Nadal je , zakasnela posta
vitev asistentov za proizvodnjo 
naprav v pro izvodnih T O Z D , k i naj 
b i po novem konceptu reorganizacije 
dajal i glavni u t r ip pri izvajanju 
remontov na proizvodnih napravah. 
P r i vsem tem smo premalo kor i s t i l i 
že pridobljene i zkušn je v pre j šn j i 
organizaciji vzd rževan ja . Seveda se 
si tuacija bistveno popravlja. T o d a 
že nekaj let se ponavlja , da v zad
n j ih treh mesecih h o č e m o popravi t i 
zamujeno v proizvodnj i in seveda pri 
tem najraje odlagamo planirane re
monte, kot da b i to b i la edina 
notranja rezerva. 

Z le tn im p lanom remontov je bi lo 
predvidenih skupno v devetih mese
cih 172 v e č d n e v n i h remontov. V tem 
času pa smo remontna dela dokon
čali na 102 proizvodnih napravah, 
na sedmih pa bomo remontna dela 
nadaljeval i v mesecu oktobru, in 
sicer na petih napravah remonte, 
predvidene že z le tn im planom, na 
dveh pa zaradi p r e k o r a č i t v e re
mon tn ih rokov. M o r d a je najbolj 
zanimivo to, da se programiranih 
terminov d r ž i m o najbolj pr i večjih 
i n z a h t e v n e j š i h remont ih , medtem 
ko m a n j š e remonte zelo radi 
odlagamo. 

N a osnovi letnega p lana remontov 
izdelujemo operativne m e s e č n e re
montne plane, seveda v te ope
rativne plane pridejo tudi remonti , 
k i niso b i l i z le tnim p lanom pred
videni. Vendar se pri izdelavi 
operat ivnih m e s e č n i h planov k a ž e 
vrsta pomanjkl j ivost i . D a pridejo 
spremembe v odnosu na le tn i p lan 
remontov, je deloma razumlj ivo , da 
pa izkazujemo v operat ivnih meseč 
n ih p lan ih taka odstopanja, pa kaže , 
da so pr i tem do ločene slabosti . 

L e t n i p lan remontov proizvodnih 
naprav smo v devetih mesecih izpol 
n i l i le 59,3 operativne mesečne 
plane pa smo izpoln i l i 78,73 %. T a 
odstotek je dosežen na ta n a č i n , da 
je bilo v operativne plane v devetih 
mesecih vnesenih kar 65 v e č d n e v n i h 
remontov med meseci. T o predstav
l j a kar 37,35 % remontov, progra
miran ih z opera t ivnimi m e s e č n i m i 
p lan i . 

T a k n a č i n dela dela precej t e ž a v 
i n so izvaja lc i remontnih del upravi
čeno nezadovoljni s t ak im n a č i n o m 
programiranja remontn ih del. 

Programiranje remontn ih del mo
ra doseči tak nivo, da bomo na 
osnovi programov remontov lahko 
naprav i l i vsak mesec potrebo po 
vzdrževa lc ih , oziroma da le-te raz
del imo tako, da so opt imalno 
izkor iščeni . K a j t i to bo vedno bolj 
potrebno glede na prehajanje na do
hodkovne odnose. N i k a k o r ne bomo 
smeli b i t i vzdrževa lc i t is t i , k i b i s 
slabo organiziranostjo svojega dela 
povzroči l i nepotreben izpad proiz
vodnje v posameznih obrat ih in s 
tem ogrožal i u r e s n i č e v a n j e sprejetih 
proizvodnih planov. 

T u d i v pogledu enodnevnih re
montov, oziroma popravi l n i s i tua
c i ja dosti bol jša , tud i pr i tem se po
samezni obrat i o b n a š a j o tako, kot 

da to popravi lo ne bi bi lo potrebno. 
P r i tem vzdrževa lc i n imamo po
sebnega vpl iva , da b i b i l i enodnevni 
remont i takrat , kot so predvideni. 

V le tu 1976 smo pr i izdelavi re
montnega plana za leto 1977 da l i 
poseben poudarek enodnevnim re
montom, k i imajo č i s to prevent ivni 
z n a č a j i n je nj ihov namen zmanj
ševa t i nepredvidene zastoje. O d 
skupno 410 programiranih eno
dnevnih remontov je bilo v devetih 
mesecih izvedenih 350 al i 85,36 %. Z a 
te enodnevne remonte je bilo pred
videno, da bodo skupno trajal i 3.098 
ur, dejansko pa so t rajal i 3.136 ur a l i 
101,25 % v odnosu na plan. 

P r i enodnevnih popravi l ih se nam 
pojavlja stalno pomanjkanje vzdr
ževalcev , posebno v T O Z D Remon t 
ne delavnice. Vse prepogosto se 
dogaja, da morajo prekin i t i dela pri 
v e č d n e v n i h remont ih a l i pa vsaj 
z m a n j š a t i š tev i lo delavcev na teh re
mont ih . T o pa ima seveda za posledi
co, da se potem dela na v e č d n e v n i h 
remont ih zavleče jo . Ima pa še eno 
posebnost, n a m r e č da se pri eno
dnevnih remont ih zgubi veliko časa . 
Za to mora b i t i v interesu tako 
T O Z D V z d r ž e v a n j e , kakor tud i 
T O Z D Remontne delavnice, da se v 
posameznih oddelkih v z d r ž e v a n j a 
organizirajo remontne skupine za 
popoldanske in n o č n e izmene. Z 
dobro organiz i ranim delom bomo 
razbremenil i remontne delavnice, 
z m a n j š a l i potrebo po nadurah in 
z m a n j š a l i Število l jud i na n o č n i h 
izmenah, k i dosedaj v e č k r a t niso b i l i 
racionalno izkor iščeni . 

V letu 1978 bo potrebno vse slabe 
s t rani programiranja remontov od
pravi t i , a n g a ž i r a t i obratne priprave 
dela za dosledno izdelavo planov re
montov, k i bodo moral i vsebovati 
tud i vsakodnevno potrebno š tevi lo 
vzdrževa lcev iz T O Z D Remon tne 
delavnice. P r i vsem tem pa bo 
potrebno več sodelovanja med' 
asistenti za proizvodne naprave, 
vodji v z d r ž e v a n j a in odde lčn imi pri
pravami dela. 

S prehajanjem na dohodkovne 
odnose in nagrajevanje po delu 
bomo moral i tudi bolj odgovorno 
pr is topi t i k r e ševan ju tudi teh pro-
problemov, ka j t i samo v tem pr i 
meru bo potrjena smotrnost delitev 
v z d r ž e v a n j a v dve T O Z D . 

Stane T o r k a r 
referent za remonte , 

N I G E R I J A 
T a afr iška d r ž a v a pr ipravl ja grad

njo na jveč je integralne že l eza rne v 
ekvator ia ln i A f r i k i . N jena k o n č n a 
proizvodna zmogljivost bo pet m i l i 
jonov ton surovega j ek la letno. V 
teku so pogajanja s Sovjetsko zvezo 
za f inačno in t e h n i č n o sodelovanje. 
V prv i fazi izgradnje bo imela letno 
proizvodno zmogljivost 1,3 mi l i jona 
ton surovega jek la . Č e bodo poga
jan ja u s p e š n o zakl juči l i , bo Sovjet
ska zveza projekt i rala in dobavi la 
potrebno opremo. 

DELAVCI MILICE POMAGAJO V SILI 
P r o p a g a n d i , d a b i tu j i 

t u r i s t i v k a r v e č j e m š t e v i l u 
o b i s k o v a l i n a š l e p i J a d r a n , 
sem se le tos p r i d r u ž i l t u d i 
j a z . P r i t e m sem i m e l v m i 
s l i h n a š e sosede K o r o š c e , 
k e r nas n e k a t e r i ze lo s l abo 
c e n i j o . V e č k r a t h o d i m n a 
o b i s k v B e l j a k i n t a k o s m o 
se z z n a n c i d o g o v o r i l i , d a 
b o m o š l i n a l e t n i dopus t 
v n a š B i o g r a d n a m o r u . 
P o v e d a t i m o r a m , da je m o ž , 
o k a t e r e m bo g o v o r , p o r o 
č e n z n a š o b i v š o s o d e l a v k o 
i n t a k o je i m e l m o ž n o s t , d a 
d o p u s t p r e ž i v i v n a š e m 
ž e l e z a r s k e m t a b o r u v B i o -
g r a d u . 

P e l j a l i s m o se z v l a k o m . 
K o smo v r a n e m j u t r u p r i 
s p e l i v K n i n , j e z n a n e c s 
K o r o š k e o d š e l i z k u p e j a n a 
W C . S e v e d a , t a je b i l 
z a s e d e n i n za to je nada l j e 
v a l po t po v a g o n i h n a p r e j . 
N e s r e č e n s l u č a j je h o t e l , d a 
so r a v n o v t e m č a s u v a g o n , 
v k a t e r e m s m o b i l i , o d k l o 
p i l i o d s p l i t s k e g a b r z c a n 
g a p o s t a v i l i n a s t r a n s k i (i.... 
T a k o s m o se m i o d p e l j a l i 
p r o t i Z a d r u , o n p a p r o t i 
S p l i t u . P r i t e m je b i l a 
t e ž a v a v t em , d a je b i l b r e z 
č e v l j e v , p o k r i v a l a , s u k n j i 
č a , b r e z d e n a r j a i n d o k u 
m e n t o v . K o s m o u g o t o v i l i , 
ka j se je z g o d i l o , j e v l a k že 
o d p e l j a l p r o t i S p l i t u . P o l e g 
v s e h n a v e d e n i h t e ž a v n a m 

r e č ne z n a besed ice s l o v e n 
š č i n e . 

K a j sedaj? O d p r a v n i k u 
v l a k o v s m o o b r a z l o ž i l i , ka j 
se n a m je z g o d i l o , i n p r o s i l i , 
naj o b v e s t i m i l i c o v S p l i t u , 
k a k š e n p o t n i k bo p r i s p e l 
z v l a k o m . T u d i v Z a d r u i n 
na to š e v B i o g r a d u smo o b 
v e s t i l i o r g a n e m i l i c e , naj se 
z a z a d e v o z a n i m a j o i n j o 
u r e d i j o , o z i r o m a p o m a g a j o , 
d a p r i d e m o ž n a svoje 
m e s t o . S k r b , d a se m u n i 
k a j z g o d i l o , d a b i , n a 
p r i m e r , o d p r l v r a t a v a g o n a 
i n se p o n e s r e č i l , nas je 
v z n e m i r j a l a ves d a n . O k r o g 
12. u re p a je p r i š e l m i l i č n i k 
i n n a m n a vese l je v s e h po
v e d a l , d a je z n a n e c ž e i z 
S p l i t a p r i š e l z a v t o b u s o m 
v Z a d a r i n na j ga g r e m o 
i s k a t . N e k a j m i n u t z a t e m 
se je p o n o v n o v r n i l i n p o v e 
d a l , naj ne h o d i m o v Z a d a r , 
d a ga bodo ž e s a m i p r i p e 
l j a l i v B i . g r a d . N e k a j po 
16. u r i so z n a n c a s r e č n e g a 
i n n a s m e j a n e g a p r i p e l j a l i 
p r a v v t a b o r Ž e l e z a r n e . 
Z n a n e c s K o r o š k e n i m o g e l 
p r e h v a l i t i , k a k o o b z i r n o i n 
l epo so r a v n a l i z n j i m . 
R e k e l j e , d a t ega ne bo 
p o z a b i l svo j ž i v d a n . P r i 
z n a l je , d i č e s a t a k e g a n i 
p r i č a k o v a l . V p o l o ž a j u , v 
k a k r š n e m je b i l , je b i l 
o d n o s d e l a \ cev m i l i c e v se 
h v a l e v r e d e n . J . r. 
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Da bi onemogočili 
prodor sovražnikovih vozil in tan
kov, so gojenci minerskega oddelka 
12. oktobra 1944 zaminirali cesto pri 
Črni nad Stranjami. Pehotni odde
lek je 12. oktobra 1944 razporedil 
zasedo na zahodnem pobočju Male 
planine, oddelek za zveze pri Sv. 
Primožu nad Stranjami, intendant-
ski tečaj pa pri vasi Gozd. 

V času bivanja na Otoku so tečaj
niki večkrat sodelovali pri pobiranju 
vojaškega materiala, ki so ga takrat 
zavezniška letala spuščala na pod
ročje Rečice, ob Dreti, pri Bočni in 
na Pobrežju. Tu je bilo odobreno, da 
se slabo oblečeni tečajniki in preda
vatelji lahko preoblečejo v nove ob
leke angleške vojske. Iz padal so ši
vilje sešile veliko srajc in drugega 
perila. 

V času, ko je bila šola na Otoku, 
so pri njej ustanovili zaščitno četo, 
katere komandir je bil Karel Bre-
zavšek iz Lenarta. Na Otoku je 18. 
oktobra končal z delom tretji tečaj 
vseh oddelkov, razen pehotnega, ki 
jih je skupno s tečajema na M Drav
skem imel že pet. 

Novi podoficirji so odšli in v šolo 
so prihajali zopet novi borci. Že ta
koj naslednji dan, 19. oktobra, so 
pričeli s poukom četrtega tečaja, kot 
že povedano, pri pešadiji pa šestega. 
Napadi sovražnika na osvobojeno 
ozemlje so bili iz dneva v dan moč
nejši in pogostejši. Da ne bi prišlo 
do presenečenja, se je šola zopet 
premaknila, in sicer 23. oktobra v 
vas Trnavčepod Radegundo. 

V tem času sta prišla tudi novi ko
mandant poročnik Vladimir Šepec 
ter pomočnik komisarja Vojteh Volt. 
Zanj nismo našli nobenih drugih 
podatkov. 

V Trnavčah se je šola s štabom 
nastanila pri kmetu Pečniku, kjer je 
bila takrat številka 16. Pa tudi pri 
drugih hišah so stanovali tečajniki. 

V tem času so močne sovražniko
ve skupine zopet pričele napadati s 
kamniške strani. Zato je 24. oktobra 
odšel vod tečajnikov, v glavnem pro
stovoljcev, pod vodstvom kapetana 
Iršiča proti Gornjemu gradu. Na
slednji dan se je razvrstil ob cesti in 
potoku proti Novi Štifti. Napadali 
so sovražnika, ki je semkaj pridrl, 
ropal ter požigal preko Črnivca, Ka
liš, Gozda in Češnjice. Vod tečajni
kov prostovoljcev je v jurišu pregnal 

sovražne patrole od Nove Štifte 
proti Črnivcu. Med bojem sta prišli 
pravočasno na pomoč Tomšičeva in 
Šercerjeva brigada, ki sta sovražni
ka pregnali in zapleniti večje količi
ne orožja ter vojaškega materiala. 
Sovražnik je imel velike izgube. V 
tem hudem boju, kjer je šola pod 
vodstvom izredno preudarnega, na
tančnega in očetovsko dobrega ka
petana Janka Iršiča s svojo taktiko 
in borbenostjo pregnala sovražnika 
iz Nove Štifte, je padel Slavko Sla-
tinšek — po domače Bencljev iz Na-
zarjev, šest pa je bilo ranjenih. To so 
bili: Milan Skok, Franc Kreuh, 
Očko, Jelen, Gradišnik in Leopold 
Brvar. Za vse žal nismo mogli 
zvedeti imen in priimkov. 

Četrtega novembra 1944 se je šola 
iz Trnavč premaknila v Spodnje 
Pobrežje. Tu so se nastanili po več 
hišah in gospodarskih poslopjih. 
Stab šole se je nahajal pri Petrinu. 

Gojenci šole so tudi tu sodelovali 
pri pobiranju vojaškega materiala, 
kije prispel po zraku. Zaradi okvare 
na motorjih je 6. novembra na trav
niku ob Spodnjem Pobrežju zasilno 
pristalo zavezniško transportno le
talo, kije malo prej odvrglo vojaški 
material. Posadka letala, ki je štela 
šest članov, je bila zelo gostoljubno 
sprejeta v štabu šole. Tu so ostali na 
kosilu, nato pa so odšli v Gornji 
grad in naprej po kurirski zvezi na 
Dolenjsko, odtod pa z letalom v Ita
lijo. Iz aviona, ki se ni mogel več 
dvigniti, so partizani odstranili vo
jaške naprave in strelivo, pločevino 
in drugo pa so porabili okoliški pre
bivalci. 

Četrti tečaj šole se je zaključil 28. 
novembra 1944. Gojenci, ki so opra
vili izpite, so odšli in zopet so pričeli 
prihajati novi. 

Podofi cirska šola je do tega časa 
že povsem utrdila svoje delovanje. 
Kljub temu pa so se pojavili posa
mezni organizacijski in drugi pro
blemi, ki jih je štab šole reševal v 
sporazumu s štabom IV. operativne 
cone. Za zadeve, ki so bile v pristoj
nosti višjih, pa so prosili za odgovor 
in pojasnilo glavni štab NOV in 
POS. Takšen primer urejanja teh 
zadev nam kaže tudi sledeči dopis, 
ki ga je personalni odsek IV. opera
tivne cone prvega decembra 1944 
naslovil glavnemu štabu. V njem 
piše takole: »Naše sodišče, kakor 

Udeleženci proslave ob odkritju spominske plošče 
na Petrinovi hiši 

tudi komanda podoficirske šole ne 
moreta pri raznih disciplinskih po
stopkih kaznovati, oziroma izrekati 
sodbe, ker ne vemo, kakšen rang za
vzema podoficirska šola IV. opera
tivne cone. Prosimo, da nam čimpre-
je sporočite, da bomo to dali na zna
nje vojaškemu sodišču in komandi 
šole. Prilagamo kadrovsko polo za 
potitkomisarja šole, kateremu naj se 
podeli rang.* 

S. F. - S.N.! 

N a č e l n i k š t a b a - m a j o r 
P . Bra jev ič 

V . V šefa pers. ods. 
podpis neči t l j iv 

Tretjega decembra 1944 so močne 
sovražnikove enote pričele vsesploš
ni napad na Zgornjesavinjsko in 
Zadrečko dolino. Brigade so ta 
teritorij z vsemi silami branile. Ker 
pa je bila velika premoč na sovraž
nikovi strani v številu in oborožitvi 
očitna, so zato, da ne bi bilo pre
velikih izgub, od frontalne obrambe 
odstopili. V frontalnem boju, ki ga je 
sovražnik želel, bi namreč lahko 
uničil glavnino partizanov na tem 
področju. Sovražnik je v boj proti 
partizanom poleg svojih enot poslal 
še vlasovce, ki so ščitili sovražnikov 
hrbet na sremski fronti. 

Da ni prišlo do uničenja partiza
nov v tej hudi zimi 1944—1945, so 
morale partizanske enote zopet za
vzeti taktiko manevriranja po pro
storu. Sovražnik je v Zgornjesavinj
sko dolino prodiral tudi od Braslovč 
in Vranjskega. Zato se je šola 
šestega decembra 1944 premaknila 
v zaselek Štajngrap pri Sv. Miklav
žu pri Novi Štifti. 

Nemci so ogrožali osvobojeno 
ozemlje tudi z zahodne smeri. Zato 

je 10. decembra odšel vod vezistov 
pod vodstvom starejšega vodnika 
Štefana Kolarja v patrolo v smeri 
Črnivec — Kališe. Tu so prišli v stik 
z delom borcev kamniško-zasavske
ga odreda, ki so bili v vasi Poljane. 
Omenjeni vod je bil ves dan v zasedi 
pri Kališah. Ob podpori topništva je 
sovražnik postopno zasedel osvobo
jeno ozemlje. Podoficirska šola se je 
umaknila na Kranjski rak, kjer se je 
reorganizirala. Iz nje je nastal 
samostojen bataljon, ki so ga 
sestavljale tri čete. Za komandanta 
bataljona je bil imenovan kapetan 
Janko Iršič, komandir prve čete je 
bil poročnik Matija Pelko, drugi četi 
je poveljeval starejši vodnik Štefan 
Kolar, tretjo četo pa je vodil poroč
nik Miha Kajfež. Ostali predavatelji 
so bili razporejeni za vodnike po 
četah. Štab šole je predstavljal po
sebno operativno skupino. Takoj po 
formiranju tega bataljona je prva 
četa zasedla položaje na Črnivcu. 
Od 12. do 17. decembra so bile čete 
na položajih pri Kranjskem raku in 
na Kališah. Ko so Nemci zasedli 
Gornji grad, so kontrolirali tudi 
cesto od tod do Kamnika. 

Osemnajstega decembra se je 
bataljon premaknil v vas Ravne, od 
tam pa na Menino planino. S stal
nimi premiki je bilo treba zmešati 
sled sovražniku in manevrirati tako, 
da se ne bi znašli v obroču. Zato so 
se 20. decembra zopet premaknili 
z Menine in šli čez Novo Štifto v 
Mačji kot. 

(se nadaljuje) 

I n pogumu. Z a tako, ka r ga prosijo, m o r a š b i t i p o g u m n e j š i . 
O n že n i . T o ve. De laven že, p o š t e n , pogumen pa ne. 

M l e k o b i mora l pregreti, vendar n i strpel. N a l i l je la tv ico mle
ka, potlej pa je iz sobe prinesel č i s to rjuho. Nespretno je s š k a r j a m i 
strigel za š t i r i prste š i roke trakove. V z e l je t ud i dobre po l steklenke 
n a j m o č n e j š e g a žgan ja , k i ga je h r a n i l za posebne p r i ložnos t i . 

V g lavi se m u je mota la reš i t ev . M o r e b i t i se le domenijo. Fant je 
bodo mora l i napravi t i , ka r predlaga. T a k o bo za oboje prav. 

Poh i t e l je na dvor i šče . P o sencah je ugotovil , da so pod kozo l 
cem. D v a par t izana sta l eža la na ko ruzn ih steblih, k i so b i l a na t leh. 
E d e n iz g ruče je s č u d n o baterijo, k i je š u m e l a , svet i l po nogi 
ranjenega, da jo je drugi l ahko previdno ot ipal . 

»V h išo z nj im,« je rekel Grebene. » T u k a j ga n i mogoče previt i .« 
S topa l je naprej, za n j im sta dva par t izana nesla ranjenega. 

Grebene n i vedel, odkod nenadna želja, da b i pomagal. Vsaj 
ranjenemu. 

Pogled na ranjenega je njegovo stisko in bo leč ino samo še 
poveča l . Saj je skoraj otrok, ga je st isnilo. N a j v e č š e s t n a j s t let ima. 
Gladkega, n e ž n e g a obraza, k i kaže , da se v mladost i n i nagaral. T a k i 
so tud i zraven? Doslej je b i l p r e p r i č a n , da so v par t izanih najbolj 
drzni , krepki fantje, k i lahko zdrž i jo velike napore. 

» K a k o ga je pa zadelo?« je vp ra ša l Grebene. 
»Šel je p rv i v koloni . H o t e l je b i t i prvi,« je rekel č o k a t i in 

v zadregi prestopal iz noge na nogo. K o je videl , da Grebenca še 
zanima, je dodal: »Zmerom se je j av l ja l prostovoljno. Zelo pogumen 
fant.« 

T a k o mlad i n pogumen, je p remiš l j a l Grebene. Njegovo pozor
nost je pri tegnil par t izan, k i je nespretno odvijal povoj. Pogled na 
k r i m u je moral p o v z r o č a t i hude boleč ine . K o je videl , kako part izan 
okleva, da bi do konca odvi l povoj, je Grebene razburjen rekel: 

»Pus t i , bom jaz. P r i ranah m o r a š b i t i odločen.« 

N i bilo potrebno. Povoj se n i lepi l na rano, ker je b i la še pre-
sveža. Pogled res n i b i l prijeten. Z a dvoje d lan i vel ika krvava lisa, k i 
je b i la ob robovih t e m n e j š a . K a r je Grebenca skrbelo, iz ran je še 
cur l ja la k r i . 

»Sp ra t i moramo rano z žgan j em. H u d o bo skelelo,« je Grebene 
s o č u t n o rekel par t izanu. 
* »Je to potrebno? P revež i t e tesno, da bom lahko hodil . Ce ne 
bom mogel, me pustite. Se bom že kako izvlekel . V e m , kam moram,« 
je s t e ž a v o govoril ranjeni in se proseče ozira l po tovar i š ih . 

P e k o č e bo leč ine ga je s trah. Č u d n o , smrt i pa ne, je pomisl i l 
Grebene. K e r n i rasel v trdem. K m e č k i smo vajeni bolečin. N e da bi 
v p r a š a l , je začel previdno i zmiva t i rano. Po tem je ranjeni k r i k n i l . 

» P u s t i t e oče, saj bo dobro.« 
» E d i n o če rano sprerem. D r u g a č e se lahko zastrupi. M o r a š 

potrpeti . Poslej bo manj peklo.« 
»Zakaj me ne pustite? Z izmi to a l i zamazano rano, vseeno bom 

umr l . Dolge pot i ne zmorem, drugi pa tudi ne bodo popadali zaradi 
mene.« 

»Nihče ne bo popada l ,« je ponosno rekel Grebene. Ču t i l je, kako 
d rh t i in se mu glas l omi v hripavost. »Da l bom konja in voz. Eden od 
zdravih naj pust i potlej konja in voz pr i b l ižn jem kmetu in pove 
moj naslov. B o m že dobil oboje nazaj, brez skrbi. Nap rav i l i bomo, 
kar vsak lahko.« 

Ponosno se je oziral po obrazih. Č a k a l je na pohvalo. P a so vsi 
v zadregi molča l i . T a k š n o ravnanje je Grebenca začud i lo . V p r a š u 
joče je pogledal čoka t ega , k i se je n a k r e m ž i l . 

»Ni mogoče . Tega nismo prej omeni l i : tja, kamor bi j i h peljal , 
tja N e m c i ne smejo. H o č e m reči,« se je v zadregi popravi l čoka t i , 
»kraj mora ostati še naprej skrit .« 

Grebene n i razumel , zakaj t a k š n a skrivnost, a po molku vseh 
part izanov je sodil, da imajo tehten vzrok. N i h č e mu ni p r ik imal . 
R a z o č a r a n je gledal Ivče t a , k i mu je hotel pomagati . Fan t je šk lepe
ta l z zobmi in hotel skr i t i bo leč ino . 

V sobo je naglo stopil v isoki . Njegov obraz je b i l trd, napet. 
Pogledal je Ivče t a , rano, potlej pa naglo rekel: 

» H i t r o previjte, ko l ikor morete trdno. D a zaustavite k r i . M i 
moramo takoj na pot. S t r a ž a r je sl išal v do l in i n e m š k e glasove.« 

Grebenca je ob tej novic i st isnilo v prsih. P a ne bi part izanov, k i 
so imel i dva ranjena. R a z u m e l je njihove begajoče poglede. R a d i b i 
ušl i temu, kar j i h čaka . Naglo je previjal rano. 
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M a h n i l i smo po glavni u l i c i , polni restavracij , s l a š č i c a m , 
k r č e m in kioskov. O d vsepovsod se je razlegala narodna grška 
glasba z magnetofonskih kaset, k i j o vrti jo, zdi se na vsakem 
koraku . M e n d a nikjer na svetu v k ioskih in t rgovinah n i to l iko 
teh kaset kot v P i re ju . T u j c i j i h zaradi lepih grških pesmi in me
lodij rad i kupujejo, saj so izredno poceni. 

Č e p r a v je b i l praznik, v p r i s t a n i š k i č e t r t i tega n i bilo opa
z i t i . V s i loka l i i n prodajalne so b i l i odprt i in poln i l jud i . K a j p a k 
na jveč mornarjev in turistov vseh narodnost i in ras. 

K a d a r G r k i nimajo drugega dela, se gredo pol i t iko. O tem 
smo se znova p rep r i ča l i tudi v P i re ju , sredi p r a z n i č n e g a dopol
dneva. Iz gole radovednosti smo stopi l i v b l ižn jo k r č m o , od
koder je b3o s l i ša t i glasno vpitje. B i l a je n a t l a č e n a , da smo 
ostal i kar med vrat i . P l e č a t vel ikan, na jb rž p r i s t an i šk i delavec, 
je b i l sredi zanosnega govora, da je ka r ža re l od notranje nape
tosti . D u c a t somiš l j en ikov okol i njega m u je o d o b r a v a j o č e 
k ima lo , drugi pa so molče pos luša l i za majhn imi , okrogl imi 
m i z i c a m i i n se počas i nacejal i z matakso. 

K e r t ud i v drugih k r č m a h n i bi lo dost i d r u g a č e , smo se raje 
p o m e š a l i med množ i co , k i je na p ločn iku glavne ulice pozdrav
l ja la s t rumno vo jaško godbo, k i je paradirala in igrala izredno 
ubrane i n lepe ko račn ice . N o v o l e t n a budnica je zvabila tudi 
na jveč je zaspance na okna okol iških stavb in t rume poskaku-
joč ih otrok, k i so sledili v o j a š k e m u e š a l o n u . 

I Z L E T V K O R I N T 

Z a zadnje popoldne v A t e n a h je b i l p laniran avtobusni izlet 
v 80 k m oddaljeni K o r i n t z ogledom znamenitega korintskega 
prekopa in ostankov Apolonovega templja. Neizogibno č a k a n j e 
pred hotelom je trajalo skoraj pol ure, predno smo se zaradi še 
vedno m o č n o zdelanih ponočeva l cev pod vodstvom M i l e t a od
pel jal i prot i edini avtocesti v deželi izven A t e n . K l j u b temu, da 
je ta magistrala le š i roka dvopasovnica, se mora p l a č a t i cestni
na, podobno kot na naš i , še n e d o k o n č a n i š t a je r sk i avtocesti. 

Ogled K o r i n t a sodi že v obvezni program vseh potovaln ih 
agencij, k i imajo na skrbi turiste v Atenah . Razen prekopa in 
a n t i č n i h razval in ponujajo tudi p r iv l ačne restavracije, dobro s 
spominki za ložene prodajalne ter lepe sprehode. 

Cesta se vije po blagih k r a š k i h pobočj ih polotoka Geranie, 
tik ob obali Egejskega morja, mimo predmestnih naselij in lad
jedelnic, nato po pust i pokraj ini z redkimi , revnimi naselji, raz
tresenimi pod surovimi kamn i t im i hr ib i , na severu. 

Potovanje po teh kra j ih pomeni dožive t je prave Grč i je — 
zaostal ih vasi med ol jčnimi nasadi, n i zk imi vinogradi in bornih 
pa šn ikov s t ropi ovac. T u je navzl ic bl iž ini prestolnice in tur i 
s t i čno razvite obale doma revšč ina . Sem v provinco le redko 
zaide k a k š e n turist . Cesta potegne ves promet a l i v K o r i n t a l i v 
Atene — mimo teh s l ikovi t ih krajev, kjer bivajo, č e p r a v zaostali 
— izredno gostoljubni ljudje. 

Podjeten, vselej r azpo ložen vodnik M l a d e n nenehno menja 
magnetofonske kasete z izvirno grško glasbo in skupaj z mla
d i m , d o b r o d u š n i m šofer jem prepeva kot pravi G r k . V premorih, 
ko u t i š a magnetofon, pove to i n ono iz zgodovine teh krajev i n o 
j u n a š k i h bojih G r k o v z n a d m o č n i m perzijskim ladjevjem v pe
tem stoletju pred n a š i m š t e t j e m , ko so j i h popolnoma po to lk l i 
med o t o č j e m Salamis , k i se v ve l ik ih gorskih verigah dviguje iz 
Egeja kot n a l a š č za pomorske zasede. E d i n o mestece Megara na 
vsej pot i do K o r i n t a pust imo za sabo, saj razen dobrega vina 
baje ne premore n i če sa r drugega. P i j a č e pa smo b i l i že tako vsi 
do grla si t i že od s inoči . Neka j ki lometrov pred K o r i n t o m se 
cesta spusti v plodno ravnino s š t ev i ln imi p l a n t a ž a m i oljk, man
dar in in urejenih"vmogrado"v,"ki so l a s t ' b o g a t i h " p ô s e s t n i k o v : T a 

je najožj i kopenski del med celinsko A t i k o in Peloponezom, k i je 
z izgradnjo korintskega prekopa postal otok, hkra t i pa ta ožina 
razdvaja Egejsko in Jonsko morje. 

N o v i K o r i n t n i z k i h belih h i š in terasastih streh je dober k i 
lometer vstran, že na obali Jonskega morja. Z ribiškim pristani
ščem, večj imi pos lovnimi zgradbami, z upravo prekopa in nekaj 
skromnimi hotel i ne nud i pravzaprav n ičesar , kar b i utegnilo 
glede na s loveče ime mesta zan imat i turiste. K o ne b i bi lo pre
kopa, se na jb rž še dolgo ne bi izkopalo iz provincionalne samo-
te K O R I N T S K I K A N A L M A M I T U R I S T E 

K o r i n t s k i prekop, k i so ga F rancoz i zgradil i šele 1876. leta. 
je zares svojevrsten objekt. O njegovi gradnji so razmiš l j a l i že 
s tar i G r k i in R i m l j a n i , da bi skra j ša l i plovno pot okol i Pelopo-
neza za skoraj 600 k m na vsega 6,5 k m , ko l ikor je dolg kanal , ki 
danes povezuje Jonsko z Egejsk im morjem. 

Kanal v Grčiji 



{Nadaljevanje s L. strani) 
benih dejavnosti , k i sodelujejo pr i 
kreiranju kul turne pol i t ike in pro
grama dela ku l tu rne skupnosti . Pred 
tem je b i l a to domena v večini 
pr imerov samih izvajalcev kul turne 
dejavnosti in zato smo imel i vel iko 
primerov zaprtost i k u l t u r n i h dru
š t ev in organizacij , pa tudi tako ime
novanega la rpur la t izma, to je, da 
sta b i l i ku l tu ra i n umetnost sama 
sebi namen, da so se programi a l i 
prireditve izvaja l i p a č zaradi pro
gramov in prireditev, ne pa s ci l jem, 
da b i s ku l tu rno u m e t n i š k o dejav
nostjo prispevali k -razvoju social i
s t i čne d r u ž b e , večje produkt ivnost i 
dela, razvoja ustvarjalnih-si l l judi in 
vsestranskega razvoja osebnosti. 
Zaradi te vloge in nalog so ku l tu ra , 
umetnost i n znanost ter druge d ruž 
bene dejavnosti sestavine z d r u ž e n e 
ga dela in zaradi tega smo upra
vičeni do pridobivanja svojega do
hodka na podlagi svobodne menjave 
dela z delavci v mater ia ln i proizvod
n i - . . 

N e b i mogl i reči , da smo primere 

zaprtosti in l a rpur la t izma že povsem 
premagali, pa vendarle je prodor 
delegatskega sistema v ku l tu rno 
sfero, od d r u š t e v in organizacij do 
kul turne skupnosti , pomembno raz
širil š tev i lo l judi , k i sodelujejo pri 
programiranju i n obl ikovanju k u l 
turne poli t ike. Samoupravno na
č r tovan je pa je osnova za svobodno 
menjavo dela, zato nam ta razš i r jen i 
krog delavcev, oziroma delegatov 
v ku l tu r i pogojuje tud i širši interes 
za ku l turne dejavnosti , kar potrjuje
jo tudi razprave o n a š i h programih. 
Seveda pa še ne moremo bi t i zado
voljni z u r e s n i č e v a n j e m delegat
skega sistema in delegatskih razme
rij, za ka r obstajajo tako objekt ivni 
kakor subjekt ivni vzroki . M e d sub
jek t ivn imi sta vsekakor premajhna 
zavestna- odgovornost dela delegatov 
in njihova premajhna ku l tu rna i n 
splošna usposobljenost za to odgo
vorno delo. M e d objekt ivnimi pa 
neustrezna samoupravna organizi
ranost, s č imer menimo, da sp lošne 
delegacije zaradi že v naprej pode
ljenih delegatskih mest niso najbolj 
primerne za u r e s n i č e v a n j e delegat
skega sistema, zaradi česa r se ne
odgovornost, pa tudi objekt ivna za
d r ž a n o s t delegata o d r a ž a t a v delu 
skupšč ine . Zarad i tega bi ob novih 

•vo l i tvah v prihodnjem letu morala 
vel jat i pozornost vol i tvam posebnih 
delegacij za posamezne interesne 
skupnosti a l i vsaj več delegacij, k i bi 
pokrivale sorodne interesne skup
nosti . Neust rezna samoupravna or
ganiziranost tudi v pogledu uresni
čevan ja delegatskih razmerij , to je, 
akt ivne povezanosti delegatov s 
svojo bazo, oziroma vol ivc i . T i 
pogoji so precej boljši v organizaci
j ah z d r u ž e n e g a dela, povsem neu
strezni pa v krajevnih skupnost ih. 
K a j t i n e m o g o č e je, da b i se 
delegacije, oziroma delegati tvorno 
povezovali s svojo bazo, oziroma z 
vol ivci , če le-ta š te je od 500 do čez 
4.000 volivcev. Seveda je tu še 
vp ra šan je ustvarjanja pogojev za 
delovanje delegatov, p r i č e m e r 
največjo odgovornost nosi ta sin
dikat in soc ia l i s t i čna zveza delov
nega ljudstva. Posebna pozornost 
bi v pr ihodnjem obdobju morala 
veljati t ud i konferencam delegatov, 
ki delegirajo delegate za s k u p š č i n o , 
kajti t u smo še na j s l abše organizi
rani. 

O vseh teh v p r a š a n j i h so v e č k r a t 
razpravljal i na seji i zvršnega odbo
ra, o tem pa so govori l i tud i na seji 
skupščine , delegati-komunist i pa so 
o tem razpravl ja l i tudi na svojem 
akt ivu. K l j i f b temu pa se delegatski 
sistem in delegatska razmerja, ne 
samo na p o d r o č j u ku l turne sfere, 
t emveč tudi na drugih področ j ih 
prepočas i u re sn i ču je jo . V k u l t u r n i 
sferi je to nedvomno še teže , ker še 
niso dovolj r azv i t i k u l t u r n i interesi 
in kul turne potrebe. P rav zato je to 
vp ra šan je mnogo bolj kompleksno, 
kot si včas ih to z a m i š l j a m o . Vse
kakor so interesi tako delegatov kot 
baze večji tam, kjer so bolj nepo
sredno prizadet i . 

Č e p r a v je b i l a u d e l e ž b a v zboru 
izvajalcev v teh dveh le t ih in pol 
mnogo bol jša kot v zboru porab
nikov, pa tudi za izvajalce ne bi 
mogli reči , da so delegatska razmerja 
zaživela, ka j t i najpogosteje delegati 
prihajajo na seje i zk l jučno s svoj imi 
las tnimi mnenj i a l i z mnenji malo
š tev i ln ih delavcev, zaposlenih v k u l 
turi . D a b i tud i izvajalcem — zapo
slenim delavcem v k u l t u r n i sferi 
omogočil i u r e s n i č e v a n j e ustave in 
zakona o z d r u ž e n e m delu, je že dalj 
časa prisotno prizadevanje za zdru
ževanje teh m a l i h kolekt ivov v večjo 
delovno skupnost. P r i tem smo v za
ostanku, čep rav se je predvsem 
v zadnjih dveh mesecih p o v e č a l a ta 
aktivnost . Vendar pa p r i tem 
moramo reči , da n i posebnega inte
resa med zaposlenimi de lavc i v t e h -
ustanovah, ozi roma organizacijah, 
kar dovoljuje domnevo, da j i m tako 
stanje najbolj ustreza, č e p r a v b i 
moral b i t i n j ihov p r imarn i interes, 
da si z z d r u ž e v a n j e m zagotovijo 
samoupravne pravice; k i izhajajo iz -
zakona o z d r u ž e n e m delu. V e n d a r 

SEJA SKUPŠČINE KULTURNE SKUPNOSTI 
pa moramo s to akt ivnost jo nada
l jevat i , predvsem pa se bodo mora l i 
bolj intenzivno' in prizadeto s tem 
ukvar ja t i sami zaposleni delavci v 
teh ustanovah in organizacijah. 

Neka j k r i t ike je bi lo v zadnjem 
času i z r ečene , da smo premalo 
ak t ivn i p r i u r e s n i č e v a n j u svobodne 
menjave dela z delavci v mater ia lni 
proizvodnj i . M e n i m o , da je to zelo 
poenostavljeno mnenje, kaj t i za to 
je v p rv i vrs t i vzrok v p r e p o č a s n e m 
u r e s n i č e v a n j u dohodkovnih odnosov 
znotraj samih T O Z D in O Z D 
materialne proizvodnje. Dok le r de
l a v c i v mater ia ln i proizvodnji , pa 
tud i nemater ia lni , ne bodo v svojem, 
skupnem in s p l o š n e m interesu od
ločal i o svojem delu in o pogojih in 
rezul ta t ih svojega dela, ne moremo 
govori t i o svobodni menjavi dela, 
č e p r a v smo naredil i v tem času po
memben korak v pogledu samo
upravnega planiranja v k u l t u r i . 
N a š a kr ivda , oziroma kr ivda izva
jalcev k u l t u r n i h programov je pred
vsem v tem, da so, oziroma smo s 
svojo programsko-vsebinsko orien
tiranostjo in seveda tudi s samo de
javnostjo premalo or ient i rani v to, 
da s svoj imi programi in dejavnost
mi maksimalno prispevamo k raz
voju soc ia l i s t i čne d ružbe , večje pro
dukt ivnos t i dela, razvoju ustvarjal
n ih s i l l jud i in vsestranskemu raz
voju osebnosti, humaniz i ran ju so
c i a l i s t i č n i h samoupravnih odnosov 
in s p l o š n e m u , napredku d ružbe . De j 
stvo je n a m r e č , da d r u ž b e n a zavest, 
oziroma ide jnopo l i t i čna in sploh 
d r u ž b e n a usposobljenost zaostajajo 
za mater ia ln im razvojem, da smo v 
r a z k o r a k u s po t rebami sedanjega 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a t renutka, k i 
zahteva d r u ž b e n o p o l i t i č n o osvešče
nost in razgledanost samoi iprav-
ljavcev. I n v to mora b i t i uprta n a š a 
dejavnost. 

Z vseh teh v id ikov torej moramo 
ocenjevati s e d e m m e s e č n o poroč i lo 
izvajalcev programa kul turne skup
nosti Jesenice. Izvajalci u r e sn i ču j e jo 
s r edn je ročn i program kul turne 
skupnosti za leto 1977 po kvant i ta 
t i vn ih kaza lc ih , to je, po progra
mirani kol ič in i dela. T o d a ko l ič ina 
dela n i enaka vsebinskim rezul
ta tom, oziroma nalogam kul ture 
v socia l i s t ični samoupravni d ružb i . 
Š e vedno je p reveč prireditev, ozi
roma dejavnosti zaradi dejavnosti in 
ne zaradi doseganja višjega k u l 
turnega nivoja našega delavca in 
o b č a n a . T a k o o b n a š a n j e k u l t u r n i h 
d r u š t e v in organizacij je precej 
pogojeno tud i s sistemom delitve 
sredstev med Z K O in d r u š t v i , precej 
pa tud i z zaostajanjem zavesti i n 
usposobljenosti vodi ln ih delavcev in 
organizatorjev v ku l tu rn ih d r u š t v i h 
i n organizacijah za potrebami, k i 
j i h narekuje d a n a š n j i trenutek 
v soc ia l i s t ičn i k u l t u r i . S tem h o č e m o 
reči , da bo potrebnih mnogo več 
organiziranih in programiranih pri
zadevanj tako kul turne skupnosti 
kakor Z K O za permanentno uspo
sabljanje teh kadrov, kakor tudi za 
smele jše pomlajevanje vodstev 
k u l t u r n i h d r u š t e v i n organizacij . 

Že nekaj let se nam v kval i te tnem 
pa tud i kvan t i t a t ivnem pogledu 
v občin i postavlja v ospredje za lož
n i ška dejavnost z desetimi knj igami 
M a l e Čufa r j eve kn j i žn ice i n 34 š te 
v i l k a m i L I S T O V , ku l tu rno umetni 
ške priloge Železar ja , ter s t remi 
bogat imi knj igami zbornika Jek lo i n 
ljudje. T e m u se nedvomno pridu-
ž u j e t a l ikovno ustvarjalna in l ikov
no razstavna dejavnost, v k l j u č n o 
z dvema že t rad ic iona ln ima l ikov
n ima koloni jama, k i sta dosegli slo
vensko š i r ino i n ugled. V ta občinski 
k u l t u r n i v rh sodi tudi nekaj glasbe
ne dejavnosti , na čelu s p iha ln im 
orkestrom J e s e n i š k i h že lezar jev , k i 
je že dosegel slovenski vrh , nadalje 
ženski pevski zbor Jesenice, in vo
k a l n i oktet iz Ž i rovnice . K temu 
moramo dodat i še nekaj zelo uspelih 
proslav in k u l t u r n i h manifestacij , pa 
tud i masovnost v akci j i , k i jo vodijo 
n a š e šole za F i n ž a r j e v o bralno 
z n a č k o . K tem vrhovom kul ture 
v obč in i seveda sodijo tud i t e h n i č n i 
muzej j e sen i ške ž e l e z a r n e in Pre
š e r n o v a ter F inžga r j eva rojstna h i ša , 
k i iz le ta v leto dosegajo večji obisk 
slovenskega, pa tud i jugoslovan
skega o b č i n s t v a . K temu v r h u s i l i 
t ud i že nekaj let organizirana kon
certna dejavnost v občini , k i bi ob 
večji povezanosti s T O Z D in O Z D 
lahko dosegla vzorno dejavnost na 
pod roč ju glasbene kul ture , oziroma 
glasbene vzgoje. V s a druga dejav
nost, razen nekaj poskusov jese
n i škega materskega gledal išča , da b i 
se odlepilo od amaterskega podpo-
preč ja , je precej pod kva l i t e tn im 
nivojem, k i b i ustrezal , oziroma, k i 
ga zahteva d a n a š n j i č a s ob izredni 
razvi tos t i m n o ž i č n i h komunikac i j 
sk ih medijev. 

N a mnogih področ j ih danes, za
znavamo stagnacijo predvsem v 
kval i te tnem pogledu. Le - t a je ne
dvomno posledica že omenjenega 
stanja vod i ln ih delavcev in orga-" 
nizatorjev v k u l t u r n i h d r u š t v i h in 
organizacijah, p r e p o č a s n e g a pomla
jevanja kadrov, pa tudi k r i t i čnega 
pomanjkanja s t rokovnih delavcev 

v k u l t u r i , predvsem ^zborovodij in 
režiserjev, v k l j u č n o s pok l icn imi k u l 
t u r n i m i organizatorj i . Sedaj je pr iš la 
do k r i t i čnega izraza vsa povojna ne-
n a č r t n o s t a l i sploh odsotnost ka 
drovske pol i t ike, tako v pogledu 
strokovnega kadra kakor tudi v po
gledu vodstvenih kadrov in orga
nizatorjev v k u l t u r i . Premalo smo 
naredi l i in premalo smo b i l i uporni 
pr i profesionalizaciji nekaterih ka
drov. Še to l iko bol j , ker v občin i 
več ino k u l t u r n i h potreb in interesov 
pokr ivamo z amatersko, l jubiteljsko 
dejavnostjo. 

T a k o stanje narekuje, da na
redimo odločen korak naprej. V na
šem programu za leto 1978 moramo 
n a č r t o v a t i poklicnega zborovodja in 
poklicnega režiserja , k i bi pokr ivala 
s t rokovne vrzel i na tem pod roč ju 
v vsej občini , ter poklicnega orga
nizatorja kul ture za celotno obč ino . 
Ob pomoč i s indikatov pa bi mora l i 
bolj uporno vztra ja t i pr i tem, da v 
prihodnjem le tu d o s e ž e m o vsaj 
v n a j v e č j e m delovnem kolek t ivu 
v občini , to je, v Že leza rn i , da za
poslijo organizatorja kul ture . 

Iz s e d e m m e s e č n e analize dela k u l 
tu rn ih d r u š t e v in organizacij , pa 
tudi iz pre jšn j ih anal iz izhaja, da 
bomo moral i bolj in tenzivno i n 
uporno delat i predvsem v pogledu 
vsebinsko programske dejavnosti iz
vajalcev kul turnega programa v ob
čini. K u l t u r n a d r u š t v a in organiza
cije morajo svojo dejavnost usmer
j a t i v u r e s n i č e v a n j e zakona o zdru
ž e n e m delu in sploh us tavnih določi l 
na vseh področ j ih . K a j t i kakorko l i 
premlevamo ta v p r a š a n j a , se resno 
znajdemo na istem imenovalcu — to 
je — zaostajanje d r u ž b e n e zavesti in 
sploh pomanjkanje ide jnopol i t i č -
nega in d r u ž b e n e g a znanja za 
u r e s n i č e v a n j e samoupravljanja, ozi
roma oblasti delavskega razreda. 
S tem v zvezi se odpira spekter 
v p r a š a n j in nalog, mimo kater ih naš i 
izvaja lc i , oziroma ku l tu rna d r u š t v a 
i n organizacije ne b i smele. K a r k o l i 
premlevamo, pa najsibo da gre za 
u r e s n i č e v a n j e soc ia l i s t i čne demo
kracije, za l judsko obrambo in d ruž 
beno s a m o z a š č i t o , produktivnost , 
delovno t e h n o l o š k o discipl ino, n a š e 
okolje in podobno, se s r e č u j e m o 
z enakimi d i lemami , to je, z ne
ustrezno stopnjo sp lošne kul ture i n 
razgledanosti ter ide jnopo l i t i čne 
usposobljenosti n a š i h delavcev in 
o b č a n o v . T o pa seveda zahteva te
melj i to vsebinsko preorientacijo de
lovanja n a š i h d r u š t e v in organizacij . 
D r u š t v a in organizacije se bodo 
morale odpreti do teh v p r a š a n j in 
v svojih programih to u p o š t e v a t i . T o 
pomeni več tovrstnega delovanja 
med samimi a k t i v n i m i k u l t u r n i m i 
delavci-glasbeniki, igralci , folkloris t i 
in podobno, kakor tudi odpiranje 
nov ih oblik delovanja, kot so pre
davanja, razgovori , k lubsk i večer i i n 
podobno z a k t u a l n i m i temami socia
l i s t ičnega samoupravnega razvoja. 

Vse to pa seveda zahteva odpira
nje izvajalcev ku l tu rn ih programov 
navzven, povezovanje s kra jevnimi 
skupnostmi in os ta l imi dejavniki na 
o b m o č j u krajevnih skupnosti , po
vezovanje s temel jnimi organiza
c i jami z d r u ž e n e g a dela i n sploh 
organizaci jami z d r u ž e n e g a dela i td . 
D r u š t v a in organizacije bodo morale 
svoje programe dela ob l ikova t i z 
vsemi navedenimi dejavniki , da bodo 
v programih res zajeti interesi delov
n ih l judi i n o b č a n o v . T o je tud i pot 
za uveljavljanje svobodne menjave 
dela. 

Lansko le tna uspela akcija, k i jo je 
v občini vodi la zveza komunis tov 
pod naslovom Č L O V E K D E L O 
K U L T U R A , nam je dala lepe rezul
tate, pa tud i i zkušn je , kaj se z orga
niz i rano akcijo da doseči . Z a l pa je 
v množ ic i nalog, k i so sledile, 
zbledela, kaj t i še vedno p o s k u š a m o 
r e ševa t i n a š razvoj soc ia l i s t ičnega 
samoupravljanja parcialno, ne pa 
celovito, to je, z u p o š t e v a n j e m vseh 
bis tvenih dejavnikov razvoja. T o je 
hk ra t i tud i k r i t i k a delegatom v 
k u l t u r n i skupnost i , ker smo premalo 
uporno nadal jeval i s t i s t im, 
kar smo v lanski akci j i že dosegli. 
K a j t i naloga delegatov ni le v tem, 
da prihajajo na sejo skupšč ine , 
t e m v e č predvsem v tem, da na sejah 
i z raža jo interese sredine, k i j i h je iz
vo l i l a za svojega delegata, in pa 
seveda, da se v svoji sredini pr iza
devajo za u r e s n i č e v a n j e na seji 
s k u p š č i n e sprejetih programov, skle
pov, s ta l i šč in podobnega. 

N e k o l i k o k r i t i čne j še i n obsežnejše 
r azmiš l j an j e ob s e d e m m e s e č n e m 
delovanju izvajalcev ku l tu rnega 
programa je v tem času potrebno, 
ker smo že v č a s u obl ikovanja pro
gramov dela za prihodnje leto. T o 
naj b i b i l a v b i s tvu tudi osnova za 
programsko orientacijo v pr ihod
njem obdobju. 

NOVICE I Z R A D 0 V L J I Š K E 

OBČINE 
V ponedeljek, 3. oktobra, je obiskal radovlj iško občino predsednik CK ZKS France 

Popit. Dopoldne so se Milan Potrt, član IK predsedstva CK Z K. Miloš Sulin, č lan izvršnega 
sveta republiške skupščine , ter člani vodstva republiških sindikatov, gospodarske zborni
ce ter predstavniki obč inske skupščine , izvršnega sveta in DPO pogovarjali s predstavniki 
gostinskih podjetij v hotelu Toplice na Bledu. Popoldne pa so v prisotnosti tov. Popita na 
razširjeni seji komiteja OK ZK Radovljica, ki je bila v Elanu Begunje, ocenili 
družbenopolit ične in samoupravne razmere v občini pred volilnimi konferencami v OO 
ZK in OK ZK. 

Izvršni svet OS Radovljica je na 96. seji 4. oktobra obravnaval osnutek predloga spre
memb in dopolnitev družbenega dogovora o oblikovanju in izvajanju Štipendijske politike v 
SR Sloveniji in teze o solidarnosti v zdravstvu, dopolnjene s predlogi regijske 
zdravstvene skupnosti iz Kranja. Potrdili so predlog sklepa, da se javna razgrnitev osnutka 
zazidalnega načrta Poddobrava — Begunje podaljša od 25. avgusta na 25. november 1977 
in izrekli soglasje o statutu območne skupnosti za PTT promet Kranj. 

Na aktivu sekretarjev osnovnih organizacij ZK radovljiške občine, ki ga je sklical 
komite OK ZK 10. oktobra, je tekla beseda o pripravah na volilne konference v OO ZK in o 
vsebinskih izhodiščih predlogov kadrovskih list za komite in komisije pri OK ZK. Razprav
ljali so tudi o predlogih za nova vodstva OO ZK in o bodoči organiziranosti ZK v občini ter 
o nalogah komunistov in OO ZK v izvajanju družbene samozašči te . 

V torek, 4. oktobra, so na skupni seji predsedstev občinskega sveta ZSS in OK ZSMS 
Radovljica obravnavali poročilo o gibanju gospodarstva radovlj iške občine v I. polletju 
1977 in izvajanju srednjeročnega družbenega načrta 1976— 1980 v letu 1977. Spregovorili 
so tudi o uresničevanju akcijskega programa OS ZSS o izvajanju zakona o združenem delu, 
ki so ga vse OOS sprejele letošnjega aprila, ter ocenili, kako se po rokovniku izvajajo 
priprave na volitve. Na dnevnem redu je bila tudi obravnava predloga sprememb in dopol
nitev družbenega dogovora o Štipendiranju v SRS ter ocena obravnav osnutkov zakonov o 
delovnih razmerjih, o referendumu, o organu samoupravne delavske kontrole in o volitvah. 
Na ločenih sejah pa so obravnavali Se nujne tekoče organizacijske zadeve. 

Za 1977. leto so gospodarske organizacije radovljiške občine planirale povečanje 
investicijskih naložb od lanskih 243,314,000 din na 530 milijonov din letos. Večji del inve
sticij v vrednosti 327 milijonov din je evidentiran pri radovljiški podružnici Ljubljanske 
banke, ki je do 1. julija odobrila 67 milijonov, investitorji pa so porabili v tem Času le deset 
milijonov, ali 15 odobrenih sredstev. 43 % vloženih sredstev je porabljenih za gradbene 
objekte, 50*? pa za opremo, pri čemer se veČina investicij nanaSa na realizacijo začetnih 
investicij preteklih let. 

V okviru praznovanj letošnjih jubilejev tov. Tita in ZK je krajevna organizacija ZB 
NOV Radovljica v soboto, 24., in nedeljo, 25. septembra, organizirala poučni izlet v 
Kumrovec, Jasenovac in na Kozaro. Na izletu, ki je bil zelo dobro pripravljen, je bilo z 
dvema avtobusoma Generalturista z Bleda 82 udeležencev. 

Delavci TOZD Sidrne verige v tovarni Veriga Lesce so dosegli v poletnih mesecih dva 
izredno kvalitetna proizvodna dosežka. Po nekaj poizkusih so v redni proizvodnji izdelali 
prvo večjo kol ič ino novih verig za rudarstvo tretje najvišje kakovostne stopnje. Za jedrsko 
elektrarno Krško pa so izdelali posebno sidrno verigo profila 76 za dviganje težkih bremen. 
Navzlic Številnim problemom, ki so prisotni ob vsaki novi, zlasti tako zahtevni proizvodnji, 
je delo v obratu potekalo normalno, brez večjih izmetov. Pri tem imajo velike zasluge vsi 
neposredni proizvajalci, strokovni delavci in vzorno sodelovanje delavcev službe za 
pripravo dela, razvojne službe in tehnične kontrole. 

V tovarni Elan Begunje, kjer so letos ustanovili strokovne sosvete iz vrst smučarskih 
reprezentantov in strokovnjakov, ki sodelujejo s strokovnimi nasveti pri proizvodnji 
smuči, so konec septembra pripravili posvetovanje. Udeležil i so se ga reprezentantje 
v smučarskih tekih, predstavniki smučarske zveze Slovenije in tehnično vodstvo Elana. 
Dogovorili so se o nadaljnjem sodelovanju in o možnost ih za kakovostno proizvodnjo 
smuči, ki bodo služile vrhunskim tekmovalcem. Ob tej priliki so reprezentantje — tekači 
dobili nove smuči za letoSnjo zimsko sezono. 

Na seji potrošniškega sveta pri KS Radovljica konec septembra, ki so seje udeležili tudi 
predstavniki trgovskih delovnih organizacij Murka Lesce, Špecerija Bled, Živila Kranj, 
Merkur-Zeleznina Radovljica in knjigarne Državne založbe Slovenije, so obravnavali 
zaključke izvršnega odbora KK SZDL Radovljica, ki se nanašajo na pripravo javne tribune 
o preskrbi in storitvah na območju radovlj iške KS. Dogovorili so se za sklic skupnega 
posveta odgovornih predstavnikov vseh trgovskih podjetij in delovnih organizacij 
ter zasebnikov, ki opravljajo preskrbo in storitve, kjer bi se podrobno dogovorili o proble
mih, ki bodo v obravnavi na javni tribuni v drugi polovici oktobra. 

Predsedstvo osnovne organizacije ZSMS psihiatr ične bolnišnice Begunje je na zadnji 
seji v septembru sprejelo program dela za tretje četrtletje 1977. Največjo pozornost bodo 
mladi v tej organizaciji namenili stalnim oblikam idejnopolit ičnega usposabljanja ter 
organiziranosti svoje OZD v skladu z zakonom o združenem delu. V programu imajo tudi 
izdajanje internega glasila in organiziranje proslav in drugih prireditev. 

Polletni obračun tovarne Iskra Otoče kaže, da je kolektiv uspešno izpolnil z družbenim 
planom predvidene naloge. Dosežen celotni prihodek znaša 83,861.000 din, kar predstavlja 
54,1 % letnega plana, ali 31,8 % več kot v enakem obdobju preteklega leta. Po pokritju vseh 
s troškov in sredstev za osebne dohodke jim je ostalo za razporeditev v sklade Se 4,260.000 
dinarjev. Čeprav računajo, da bo v tretjem četrtletju zaradi manjše proizvodnje v juliju 
poslovni uspeh nekaj manjši, realno lahko pričakujejo, da bodo dosegli do konca leta 
ostanek dohodka, ki je predviden z družbenim planom. 

Konec septembra so v Beogradu podelili nad sto mednarodnih nagrad Zlati Merkur za 
posebne uspehe na področju mednarodnega sodelovanja. To visoko priznanje je prejel tudi 
delovni kolektiv tovarne Elan Begunje. 

Nekoč lepo urejeni in vabljivi počitniški objekti na Mežaklji, ki so zdaj v lasti univerze 
v Ljubljani, zaradi skrajno neodgovornega odnosa pristojnih upravljavcev vse bolj 
propadajo, tako da je škoda z dneva v dan večja. Čeprav je bilo o propadanju teh objektov 
že veliko ostrih kritik in zgražanja, tudi inšpekci jske službe radovlj iške občine niso Se 
ničesar storile, da bi naš le pravega krivca in ga predložile v postopek. Očitno bo potrebno o 
tej zadevi čimprej postaviti delegatsko vprašanje OS Radovljica in krši lce poklicati na 
odgovornost. 

Še ta mesec bodo naročniki novega severozahodnega naselja v Radovljici dobili nove 
telefonske priključke. Letos je podjetje PTT iz Kranja zagotovilo 280 novih telefonskih 
priključkov, od katerih jih je kar 150 v stanovanjskih isospan blokih. Zdaj je na območju 
KS Radovljica skupaj že 1.300 telefonskih naročnikov. 

Na občinskem tekmovanju industrijskih in prostovoljnih gasilskih društev septembra 
v Begunjah, ki ga je organizirala občinska gasilska zveza Radovljica, so bili v skupini 
industrijskih enot pri mošk ih do 30 let starosti najuspešnejši gasilci Elana Begunje, nad 
30 let starosti pa gasilci Verige Lesce. Prva mesta med desetinami prostovoljnih društev pri 
mošk ih do 30 let so osvojili gasilci iz Begunj, nad 30 let pa člani gasilskega društva Bled. 
Tudi pri ženskah so bile prve č lanice Elana in gasilskega društva Begunje. 

Izvršni odbor kulturno prosvetnega društva Zasip je na seji konec septembra razprav
ljal o težavah, s katerimi se društvo sooča pri vzdrževanju svojega doma, o programu dela 
za jesensko-zimsko obdobje ter o programu za prihodnje leto. Se letos bodo morali nujno 
popraviti streho in hodnik v kulturnem domu, prihodnje leto pa povsem obnoviti 
e lektr ično napeljavo ter postaviti v dvorani, zaradi vlage, zidne opaže. Za letoSnja vzdrže
valna dela so od kulturne skupnosti Radovljica prejeli 30.000 din, prav toliko pa 
potrebujejo tudi 1978. leta. 

Muzej p lanšarstva in sirarstva v Stari Fužini, ki ga upravlja tamkajšnja krajevna 
skupnost, je lani obiskalo 985 domaČih in tujih gostov, do 31. avgusta letos pa 1300 gostov. 
Velika več ina obiskovalcev so Šolske ekskurzije iz Jugoslavije in tuji turisti, ki letujejo v 
Bohinju. _ _ _ 

Na slovesnosti, ki jo je v Ljubljani-priredil zavod za šo l s tvo SRS v sodelovanju z RK 
ZSMS, so 28. septembra svečano podelili nagrade za literarna in likovna dela osnovno
šo lsk ih učencev. Med 2000 likovnimi deli iz 56 slovenskih osnovnih šol , posvečenih jubi
lejem tov. Tita, je bilo nagrajeno tudi delo Aleša Cunda, učenca blejske osnovne šole . 

Občinskega sindikalnega prvenstva v namiznem tenisu, ki ga je 26. septembra zelo 
dobro pripravil v telovadnici osnovne šo le v Lescah domači namiznoteniški klub, se je 
udeleži lo 13 članic in 85 č lanov iz 33 osnovnih sindikalnih organizacij radovlj iške občine. 
Pri ž enskah in moških so bili najuspešnejši tekmovalci Elana Begunje, ki so tudi ekipni 
zmagovalci, pred Iskro Otoče, Verigo Lesce, Vezeninami in LIP Bled. 



OBČINSKA POLITIČNA PARTIJSKA ŠOLA 
V dneh od ponedeljka, 10. oktobra, do sobote, 15. oktobra, 

organizirata komite o b č i n s k e konference Z K S in delavska univerza 
Jesenice B program prvega oddelka o b č i n s k e p o l i t i č n e partijske š o l e . 

A programa obč inske po l i t i čne 
partijske šo le od 21. marca do 26. 
marca letos se je ude lež i lo 38 č l a n o v 
Z K S . B program pa obiskuje 31 slu
ša te l j ev , č l a n o v Z K S , k i so v celoti 
obiskoval i A program obč inske 
po l i t i čne partijske šole . 

B program zajema petnajst tem 
s pod roč j a d r u ž b e n o e k o n o m s k i h od
nosov, p o l o ž a j a delavcev v zdru
ž e n e m delu, svobodne menjave dela, 
d r u ž b e n e g a planiranja, samouprav
nega organiziranja zd ruženega dela, 
opravl janje d r u ž b e n o p o l i t i č n i h i n 
samoupravnih funkcij , komunic i 
ranja in informiranja, metod poli
t i čnega dela, vloge kulture, S L O in 
d r u ž b e n e s a m o z a š č i t e i td . 

Obč inska po l i t i čna part i jska šola 
vsebuje in tenzivna celodnevna pre
davanja s petdesetimi predvidenimi 
u rami , pa tudi druge oblike siste
m a t i č n e g a i z o b r a ž e v a n j a , kot so 
š tud i j v š tud i j sk ih skupinah, raz
prave, konzul taci je in ind iv idua ln i 
š t u d i j . S luša t e l j i so se tudi samo
upravno organizira l i v skupnost 
s luša te l j ev in v svet skupnosti s lu
ša te l j ev . 

V petek, 7. oktobra, so se sestali 
č l a n i sveta obč inske po l i t i čne part i j 

ske šole. N a svojem prvem sestanku 
so obravnaval i u s p e š n o s t A progra
ma i n ugotovi l i na osnovi poroč i la in 
ocene delovanja obč inske po l i t i čne 
partijske šole, da so rezul ta t i 
u spešn i in spodbudni. Č l a n i sveta 
obč inske po l i t i čne partijske šole so 
ob ravnava l i i n sprejeli t ud i pro
gramsko in organizacijsko izvedbo 
B programa šole . 

V ponedeljek, 10. oktobra, prvi 
dan izvajanja B programa, je b i l 
tudi sestanek skupnosti s luša te l j ev . 
Skupnost s lu ša t e l j ev se je seznanila 
s sklepi sveta, sprejeli pa so tudi 
sklep, da ob zak l j učku obč inske poli
t i čne partijske šole obiščejo muzej 
talcev v Begunjah in na grobove 
talcev v Drag i poneso vence. 

Zavzetost s lu ša t e l j ev obč inske po
l i t i čne partijske šole tako v sistemu 
i z o b r a ž e v a n j a in usposabljanja kot 
tud i v pogledu samoupravnega odlo
č a n j a napoveduje, da bo v vrstah 
komunis tov n a š e obč ine še ena gene
racija, k i bo t e o r e t i č n o in p r a k t i č n o 
usposobljena za prevzemanje in 
opravl janje n a j z a h t e v n e j š i h nalog 
pr i u r e s n i č e v a n j u d r u ž b e n o p o l i t i č 
nega in samoupravnega d r u ž b e n e g a 
razvoja v občin i . Janez Zurc 

Slušatelji jeseniške politične šole 

NAJMLAJŠIM NISTA DOVOLJ SAMO 
VRTEC IN ŠOLA 

V petek, 7. oktobra, se je sestal 
odbor d r u š t v a prijateljev mladine 
Lesce, da bi p r ip rav i l n a č r t dela do 
konca leta. Z a l o n j ihovi dejavnosti 
premalo vemo, n a k l j u č n e g a poslu
ša lca pa pri jetno preseneti, ko izve, 
kako delovni so leski p ionir j i . 

Ob tednu otroka so č lan i odbora 
poudar i l i , da se zavedajo, da so v 
enem tednu premalo s tor i l i , pač pa 
j i m otroci predstavljajo skrb skozi 
celo leto. 

D o m e n i l i so se za organizirano 
p o m o č pedagogom pr i i zvenšo lsk ih 
dejavnostih. P r i d o b i l i naj b i s t a r š e , 
k i b i hotel i posredovati ljubezen do 
svojega k o n j i č k a t ud i drugim, in 
sicer j i h bodo p o v p r a š a l i kar na ro
di te l jskih sestankih. 

T u d i o t r o š k e g a igr išča v Lescah n i 
primernega, zato se bodo povezal i z 
organi kra jevne skupnos t i , da b i 
obenem s š p o r t n i m i igrišči gradil i 
tud i za n a j m l a j š e . 

Sestavi l i so tud i komisi jo za praz
novanje novoletne jelke, da bodo 
priprave p r a v o č a s n o in v redu stekle. 

Pr izadevanja pionirjev smo že 
omeni l i . O uspehih pa najbolje 
govori š tev i lčn i pr ikaz njihove de
javnos t i v preteklem šo l skem letu. V 
Vese l i šoli je Jasna Vo l f and osvojila 
prvo mesto. Za Cic ibanovo in F i n -
žgar jevo bralno z n a č k o sta tekmo
v a l a k a r 102 u č e n c a , na šoli so 
razvi te dejavnosti R d e č e g a k r iža in 

k luba O Z N . V š p o r t n e m d r u š t v u je 
222 č l anov . Izven šole pa je v razn ih 
organizacijah vk l j učen ih še 24 pio
nirjev. 

26 pionir jev je bilo ak t i vn ih v 
pol judnoznanstvenih k rožk ih , v go
spodinjskem j i h je b i lo 66, v mode
larskem enajst, s fotografijo se j i h je 
ukvar ja lo pet, v prometnem k r o ž k u 
pa j i h je bi lo 18. 

Zelo resno so vzel i naloge Zelene 
s t r a ž e . Z a l pa so p r i tem odpovedali 
s t a re j š i , k i ma l ih brani lcev narave 
niso j emal i resno. T a k o da je b i l a 
ponekod f i z ična p r e m o č močne j š i 
argument. 

L e s k i p ioni r j i pa se ude ležu je jo 
š a h o v s k i h in š p o r t n i h prireditev. 
V e l i k o j i h obiskuje glasbeno šolo , 
pojejo v pevskih zborih . N j i h o v a 
u d e l e ž b a pa je b i l a o p a ž e n a tud i pr i 
tekmovanj ih v znanju. 

Še b i l ahko n a š t e v a l i : kako so se 
udeleži l i pohoda po poteh k o k r š k e g a 
odreda, kako so n a v d u š e n o zbi ra l i 
star papir . . . 

T u d i letos j i h čaka jo odgovorne 
naloge, k i se včas ih zde za njihove 
moč i kar p r e o b s e ž n e . In kaj naj b i 
ob tem storilo D r u š t v o prijateljev 
mladine, se bo kdo vp raša l . Č i m več. 
P a ne samo D P M in šola , ampak vsi 
krajani , k i j i m je vel iko do tega, da 
pride iz šole zdrav i n delaven mladi 
rod. M . V . 

IZREDNA AKTIVNOST JESENIŠKIH 
LIKOVNIKOV 

Preteklo nedeljo, 9. oktobra, so v Podkorenu sklenili 
l e t o š n j o , to je, ž e tretjo sl ikarsko kolonijo, k i je trajala od 
3. oktobra i n katere prireditelj je hotelsko podjetje Gorenjka 
Jesenice. S l ikarj i so v okolici Podkorena na svoja platna 
zajemali slikovitost te krajine z ohranjeno gorenjsko k m e č k o 
arhitekturo in edinstvenim vencem gora, k i obdaja ta skrajni 
konec n a š e domovine. 

Skupaj se je slikarske kolonije u d e l e ž i l o 14 slikarjev, kar 
je izredno dobra u d e l e ž b a . Iz j e s e n i š k e g a likovnega kluba 
D O L I K so se kolonije u d e l e ž i l i : Janez A m b r o ž i č , Rudolf A r h , 
Branko Č u š i n , France D o l i n š e k , N i k a Hafnerjeva, Janko K o 
r o š e c , France Kreuzer, Pavel L u ž n i k , T ine M a r k e ž in Tone 
Tomazin , poleg slikarjev: T o m a ž a Perka, Marjana P l i b e r š k a , 
J a k a Torkarja in J o ž e t a T r p i n a . 

P o d k o r e n š k a kolonija je n a j b r ž edinstven primer, da jo 
prireja hotelsko podjetje. Ob sklepu kolonije je predstavnik 
hotelskega podjetja Gorenjka Jesenice zagotovil, da bo kolo
nija p r i š l a v redni program dela podjetja, k i si bo tudi priza
devalo, da v K r a n j s k i gori dobimo ustrezno razstavno galeri
jo- . 

Se pred sl ikarsko kolonijo pa so 28. septembra odprli v 
avl i osnovne š o l e bratov Zvan v Gorjah, kolektivno slikarsko 
razstavo č l a n o v likovnega kluba D O L I K D P D Svoboda Tone 
Č u f a r Jesenice. N a razstavi se s svojimi l ikovnimi deli pred
stavljajo: Rudolf A r h (3), Janez A m b r o ž i č (2), Franc Berce 
(2) , Branko Č u š i n (2), N ika Hafnerjeva (2), France Kreuzer 
(3) , Pavel L u ž n i k (2), T ine M a r k e ž (2), Rudi Reichman (2) in 
Tone Tomazin (3). 

KAKO 
PLAČUJEMO 

SAMOPRISPEVEK 
Dohodek p r o r a č u n a jese

n i š k e o b č i n e je bi l v osmih 
l e t o š n j i h mesecih realizi
ran nekaj v e č kot 63-od-
stotno, idealni odstotek 
realizacije pa je 66,67 od
stotka. Nad predvidevanji 
so realizirani dohodki po 
posebnih predpisih in do
hodki upravnih organov 
in drugi dohodki. 

Realizacija dohodkov sa
moupravnih interesnih 
skupnosti pa je bila pod na
č r t o v a n o . T a k o ima skup
nost o t r o š k e g a varstva rea
l iz iran dohodek v v i š i n i 
42,51 %, i z o b r a ž e v a l n a 
skupnost 63,42, kulturna 
skupnost 62,94 %, telesno-
kulturna 65,22 % in skup
nost socialnega skrbstva 
62,24 odstotka. 

V tem letu so v o b č i n i 
n a č r t o v a l i , da bodo o b č a n i 
prispevali 12 milijonov 
486.000 dinarjev samopri
spevka, v osmih mesecih pa 
so prispevali ž e skoraj 87 
odstotkov te vsote ali 10 
milijonov 848.533 dinarjev, 
ob tem pa niso u p o š t e v a n i 
dohodki od pokojnin. P r i 
č a k u j e j o , da bo do konca 
leta n a č r t o v a n a vsota pre
cej p r e s e ž e n a . R K 

OBISK ČLANOV DU JAVORNIK -
KOROŠKA BELA V NOVI GORICI 

ZAKAJ NISEM 
DOVOLIL 

PRESTOPITI MEJE 
SVOJEGA 

ZEMLJIŠČA 
ZA PRESTAVITEV 

VODOVODA 
PERIČNIK 

V č l a n k u , objavljenem v 
Ž e l e z a r j u 29. septembra, je 
bilo razbrati, da nismo pri 
pravljeni preboleti o č i t k a 
» s t r o š k o v , k i so n a s t a l i « . 
N a š e l se je tudi drugi g r e š 
nik, ki je v zadnjem hipu, 
tako je napisano v č l a n k u , 
i z v r š i l korekturo projekta. 
Sicer to ni n i č novega, saj 
je v s p l o š n e m priznana 
praksa, da smo zelo slabi 
planerji d o l g o r o č n i h pro
jektov, ne glede na s t r o š k e . 
Prestavitev trase vodovoda 
ne bi bilo n i k a k r š n o tvega
nje, saj se struga potoka Je
senice ni spremenila, odkar 
je skopnel triglavski lede
nik, kar je vidno iz geolo
š k e sestave o b r e ž j a . 

Dajem pa bolj konkreten 
odgovor na predzadnji od
stavek č l a n k a , v katerem 
se mi o č i t a , da nisem 
dovolil dvametrskega pose
ga na moje z e m l j i š č e . T o 
sem tudi javno izjavil, nam
reč da se ne umaknem niti 
za milimeter, iz naslednjega 
razloga: 

Takoj ko je bila znana 
razmejitev za š o l s k i center 
P l a v ž , sem naslovil vlogo 
pristojnim, da č e sta mi bil i 
odvzeti dve tretjini zemlji
š č a , odstopam prostovoljno 
tudi tretjo tretjino s h i š o 
vred. Mojo vlogo je res na
tanko obravnaval biro za 
urbanizem in stanovanjsko 
poslovanje Jesenice. T u so 
navedene tudi posledice, č e 
se J o ž u in Zofiji Bertoncelj 
ne odkupita z e m l j i š č e in 
stavba, oziroma zamenjata 
za n e p r e m i č n i n o na T o m š i 
č e v i 21, Jesenice, last J a n 
ka P š e n i c a . Tud i i z o b r a ž e 
valna skupnost kot investi
tor pravi v dopisu, da i š č e 
dodatne p o v r š i n e za š o l s k i 
center P l a v ž . 

Zakaj se ni ugodilo moji 
p r o š n j i , ne vem, domnevam 
pa, da je bil n a v z o č tretji 
faktor, ki je o d l o č n o na
sprotoval zamenjavi. T o so 
k o n č n o tudi posledice, ki 
nastajajo zaradi o d l o č i t e v , 
k i so premalo t e h n i č n o ob
delane. 

Misl im, da sem u p r a v i č e n 
braniti svoje, to, kar mi je 
ostalo, saj sem d r u ž b i po
nudil zadnjo tretjino moje
ga z e m l j i š č a s h i š o v zame
njavo, kot je zgoraj nave
deno. Potem dva d o l ž i n s k a 
metra ne bi bila problem, 
n e v š e č n o s t i , k i so pri tem 
nastale, bi odpadle. 

J o ž e Bertoncelj 

Sobota, 1. oktobra. Dan, kot j ih je bilo ž e toliko te jeseni, pa 
vendar je bil na ž e l e z n i š k i h postajah od Jesenic do Blejske Dobrave 
ž i v a h n e j š i promet: 70 upokojencev d r u š t v a upokojencev Javorn ik — 
K o r o š k a Bela je potovalo z v lakom k svojim prijateljem — č l a n o m 
d r u š t v a upokojencev Nova Gorica in j im s tem v r a č a l o njihov majski 
obisk. 

V ju t ru , k i je napovedovalo 
lep dan, smo se odpeljali, 
»sončna« Pr imorska pa nas je 
že onkraj bohinjskega predora 
pozdravi la z ob l ačnos t j o . T a k o 
vse do Nove Gor ice . N a postaji 
pa so nas razveselil i pr i jazni 
gost i te l j i : predsednik občin
skega odbora d r u š t v a upoko
jencev N o v a Gor ica Ivo Po-
beraj, tajnik d o m a č e g a dru
š t v a Izidor Lip ičar , č l an izvrš
nega odbora V l a d i m i r Jug ter 
terenska poverjenika M a r i j a 
Č e m e in A n t o n Leskovec 
s p r i s r čn im pozdravom, prese
nečen i nad to l ikšn im š tev i lom 
obiskovalcev. Z n j imi smo 
odš l i do k l u b a upokojencev 
N o v a Gor ica , kjer smo se raz
del i l i po las tni interesni želji: 
eni za ogled starega mesta 
Gorice , drugi za ogled K o s t a -
n jeviškega gradu. 

T a k o se je prva skupina od
pel ja la v G o r i c o , druga pa 
odš la na 20 minut oddaljeni 
hrib, na katerem je fran
č i škansk i samostan Kos t a 
njevica. 

Ob vhodu v zgradbo je vz i 
dana plošča s podpisom K l u b a 
s tar ih goriških š t u d e n t o v 1970 
in posvečena vel ikemu sloven
skemu jezikoslovcu Stanis lavu 
Š k r a b c u (1844-1918) , k i je 
v tem samostanu živel nad 42 
let in v »Cve t ju plemenit i l 
besedo«. 

Samostan je poznan zaradi 
grobnice zadnjega francoskega 
k ra l j a K a r l a V . iz rodbine 
Bourbonov. Pater, k i nas je se
z n a n i l z zgodovino Bourbo
nov, l a s tn ikov t a m k a j š n j e g a 
ozemlja, nas je peljal še v pod
zemlje, kjer leži v obokani 
grobnici , k i jo je dala zgraditi 
1886. leta žena zadnjega mo
škega potomca H e n r i k a — 
M a r i j a Terezija Beat r ica K a 
je tana Bourbon , v marmor
na t i h sarkofagih pet balzami-
ran ih trupel d r u ž i n e Bourbon , 
le š e s t a krs ta je bakrena. P o 
pripovedovanju vodiča je še 
sedaj v F ranc i j i s tranka pri
v ržencev te p lemiške d r u ž i n e 
»legal is t i«, k i v e č k r a t obiščejo 
to grobnico. Iz Franci je pr i 
nesejo s seboj tudi venec; 
zadnj i je iz le ta 1974, torej ob 
90-letnici Henr ikove smrt i . 
Poleg samostana je stara 
cerkev s prvotno letnico 
1623 do 1625. V njej sta dve 
zelo zan imiv i freski. Gost i te l j i 
pa so nam pokazal i tudi drugo 
s t ran tega velikega objekta, 
k a r dovolj zgovprno dokazuje 
leta 1977 odkr i ta p lošča Z B 
N O V . »Ta stavba je b i la od 
1942—1943 p o d r u ž n i c a glavnih 
goriških žensk ih zaporov stare 
Gor ice , kjer je bi lo zaprt ih 
tud i do 300 in več mater (in 
svojcev) p r imorsk ih part iza
nov ter akt iv is tk O F . Od tod 
pa so j i h odpeljali v razna 
koncentraci jska t abo r i šča 
v Nemčij i .« 

Z dokaj m e š a n i m i o b č u t k i 
smo se v rača l i po kamni t i h 
s topnicah do ko t a lka l i š ča , k i 
praznuje 30-letnico. K a r je za 
nas, J e s e n i č a n e , hokej, je za 
G o r i č a n e kotalkanje. 

P r i če lo je d e ž e v a t i . Meglena 
koprena nam je zastr la lep 
razgled, k i b i se n a m b i l sicer 
nud i l s Kostanjevice n a Gor ico 
i n okol ico, a še lepši s tu r i 
s t i č n e p laninske postojanke, 
prijaznega gos t i šča Kekec , ka 
mor b i se b i l i ob lepem vreme

nu odpeljali z avtobusom. 
V i d e l i b i celotno panoramo 
mesta, videl i Sabot in — po 
katerem poteka meja — i n 
Sveto goro, pa tovarno po
h i š t v a M e b l o ter center mesta 
s svojstveno stavbo obč ine in 
terasastim hotelom Argonavt i . 

Dež , dež . . . T o d a Kekec je 
pel: » D o b r a volja je najbo-
lja . . .«, zato smo po zaslugi 
skrbnih gostiteljev sedli v na
ročen i avtobus in se odpeljali 
v hotel Sabot in h kosi lu , 
drugod n i bilo dovolj prostora 
za to l ik šno š tev i lo gostov, od 
tam pa v novi dom upokojen
cev — oskrbovancev, k i je b i l 
odprt šele lansko leto. 

Impozantna stavba za 152 
oskrbovancev je prava lepoti
ca v svojem slogu, sredi drevja 
na vznož ju Panovca . D o m je 
dovolj umaknjen od ceste in 
od prometa, pa vendar skoraj 
v s redišču mesta. Zgradba je 
š t i r i n a d s t r o p n a , z ravno tera
sasto streho, v pr i t l ič ju pa so 
kuh in j a , jedi lnica, knj ižnica , 
d r u ž a b n i prostori , zdravstvena 
ambulanta in uprava doma. 

Odš l i smo v j ed i ln ico , k i 
opravič i v vsej polnost i besede 
svoje ime, estetsko o k r a š e n o 
s č rno-be l imi r isbami u č e n c e v 
t a m k a j š n j e osnovne šole. Naš i 
godbeniki Lojze , Drago in J o ž e 
so zaigrali v pozdrav gostite
ljem, nato pa se je predsednik 
d r u š t v a upokojencev Javornik 
K o r o š k a Be l a Berna rd Svet l in 
zahval i l novogor i šk im organi
zatorjem za prijeten dan in 
prizadevanja, da b i nam obisk 
— kljub dežju — napravi l i kar 
n a j p r i j e t n e j š i . V spomin na 
s rečan je je izročil ta jniku 
d r u š t v a , ker je b i l predsednik 
d r u š t v a s l u ž b e n o odsoten, 
Izidorju Lip ičar ju emblem 
plavžev . I z r e č e n a je b i la tudi 
beseda o pobratenju med D U 
J a v o r n i k - K o r o š k a Be la in D U 
N o v a Gor ica . Ivo Poberaj je, 
kot predsednik obč inskega od
bora D U N o v a Gor ica , zamisel 
pozdravi l i n jo pr iporoči l , 
glede na to, ker se n a š i pri ja
teljski odnosi iz leta v leto po
glabljajo. P o uvodnem delu pa 
smo se upokojenci v d r u š t v u 
gostitelja, ob dobri t a m k a j š n j i 
kap l j ic i , prav po d o m a č e 
zavrtel i po t ak t ih n a š e glasbe
ne trojke, vmes pa nam je za
godel in zapel n a š upokojenec 
Janez . T u d i oskrbovanci so 
o b č a s n o prišl i pogledat n a š e 
veselo r azpo ložen j e in ko smo 
opraviči l i n a š o n a v z o č n o s t v 
n j ihovih prostorih, so z zado-
vol js tovm iz raz i l i željo, naj še 
pridemo in se še poveselimo 
v nj ihovem domu v naše i n 
nj ihovo zadovoljstvo. 

N a pot i p ro t i kolodvoru smo 
si ob Kidr ičev i cesti ogledali 
tud i priznanje Novogor i ča -
nom, k i so ovekoveči l i svoje 
velike predhodnike s spomin
sk imi sku lp tu rami na povsem 
svojstvene n a č i n e . Ob zak l juč 
k u n a š e g a obiska pr i jaznim 
upokojencem D U N o v a Go
r ica smo se z l jubeznivimi 
gostitelji , k i so nas spremljal i 
na postajo, prijateljsko poslo
v i l i z željo, da si še v e č k r a t 
zamenjamo obiske. Lepo nam 
je b i lo p r i vas, v v a š e m mestu 
cvetja i n zelenja, polnem 
živl jenja in poleta i n med 
vami , še vedno mladimi med 
mlad imi . H v a l a vam, s r e č n o i n 
u s p e š n o še naprej. N a svidenje 
prihodnje leto pr i nas. J . T . 

POZIV 
BORCEM NOV 
8., 9. IN 10. 

BRIGADE 
XVIII. DIVIZIJE 

Domici lni odbor v a š i h 
brigad ž e l i izpolniti eviden
co svojih borcev, zato pro
simo, da se borci navedenih 
brigad, ki stanujejo na ob
m o č j u o b č i n e Jesenice, 
č i m p r e j zglasijo na s e d e ž u 
o b č i n s k e g a odbora Z Z B 
N O V Jesenice, C . m. T i ta 
86. Borc i , k i stanujejo na 
o b m o č j u o b č i n e Radovljica, 
pa na s e d e ž u o b č i n s k e g a 
odbora Z Z B N O V Radovlji
ca, Gorenjska cesta š t . 25. 



UTRINKI IZ GLASBENEGA ŽIVLJENJA 
September je mesec, k i za mnogo 

ustanov i n organizacij , šo lsk ih , pro
svetnih, k u l t u r n i h in drugih , pomeni 
začetek novega obdobja. Spoznanje, 
da je delo uspešne j še , če je skrbno 
n a č r t o v a n o , j i m narekuje, da že zdaj 
oblikujejo smer, obl iko in vsebino 
svojih dejavnosti . P r i še l je č a s sej, 
posvetov, de lovnih s r e č a n j , s kate
rimi naj b i dosegli več , kakor smo 
prejšnja leta, ko so nas ovirale vseh 
vrst t ežave , ker n i bi lo kadrov, n i 
bilo denarja, pa še mar s i če sa d ru
gega ne. T o d a prve jesenske ugoto
vitve kaže jo , da t renutn i po loža j ve
čina n i n i č bolj spodbuden. P r a v 
zato pa je n a č r t o v a n j e še to l iko bolj 
odgovorno, posebno s r e d n j e r o č n o in 
dolgoročno, k i naj b i z nov imi kadr i 
in nov imi odnosi — v k u l t u r i sami 
ter med ku l tu ro i n mater ialno proiz
vodnjo — prineslo tisto, ka r že l imo 
in potrebujemo: visoko razvi to k u l 
turo kot last in potrebo š i rokih mno
žic. Naj to ne zveni kot fraza. D e l a 
vec, katerega ku l tu ra bogati, je 
popolnejši č lovek. Boga te j š i za pre-
potrebno zadoščen je pa je tudi 
kulturnik, k i tako bogatenje posre
duje, najsi bo amater a l i pok l icn i . 
Oba skupaj sta sestavna dela d r u ž b e 
in njuni odnosi se zrcal i jo v njej. 
Zato je in mora b i t i globoko zainte
resirana, da postopno ustvar imo 
razmere za u r e s n i č e v a n j e mnogih 
lepo zapisanih mis l i o razvoju nase 
kulture. 

Poletni meseci so namenjeni po
či tnicam in dopustom. Vse bolj tud i 
pri nas spoznavamo, da dopustniki , 
ne tuji ne d o m a č i , niso več zadovolj
ni s tem, da jedo, spijo in se okop-
ljejo. Poleg na j r az l i čne j š ih obl ik 
aktivne rekreacije so p o š t a h zahtev
ni obiskovalci muzejev, razstav in 
koncertov. Seveda, če j i m te m o ž n o 
sti nudimo. Ponekod poskrbijo zanje 
hoteli, drugje t u r i s t i č n a d r u š t v a , 
zveze i td . Navadno se dejavnost 
ustavi pr i denarju. K l j u b vsemu bi 
se marsikaj dalo še d r u g a č e pr ipra
viti; kar imamo, d r u g a č e in bolje 
uporabiti. Dos t ik ra t se ne znamo 
otresti starih, n e p r i v l a č n i h navad. 
Neradi pr iznamo sosedu, da zna 
kakšno stvar bolje naredi t i . Prepo
časi spoznavamo, da tur i s t i rajši 
obiskujejo lepo ohranjene in nego
vane zgodovinske spomenike kakor 
še tako moderne zgradbe. K a j radi 
prezremo, da pos lu ša l cu glasba dru
gače zveni, l ikovna umetnina dru
gače uč inku j e na gledalca, kadar j u 
dojema v prostoru, k i je že sam po 
sebi vreden obiska in ogleda. D a bo 
bolj jasno, kaj je s tem miš l jeno, 
samo eden od primerov: radovl j i ška 
Sivčeva hiša na eni s trani ter dvo
rana k ina na drugi . 

Pred k r a t k i m smo bral i o n a č r t i h 
za revitalizacijo starega K r a n j a . Ne 
le strokovnjaJri, še dosti drugih 
dobro ve, da več ina naš ih krajev, 
večjih in man j š ih , hrani prenekatero 
zgodovinsko posebnost in zanimi
vost, k i b i po s t rokovni obnovi tv i 
privlačila d o m a č e in tuje obisko
valce. Gre za posamezne m a n j š e 
spomenike, zgradbe, ulice, trge a l i 
naselja v celoti . Zgledi nekater ih 
obmorskih mest (npr. P o r e č a , Grož -
njana pa redkejš ih slovenskih izjem) 
so mikavni in pr ip r iču je jo , da b i tudi 
na našem ož jem o b m o č j u lahko do
bili podobne minia turne ateljeje, 
razstavne prostore in priredi tvena 
okolja, a l i pa tudi le za ogled name
njene muzejske objekte. P r i m a n j š i h 
posegih bi n a l o ž b e n a j b r ž ne bile ne
premostljive. Več je odvisno od iz
najdljivosti ter od dogovarjanja 
strokovnih organizacij , kra jevnih 
skupnosti, t u r i s t i č n i h in k u l t u r n i h 
društev. Seveda pa b i vsi t i mora l i 
čutiti potrebo po t a k i h akci jah. 

Ne le okolje, tudi č a s prireditev je 
pomemben. Zan imivo je, da tur i s t i 
ob morju zelo radi obiskujejo kon
certe, k i se začen ja jo ob 21. u r i a l i ob 
23. uri , pa tud i pozneje. A l i b i taka 
tira prinesla kaj spremembe polet
nim koncertom na Ble jskem otoku, 
ki ob 17.30 niso vedno po želji 
obiskani, č e p r a v so programsko do
volj p r iv lačn i? Pouda r i t i je treba, da 
bi pri obravnavanih nastopih šlo 
i pre težni mer i za komorne koncerte 
i malo n a s t o p a j o č i m i , tako da tud i 
ti s t roški ne b i b i l i prehudi. 

Ka j b i dobi l i s tem? N a kra tko : 
ohranili b i spomenike — pr iče 
ustvarjalne moči n a š e g a naroda v 
Preteklosti, n a š i m krajem da l i nekaj 
novega kul turnega utr ipa, d o m a č e 
izvajalce vkl juči l i v b o g a t e j š o po-
ustvarjalno dejavnost, d o m a č i m in 
tujim obiskovalcem pa nud i l i k u l 
turna dož ive t j a v p r i v l a č n e m okol ju . 
0 i zkušn jah b i vedeli kaj povedati 
v Zelšah, Grob l j ah , G o r i č a n a h , Šeli
gih, Kos tan jev ic i , na B l e d u , v L j u b 
ljani (npr. Nedel jska matineja, K o n 
certni atelje, Juni jske serenade v 
Trubarjevem ant ikvar ia tu) in še kje 
drugje. Nedvomno bo tud i v prihod
ke pril jubljeno povezovanje l ikov
nih in glasbenih prireditev. 

Ob koncu septembra se je v R a 
dovljici sestal glasbeni odbor zveze 
kulturnoprosvetnih organizacij ob
čine Radovl j ica . Osrednji obravna
vani problem je b i l pe reč kadrovski 
Primanjkljaj. N i č k o l i k o k r a t je že 
bilo povedano, da manjka glasbenih 

uč i t e l j ev v osnovnih šo l ah , v glasbe
n i h š o l a h i n drugih i z o b r a ž e v a l n i h 
ustanovah; n i dovolj pok l icn ih glas
benikov v l jubl janskih ( repub l i šk ih ) 
orkestr ih, tako da j i h zdaj že »uva
žamo« iz vzhodnih d r ž a v ; premnogi 
de lu joč i n a š i zbori i n pihalne godbe 
brezupno p o v p r a š u j e j o po sposobnih 
dir igentih, da ne omenjamo še t i s t ih 
krajev, kjer si tud i želi jo glasbenih 
skupin, pa ne dobijo uč i t e l j a . Še 
malo n i treba verjeti , da n i m lad ih 
z zadosti pr i ro jenimi sposobnostmi. 
P r a v tako mnogo u č e n c e v glasbenih 
šol pr idobi lepo mero osnovnega 
znanja. K a j je potem tisto, ka r pr i 
vodenju voka ln ih a l i ins t rumenta l 
n i h skupin ne pr iv lač i dovolj , če 
morda celo ne odbija? M o r d a orga
nizacija n i dobra? Je mater ia lna st i
mulaci ja , kjer sploh je, p r a v i č n a ? Se 
ljudje bojijo odgovornosti , k i b i si j o 
s prevzemom takega, dost ikrat še 
n e h v a l e ž n e g a dela naprt i l i? Se zave
dajo, da amater, k i dela v s labih pro
storih, s s labimi glasbili , se otepa 
z borno notno l i teraturo, n ima vel i
ko m o ž n o s t i v pr imerjavi s kako
vostno glasbo, k i je dostopna vsako
m u r s plošč , kaset, radia in T V ? M o 
goče ne želi jo, da b i j i m kdo t rud 
devalvi ra l v k o n j i č k a r s t v o ? 

T u d i tu b i pomagalo le že v zače t 
k u omenjeno n a č r t o v a n j e , k i seveda 
kar takoj ne bo odpravilo t ežav , 
toda brez njega j i h pa n ikdar ne 
bomo. Pr imerne kadre je treba zgo
daj iskat i in j i h v dogovoru med 
s ta r š i , šolo ter d r u š t v i primerno 
usmerjati , hk ra t i n a č r t o v a t i razvoj 
panoge in ustvar ja t i razmere za pr i 
merno sp lošno d r u ž b e n o priznanje 
dejavnosti , obenem poskrbeti za sta
novanja. 

V radovl j i šk i obč in i je 15 glasbe
n i h skupin; kar sedem od nj ih i m a 
dirigenta iz druge obč ine — bolje, da 
to včas ih nekol iko ovira delo, kakor 
da j i h sploh ne b i b i lo . N a zadnji seji 
so skleni l i , da bodo v okv i ru Z K O 
poskrbeli za e n o t n e j š e nagrajevanje 
dirigentov. T o naj b i nekol iko popra
vi lo sedanji po loža j teh delavcev, 
prav gotovo pa še ne pomeni reše
vanja kadrovskega v p r a š a n j a v šir
šem smislu. 

Preds tavnik i p iha ln ih godb so po
novno govoril i o že starem problemu 
teh ansamblov v zvezi z notno l i te
raturo. N a š e originalne a l i tud i pr i 
rejene je zelo malo. Skladatel jev to 
področ j e ne pr iv lač i , zato več ina slo
venskih godb igra skoraj iste skladbe 
že nekaj desetletij. Ce hoče jo poži
v i t i spored, morajo poseči po tu j ih 
s tvar i tvah, č e p r a v b i raje d o m a č e . 

V s i pr isotni so se s t r injal i , naj b i 
b i l vsakokra tn i koledar prireditev 
naslednje leto dovolj zgodaj znan i n 
kar se da d o k o n č e n , saj se sicer nji
hov i lastni n a č r t i krhajo. 

T u d i republ i šk i glasbeni odbor 
Z K O Slovenije se je sestal konec 
septembra. V i d e t i je, da se bo nje
govo delo pod vodstvom skladatelja 
U r o š a K r e k a poživi lo in postalo pre
cej konkretno. P o r o č i l o o delu v pre
tekl i sezoni je pr ikazalo bogato de
javnost slovenske kul ture , nakazalo 
pa je marsikaj , ka r bo treba popra
v i t i , zače t i znova, morda tudi opu
s t i t i . Še več besed, i n to je prav, je 
bi lo namenjenih delu v prihodnje. 

Di r igen t i zborov bodo že to jesen 
lahko obiskal i seminar, ločeno glede 
na stopnjo znanja. Izpopolnjevanje 
se pr ipravl ja tud i za kapelnike godb. 
N o v a pa je žel ja , da b i ga omogoči l i 
še a r a n ž e r j e m , ka r b i bU prv i korak 
k r e š e v a n j u že omenjenih t e ž a v godb 
z l i teraturo. Več skrbi in n a č r t n e 
p o m o č i naj b i nameni l i d o m a č i za
bavn i glasbi, ozi roma narodno za
bavn i glasbi, kakor j i p a č r e č e m o . 
V e l i k o je bi lo že povedanih in zapi
sanih besed za i n zoper to zvrst glas
be. Dejs tvo je, da je zelo razš i r j ena 
i n pri l jubljena, nekater i njeni orga
nizator j i , avtorj i i n izvaja lc i pa ne
malokra t premalo k r i t i čn i . T o je že 
znana slabost, k i jo je ponovno po
t rdi la selekcija za l e tošn j i festival 
v P tu ju , saj so zaradi nerodnosti i n 
napak v besedilih, glasbenih p rv inah 
ter izvajanju odk lon i l i kar nad 40 
ansamblov. P r i tem je že sodelovala 
komisi ja Z K O S , k i je b i l a osnovana 
z namenom, da t a k i m skupinam 
nud i s t rokovno p o m o č . Upa jmo, da 
bo koris tna in u č i n k o v i t a . N a tem 
mestu naj bo še enkrat omenjen 

u s p e š e n nastop ansambla Gorenjc i 
iz Radovl j ice ter Svobode iz Lesc. 

Z K O S bo z veseljem pr i skoči la na 
p o m o č glasbeni mlad in i Slovenije, k i 
se je odloči la , da se bo lo t i l a vzgoje 
i n i z o b r a ž e v a n j a animatorjev, ka
drov za organiziranje i n pož iv l jan je 
glasbenega živl jenja . P r e p r i č a n i 
smo, da b i t ak i sposobni organiza
torji l ahko marsikaj koristnega sto
rili i n v sodelovanju s šo lami , Z K O , 
d r u š t v i i n d rug imi postopno ustvar
j a l i ugodne j šo ku l tu rno k l imo . 

V m i n u l i sezoni so gorenjski pev
ski zbori us tanovi l i pevsko zvezo. 
P o p rv ih bolj a l i manj formalnih 
korak ih so sledila prizadevanja, da 
se zveza č impre j l o t i konkre tn ih 
akci j , k i so bile planirane za jesenski 
čas . Č e bodo n a č r t i d rža l i , lahko 
v kra tkem p r i č a k u j e m o novih vesti 
z zborovskega področ ja . Z K O S se 
zavzema, da podobna pevska zdru
žen ja dobijo še t ista slovenska ob
moč ja , kjer j i h še n i . Potlej naj b i 
us tanovi l i p o d r o č n e centre, kjer naj 
b i z glasbenim gradivom, seminarji , 
mentors tvom ipd. nud i l i glasbenim 
skupinam še kako p o g r e š a n o in 
zapoznelo p o m o č . Pozneje b i sledila 
ustanovitev osrednje slovenske zve
ze, k i b i predstavljala zares mno
žično organizacijo. 

M e d prizadevanji za pot, k i naj 
amatersko glasbeno dejavnost pope
lje v lepšo prihodnost , je tudi osno
vanje u r e d n i š k e g a odbora. Z K O S 
daje odboru, sestavljenemu iz zna
n ih ustvarjalcev in poustvarjalcev, 
odgovorno nalogo, da izbere kon
cept, s ka te r im bodo n a š e glasbene' 
edicije postale t isto, ka r naj bi bile: 
pr ikazovale naj b i moč n a š e ustvar
ja lnost i , a take, da bodo k napred
ne j š im konceptom vodi la tudi ama
terske pevce ter godbenike, ne pa da 
bodo leža le z a p r a š e n e . p o pol icah. 

K nalogam Z K O S spadajo tudi 
nekatere stalne akcije, med ka te r imi 
poznamo: revijo šolskih zborov v Z a 
gorju, festival K u r i r č e k v M a r i b o r u , 
s r e č a n j e oktetov v Š e n t j e r n e j u , pev
ski tabor v Š e n t v i d u , pevsko tekmo
vanje v M a r i b o r u , tekmovanja in 
s r e č a n j e godb. T e m se letos pr idru
žuje še s r ečan je amaterskih simfo
n ičn ih orkestrov, k i p r i n a š a v glas
beno živl jenje prijetno in pomemb
no osveži tev . Jasno je, da to niso 
pravi , ve l ik i s imfoničn i orkestri , a 
s r e č a n j a moramo b i t i kajpak veseli. 
P r v i organizatorj i so sedmega okto
bra D o m ž a l č a n i . 

Č i m v e č l jud i je gledalo T V oddajo 
K d o si, Ga l lus? , tembolje je to za 
na šo sp lošno razgledanost in tudi 
narodnostni ponos. Je že res, da po
znamo njegovo ime, vemo, da je pi
sal pesmi v la t inskem jez iku , več ina 
pevcev pozna njegov motet Ecce 
quomodo mor i tu r iustus, druge od 
njegovih več sto skladb so znane že 
bolj redkim, ne t i ne zgodovinarji ne 
vedo, kje je zagledal svet, tudi pono
sni smo, da je k svojemu imenu, k i 
ga je po tedanji šegi iz Pe te l ina nare
d i l za H a n d l a in Gal lusa , pripisal še 
Carn io lus ter tako Nemcem in Če
h o m prepreč i l , da b i se ga p r i las t i l i 
— a kaj več od teh skromnih podat
kov vedo le s t rokovnjaki . T o d a 
J . Humer , znan predvsem kot pred
sednik Z K O S i n pevec okteta Ga l lus , 
je p r ip rav i l oddajo, da je vsakomur, 
k i je b i l pr ipravl jen pr i s luhni t i , na 
topel, č loveški in razumlj iv n a č i n 
pr ib l iža l velikega m o ž a i n njegov 
skladateljski opus. T a je tak, da že 
400 let kljubuje zobu časa , pozna ga 
ves omikan i svet. 

N a š e ku l tu rno , posebej glasbeno 
živl jenje doživ l ja novo priznanje. 
Orkester Slovenske f i lharmonije 
odhaja na pettedensko turnejo po 
Z D A , k i pa bo tud i naporna in huda 
p r e i z k u š n j a n a š e glasbene kul ture , 
izvajalske in skladateljske. 

Glasbenike, poklicne in l jubitel j
ske, pedagoge i n druge je pred krat
k i m razveseli l i z id Bernsteinove 
knjige S r e č n e ure ob glasbi v pre
vodu M . L ipovška . V mozaiku pr iza
devanj glasbo p r ib l i ža t i vsakomur je 
to nov delček , dob rodoše l zaradi svo
je neposrednosti in razumlj ivost i . 
Š e bolj nam bo pr ib l iža la umetnika 
dirigentske palice, skladateljskega 
peresa, t ipk i n mojstra v neprekoslji-
vem razlaganju skr ivnost i glasbe, k i 
si je zaradi teh v r l i n in tople p r i s rč 
nost i povsod po svetu pr idobi l pr i 
l jubljenost. Q E 

SAMOSTOJNA 
RAZSTAVA 
FRANCETA 
DOLINŠKA 

V soboto, 15. oktobra, 
bodo ob 18. uri v mali dvo
rani Delavskega doma na 
Jesenicah s k r a j š i m kultur
nim programom odprli že 
drugo samostojno razstavo 
č l a n a likovnega kluba DO-
L I K pri D P D Svoboda Tone 
Č u f a r Jesenice F R A N C E T A 
D O L I N S K A . Pokrovitelj
stvo nad razstavo je prev
zela komisija za kulturo os
novne organizacije sindi
kata T O Z D Remontne de
lavnice Ž e l e z a r n e , kjer je 
s l ikar pred upokojitvijo 
delal. Ob njegovi l e t o š n j i 
razstavi je l ikovni krit ik, 
umetnostni zgodovinar dr. 
Cene A v g u š t i n za razstavni 
list napisal: 

» F R A N C E T A D O L I N S K A 
smo doslej spoznavali pred
vsem kot slikarja t i h o ž i t i j . 
Prinesla so mu priznanja 
na š t e v i l n i h razstavah na 
Gorenjskem in drugod, pa 
tudi na r e p u b l i š k i h revijah, 
k i j ih je pripravilo z d r u ž e 
nje l ikovnih skupin Slove
nije. 

D o l i n š k o v a sedanja sa
mostojna razstava na Jese
nicah nam k a ž e slikarja 
tudi z druge strani — kot 
krajinarja. V dovolj o b s e ž 
ni skupini akvarelov je 

France D o l i n š e k obdelal 
bogat in slikovit motivni 
svet iz okolice Jesenic, 
Martuljka, Mojstrane, pr i 
tegnila ga je mehka bohinj
ska pokrajina, dolina Ra-
dovne in vrsta n a j r a z l i č 
n e j š i h planinskih pogledov. 

T r i t i h o ž i t j a , k i so pred
stavljena na razstavi, po
menijo v tako š t e v i l n i sku
pini p e j s a ž e v pravo izjemo, 
vendar lepo povezujejo raz
stavljene krajine z nekdaj 
p r e v l a d u j o č i m motivnim 
svetom. 

Medtem ko D o l i n š k o v a 
t i h o ž i t j a š e m o č n o obvla
duje risba, je v njegovih 
krajinah ostrino obrisa na
domestila bolj slikovita ob
delava motiva. T a velja 
predvsem za » č i s t e « kra
jine, medtem ko so p e j s a ž i , 
povezani z arhitekturo, po 
svojih izostrenih detajlih 
pravi dokumentarni zapisi 
( K a š č a na Srednjem vrhu. 
D o m a č i j a v Radovni, L a -
hova h i š a in O p u š č e n a ž a g a 
na Srednjem vrhu itd.). 

V e n d a r D o l i n š k o v o sli
karstvo š e z d a l e č ne pome
ni samo registracije narav
ne pojavnosti, š t e v i l n i m 
svojim akvarelom je znal 
vdihniti pristno r a z p o l o ž e 
nje, za katerim ne č u t i m o 
samo slikarja, t e m v e č tudi 
toplo č u t e č e g a č l o v e k a . « 

Razstava bo odprta do 
v k l j u č n o 26. oktobra vsak 
dan od 9. do 12. in od 16. ure 
do 19,30. 

ODDELEK HOTELSKE FAKULTETE 
OPATIJE NA BLEDU 

Po u s p e š n i h razgovorih predstavnikov š o l s k e g a centra Radovljica 
z vodstvom hotelske fakultete Opatija, edine te vrste v Jugoslaviji , so 
sklenili, da bi s p r i č o v e č j i h potreb po visokokvalificiranih in vodstve
nih kadrih v gostinstvu in turizmu v Sloveniji odprli dislocirani odde
lek fakultete tudi na Bledu. Prostorski in drugi pogoji so najprimer
n e j š i v sedanji gostinski š o l i , ki deluje v okviru š o l s k e g a centra 
Radovljica. 

Slikar F/unc Kreuzer član jeseniškega DOLIKA, med slikanjem Špika, 
Škrlatice, Frdamanih polic in njihove okolice v slikarski koloniji v 
Podkorenu (B. B± . _ _ .. _ ... 

Zaenkrat bodo organiziral i , če bo 
iz Slovenije najmanj 40 pri javl jenih 
kandidatov, prvo stopnjo organiza
cijsko gastronomskega š tud i j a — 
smer kuharstvo, in organizacijsko 
gastronomskega š t u d i j a za smer — 
s t r ežba . V p i s n i rok je omejen do 
31. oktobra, vendar skoraj n i dvoma, 
da ne bo dovolj š t u d e n t o v . Pogoji za 
vpis so d o k o n č a n a srednja gostinska 
šola a l i pokl icna gostinska šola in 
najmanj eno leto prakse v gostinski 
s troki . 

Š t u d i j , k i se bo pričel že v šo lskem 
letu 1977/78, bo trajal dve le t i -
(š t i r i semestre) v seminarskih obli
kah . Seminarj i bodo v vsakem seme
stru dvakrat po pet dni v ča su od 
prvega novembra do 15. decembra 
ter od prvega marca do 15. apri la , 
s č imer bo o m o g o č e n š tud i j tudi 
vsem redno zaposlenim. 

In kater i predmeti bodo na pro
gramu? Z a smer kuharstvo: pol i t ič
na ekonomija, sociologija, ekono
m i k a hotelskih O Z D , prehrambeni 
a r t i k l i z naukom o prehrani , organi
zacija dela in tehnika poslovanja 
v kuh in j i , nabava in kalkulaci je v 
hotel i rs tvu, higiena v hotel i rs tvu, 
psihologija dela in delovnih odno
sov, temelji S L O , francoski jezik i n 
po izb i r i — n e m š k i , anglešk i in i t a l i 
janski , osnove ekonomike S F R J , ži
v i la , dietna prehrana i n prehrana za 
š p o r t n i k e , mehanografija v hotelu, 
oprema v hotel i rs tvu ter metodika 
in d idakt ika . 

Z a smer s t r e ž b a pa so poleg n a š t e 
t ih sp lošn ih predmetov na programu 
še osnove tu r i zma ter pripravljanje 
jedi in pi jač za mizo gosta. 

S luša t e l j i bodo po opravljenem 
š t u d i j u dobi l i naz iv ekonomist za 
hotel irstvo z navedbo smeri. Š t u d i j 
bodo potem lahko nadaljevali na 
drugi stopnji hotelske fakultete 
v Opat i j i . 

P r i vpisu bodo kandidat i mora l i 
p red lož i t i rojs tni list, izv i rna spr iče
vala o z a k l j u č n e m izp i tu in zakl ju
čenega razreda, potrdilo o izpolnjeni 
delovni dobi v gostinski s t roki in 
o vp lač i lu šo ln ine , a l i pa sklep O Z D 
o p lač i lu šo ln ine , k i bo za prv i in 
drugi semester z n a š a l a 6.500 d in . 

H k r a t i nameravajo odpreti tudi 
dis locirani oddelek hotelske fakul
tete za enoletno strokovno izpopol
njevanje delavcev, zaposlenih v 
sprejemnem oddelku hotelov (recep
cij) . 

T u d i ta oddelek bodo odprl i , če bo 
najmanj 40 kandidatov, k i imajo do
k o n č a n o srednjo, višjo a l i visoko 
šolo in najmanj eno leto prakse v re
cepciji ter znanje dveh tu j ih jezikov. 
U č n i n a č r t je potrdilo poslovno 
z d r u ž e n j e hotelskih podjetij S F R J 
in odbor sekcije receptorjev, k i je 
predlagal, da se ta š tud i j pr izna v si
stemizacij i delovnih mest. 

Predmetnik za ta oddelek vsebuje 
uvod v ekonomiko in organizacijo 
hotel i rs tva S F R J , osnove organiza
cije dela v hote lskih O Z D in oprema 
hotela, osnove tur izma, t u r i s t i č n o 

geografijo, organizacijo in tehniko 
dela v sprejemnem oddelku hotela, 
poslovno matemat iko, tuje jezike 
(nemšč ina , ang le šč ina a l i i ta l i jan
ščina) po izb i r i in francoski jezik, 
osnove knjigovodstva, avtomatsko 
obdelavo podatkov v hotelu, pravno 
regulativo tur izma, market ing v ho
tel irstvu, psihologijo dela ter stati
st iko v gostinstvu in tu r izmu. 

U č n i n a č r t je sestavljen tako, da 
daje s trokovna znanja, k i so potreb
na v sprejemnem oddelku hotela, 
kandida tom pa omogoča po oprav
l jenih izp i t ih nadaljevanje š tud i j a 
v drugem le tn iku hotelske fakultete 
v Opat i j i . 

Interesentom bodo na voljo vse 
podrobne informacije v t a j n i š t v u 
šolskega centra v Radovl j i c i , kjer 
bodo sprejemali prijave kandidatov. 

R . 

STARŠEM 
PREDŠOLSKIH 

OTROK, 
KI NISO 

VKLJUČENI 
V VRTEC 

S k u p n o s t o t r o š k e g a var
stva Jesenice uvaja letos 
novo obliko dejavnosti 
» 8 0 - u r n i program za vse 
petletne otroke, ki niso 
zajeti v v r t e c « . 

Z a j e s e n i š k e otroke bo 
program izvajala vzgojno 
varstvena organizacija Je
senice, in sicer v enoti 
Julke P i b e r n i k in enoti 
Angelce O c e p e k . 

U p r a v a vzgojno varstve
ne organizacije Jesenice 
poziva vse s t a r š e , da svoje 
otroke, rojene v letu 1972, 
prijavijo v enoti Julke 
P i b e r n i k , T o m š i č e v a 3, ali 
na upravi V V O Jesenice, 
T a v č a r j e v a 3 a. 

Z rednim delom smo 
z a č e l i v torek, 11. oktobra, 
ob 15. uri . 

P r o g r a m bo izvajan en
krat tedensko po tri ure in 
bo b r e z p l a č e n . 

Z a ž e l e n o je, da se vklju
č i j o vsi otroci 1972. letnika! 

S t a r š i , izkoristite ugodno 
p r i l o ž n o s t in v k l j u č i t e otro
ke v ta program. 

Z a otroke, rojene v letu 
1971, bo organiziran pro
gram kasneje — » v okviru 
120-urne male š o l e « . 

U P R A V A V R T C A 



»AMATERSKO GLEDALIŠKO DEJAVNOST OBNOVA LIZNEKOVE DOMAČIJE V KRANJSKI GORI 
DVIGNITI NA NEKDANJI KVALITETNI NIVO 

V 32. Š t e v i l k i tednika-glasila Zelezar smo v č l a n k u avtorja F . Ro-
preta prebrali gornji naslov in v njem skopo p o r o č i l o o s r e č a n j u 
g l e d a l i š k i h amaterjev, k i je bilo v dneh od 6. do 12. junija v Trbovljah. 
Č l a n e k o s v e ž u j e tudi delo j e s e n i š k i h g l e d a l i š k i h amaterjev v prvih 
povojnih letih in tudi v k a s n e j š i dobi do leta 1963/64, ko je j e s e n i š k o 
g l e d a l i š č e s predstavo F . G . Lorce Dom Bernarde Albe osvojilo najprej 
r e p u b l i š k i v r h v amaterizmu in kasneje Se zveznega s prvim mestom, 
oziroma zlato medaljo na hvarskem festivalu. 

Vse to je res in prav, le trditev, da krogom publike m o č n o pr ib l iža l s 
od takra t naprej gledal išč n i k i niso 
dosegli drugega, kot »sodelovanje na 
repub l i šk ih revi jah« in pa »padce , 
m a n j š e uspehe lokalnega z n a č a j a « , 
ne drž i popolnoma. 

P o velikem uspehu predstave 
D o m Bernarde Albe smo v letu 1965 
za proslavo 20-letnice gledal išča 
upr izor i l i Cankarjeve Hlapce, k i smo 
j i h igrali v slovenskem gleda l i škem 
prostoru izven konkurence. S r e č a n j e 
je bi lo na Jesenicah. V letu 1966 smo 
v Č r n o m l j u sodelovali z dvema pred
stavama, in sicer Inventura 65 in N a 
koncu poti . V letu 1967 je na repu
bliški reviji v Velenju j e sen i ško 
gledal išče zastopala predstava Tar -
tuffe. L e t a 1968 je bila repub l i ška 
revija spet na Jesenicah, sodelovali 
smo s predstavo M a r y - M a r y . V letu 
1969 smo imeli pripravljene t r i pred
stave, vendar smo sodelovanje iz 
objekt ivnih vzrokov odpovedali. 
T u d i v letu 1970 smo sodelovali na 
reviji v L jub l j an i , in sicer s hiro-
š imsko tragedijo Rabadana: Ognjeni 
vihar. L e t a 1971 je b i la revija spet 
na Jesenicah in gledal išče se je pred
stavilo s Cankar jev im P o h u j š a n j e m 
in z is t im delom smo predstavljali 
slovenske amaterje na hvarskem 
festivalu. V letu 1972 je bilo s r ečan je 
v Velenju in tudi tam smo sodelovali 
s predstavo K o m a j do srednjih vej 
P . Us t inova . V letu 1973 je j e sen i ško 
gledališče sodelovalo na tako ime
novani »reviji«, k i se je preimenova
la v »srečanje slovenskih gledal iških 
a m a t e r j e v « , v Kočev ju in prav to 
leto nam je prineslo podobno pr izna
nje kot predstava D o m Bernar
de Albe . S predstavo Lavvrenca 
S N A H A , v režiji Bo jana Cebul ja , 
smo dosegli čas t , oziroma pravico in 
do l žnos t , da slovenski amaterizem 
predstavimo na zveznem festivalu 
v Treb in ju . P rav tega leta pa se je 
zd ružen je slovenskih gledal iških 
amaterjev odloči lo, da Sloveni ja 
nastopa na zveznem tekmovanju 
izven konkurence, ker se zd ružen je 
n i strinjalo s tekmovalnim z n a č a 
jem. N a samam tekmovanju v Tre -
binjah je žiri ja jugoslovanskih stro
kovnjakov s področ ja gledal išča ob 
ogledu predstave S N A H A javno 
povedala (na uradni k r i t i čn i uri) , da 
smo si S lovenci z izstopom iz tekmo
vanja »zapravil i« še eno prvo mesto, 
saj je b i la predstava izmed vseh 
d a l e č n a j b o l j š a , tako po režijski , 
scenski in igralski pla t i . 

P a dovolj hvale in uspehov. 
V s a k o g leda l i šče (tudi profesio

nalno) ima svoje viške in padce, k i so 
s ta lni spremljevalci dela. Nedvomno 
je, da se pr i n a š e m nadaljnjem delu 
m o č n o pozna vrzel , k i je nastala 
z odhodom stalnega režiser ja Bo ja 
na Cebul ja z Jesenic, ka j t i več ina 
uspehov je vezana z njegovim ime
nom. O d tega časa se vleče veriga 
š t i r ih let, ko jesenišk i amaterji 
nismo prodrl i na r e p u b l i š k a s reča
nja, č ep rav smo redno in v skladu 
s predpisi pr i javl ja l i svoja uprizor
j ena dela z d r u ž e n j u v L jub l j an i . 
V letu 1974 smo pr i jav i l i u spešn ico 
T . P a r t l j i č a Š Č U K E P A N I . D e l o so 
si s t rokovni sodelavci ljubljanskega 
z d r u ž e n j a ogledali, vendar so v raz
govoru z igralci po sami predstavi 
povedali , da predstava igralsko in 
reži jsko sicer ustreza, vendar je li te
rarna predloga (samo delo) » m u h a 
enodnevn ica« in da n ima prave lite
rarne vrednosti (na rob naj napi
š e m o , da je bi la ta P a r t l j i č e v a 
» m u h a enodnevn ica« v istem le tu 
prevedena še v t r i jezike in da so jo 
povsod z ve l ik im uspehom igrali) . 

V letu 1975 smo kandid i ra l i za 
sodelovanje na N A Š I B E S E D I 
s predstavo mladih , z delom M a r -
š a k a M U C I N D O M . T u d i ta pred
stava n i ustrezala mer i lu , oz i roma 
okusu tako imenovanih selektrojev 
i n so jo zelo na hi t ro odpravi l i . 
V jesen išk i občin i pa so si jo ogledali 
vsi mladi za novo leto in če lahko 
n j im kaj verjamemo, j i m je b i la všeč. 

V l e tu 1976 smo pr i j av i l i delo 
M . M i h e l i č e v e S V E T B R E Z S O 
V R A Š T V A . Ocena: jokavo, p reveč 
sentimentalno in že p rež ive to . N i 
smo p rep r i čan i , če b i smelo to b i t i 
res, ker n a š a zgodovina, n a š boj i n 
trpljenje n a š i h ž e n a v č a s u vojne ne 
bodo in ne smejo b i t i n ikdar 
prež ive t i . 

Zan imivo pa je leto 1977, ko so 
Jesenice kand id i r a l e za j ub i l e jno 
s r e č a n j e v T r b o v l j a h z dvema pred
stavama, i n sicer: T . P a r t l j i č , O N E , 
S C U K E P A N E , in Evripides , 
M E D E I A . T o k r a t selektorska ko
misi ja obravnava tekst T . P a r t l j i č a 
precej bolj naklonjeno kot t r i leta 
poprej. Verjetno se ne da več 
negirat i avtorja, k i se je š i rok im 

svo j imi g l e d a l i š k i m i , televizi jskimi 
in f i lmskimi del i , ker ta dela sama 
govore dobro zanj. T o k r a t je b i l 
glavni oč i tek »slaba dikci ja igral
cev« . De lno to drž i . Predstava 
je b i l a na i z t eku ( igra l i smo jo 
17-krat) in je prav gotovo to prineslo 
k popust i tvi v govoru. T u d i oč i tek 
režiser ju predstave, da je tekst pre
malo č r t a n , da je predstava pre
dolga, drž i . O ostalem se nismo po
govarjali , ker nam drugega selektroji 
tudi niso povedali . Zan imivo pa je, 
da si predstave M E D E I A sploh niso 
ogledali, č ep rav lahko z mirno vestjo 
t rdimo, da je b i la narejena z 
izrednim posluhom in dikcijsko 
čis to . Popolnoma p rep r i čan i smo, da 
vzrok negiranja te predstave n i bila 
le p rošn ja , naj si predstavo ogledajo 
en dan po zadnjem datumu, k i so 
nam ga določili za zadnji dan ogleda 
pri javljenih predstav (za prestavitev 
ogleda smo pros i l i iz objekt ivnih 
vzrokov in dosti prej). 

K a j je vzrok (poleg že prej ome
njenega delnega padca kvalitete) za 
nenaklonjenost selektorjev? (V i l u 
stracijo še to: vsa leta so selektroji 
iste osebe in to ljudje, k i so »kot 
gostje« v j e sen i škem gledal išču že 
delali.) L a h k o si sami misl imo, še 
najbolj t is t i , k i smo na s rečan j ih 
sodelovali dolga leta in k i poznamo 
kval i te to del, k i j i h selekcija izbere 
za s rečanje . Zavedamo se, da bomo, 
čep rav ne več z veseljem, to 
barikado moral i podreti. I s t o č a s n o 
pa se zavedamo, da igramo predvsem 
za razvedrilo n a š e m u d o m a č e m u 
č loveku — delavcu in ne komisi jam, 
kater ih ci l ja si ne znamo več pred
stavljat i . P r a v gotovo je nekaj 
resnice v tem, da na s r e č a n j u ne 
sodelujejo le na jbol j še skupine, da je 
ci l j tudi spodbuda m a n j š i m skupi
nam, k i so z delom na g leda l i škem 
področ ju šele začele , vendar tako 
o č i t n o odrivanje, kot ga o b č u t i m o 
v zadnjih let ih jesenišk i amaterj i 
( tudi K r a n j n i b i l dosti na bo l j šem) , 
n i p r a v i č n o , še manj pa spodbudno. 
T u d i to je res, da se je sistem izbire 
del za s r ečan ja moral spremeniti , saj 
so se dolga leta za pr imat bori la le 
š t i r i g ledal išča (Jesenice, K r a n j , 
Š e n t j a k o b iz L jub l jane in K U D 
K l a v o r a iz Mar ibora ) , da pa v š t i r i h 
l e t i h n i smo uspel i p r i p r a v i t i ene 
predstave, k i b i b i la dovolj dobra za 
okus selektorjev, nam da dosti 
mis l i t i . 

K l j u b vsemu bomo skuša l i še v 
naprej bolj smotrno in organizirano 
skrbeti za vzgojo svojega kadra 
(tako v kval i te tnem kot kvanti tet-
nem pogledu), k i naj b i v b o d o č e le 
pr ibor i l gledal išču nastop na repu
b l i škem s r ečan ju . 

Pog leda t i pa moramo dejstvom 
v oči, vendar ne samo igralci , k i 
z vel iko mero opt imizma i n volje ter 
l jubezni do gledal išča i n lepe 
slovenske besede želi jo doseči č im
več in tudi n a u č i t i se kaj novega, 
ampak tud i vsi ostal i , k i j i m k u l t u r a 
n i odveč . S a m i ne bomo tega zmogli . 
Potrebujemo p o m o č šo lanega kadra, 
p o m o č profesionalcev. T a potreba n i 
nova in tudi ne samo n a š a . Vse 
ostale ku l turne insti tucije v občini 
se ubadajo s tem. K a j se da s stro
kovno p o m o č j o naredit i , nam zgo
vorno pr iča kva l i t e tn i napredek 
pihalnega orkestra j e sen i šk ih žele-
zarjev i n p r e p r i č a n i smo, da je le to 
prava pot k napredku. 

U M E T N I Š K I S V E T 
amaterskega gledal išča 
T . C u f a r Jesenice 

K u l t u r n a skupnost Jesenice ima 
v svojem s r e d n j e r o č n e m programu 
n a č r t o v a n o d o k o n č n o obnovo in 
funkcionalno usposobitev L iznekove 
d o m a č i j e v K r a n j s k i gori. Č e p r a v ta 
prizadevanja t eče jo že dve le t i , so se 
dela p r a k t i č n o zače la šele letos. N a 
o b m o č j u Gornjesavske doline, k i je 
b i la sicer bogata z l judsko arhitek
turo, so dobro ohranjeni kva l i t e tn i 
pr imerki ljudskega stavbarstva zelo 
redki . T a k a redkost je L i z n e k o v a 
d o m a č i j a v K r a n j s k i gori. Za to je 
u v r š č e n a v seznam najpomembnej
š ih spomenikov v S R Sloveni j i kot 
kvali teten primer vzporednega doma 
ob cesti, zaradi svojih l ikovn ih 
kval i te t , pa tudi v e č n a m e n s k e funk
cije, k i jo L iznekova h i ša lahko nudi . 

D o m a č i j a vk l juču je stanovanjsko 
in gospodarsko poslopje, zgrajeno 
v drugi polovici 18. stoletja. Stano
vanjska hiša je v spodnjem delu 
zidana, brez temeljev. Nadstropje pa 
je v leseni izvedbi. H i š a je pokr i ta 
z dvokapno š k o d l a s t o streho. B a l 
kon — gank, k i oklepa vso š i r ino 
glavne fasade, je bogato (silhuetno) 
iz rezan . T l o r i s n a zasnova hiše je 
t radicionalna, s posebej oddeljeno 
č m o kuhinjo. S t rop v »hiši« je bo
gato izrezan, nosi lni t ram nosi let
nico 1781. Lesen nadstropni del je 
služil kot k a š č a i n za preb iva l i šče 
s luž inčad i (dva š t ibe lca ) . Gospodar
sko poslopje ima v spodnjem delu 
hleve za drobnico in druge prostore. 
N a d n j imi je skedenj v celoti v leseni 
izvedbi. N a skedenj vodi znač i l en 
kamni t most. 

BRALCEM 
ŽELEZARJA 

Pojasnjujem izjave Janeza Svol j -
š a k a , napisane v č a l n s k u Zelezarja 
pod naslovom Gde si, moje stado? 

Janez Svol j šak , č lan uč i te l j skega 
zbora n a š e šole, je b i l seznanjen 
z vsemi prizadevanji šole in širše 
d r u ž b e n e skupnosti glede organiza
cije pouka srbskohrvatskega jez ika v 
vseh treh j e sen i šk ih šo lah , z last i na 
naš i šoli. 

Ob prebranem besedilu Gde si, 
moje stado? sem mu še enkrat 
pojasni la organizaci jo pouka srb
skohrvatskega j e z i k a v n a š i šoli. 
Povedala sem mu, da so f i n a n č n a 
sredstva za p lač i lo tega dela na raz
polago, zato n ima pravice obsojati 
š i rše d r u ž b e n e skupnosti , ker je bilo 
ob tem v p r a š a n j u dovolj storjenega. 

V tem šo l skem letu je pouk stekel 
po predmetniku. N a u m i k u so tudi 
u č n e ure srbskohrvatskega jez ika 
v 6., 7. in 8. razredu, č e p r a v j i h pred
metnik ne predvideva. Te u č n e ure 
obiskujejo vsi učenc i teh razredov. 
S t a r š i n a š i h u č e n c e v niso postavl jal i 
d r u g a č n i h zahtev. N a roditel jskih 
ses tankih i n sejah samoupravn ih 
organov so se s t a k š n o organizacijo 
pouka s t r in ja l i . 

V vseh le t ih šo l an j a namenjamo 
n a š i m u č e n c e m dovolj pozornosti p r i 
vzgoji in i z o b r a ž e v a n j u ter negu
jemo bratstvo i n enotnost med 
n j imi . M e d u č e n c i so tova r i šk i od
nosi, ker uči te l j i skrbijo pri u č n o -
vzgojnem procesu za human med
sebojni odnos. 

N o v i priseljeni učenc i so v šoli 
lepo sprejeti j n se h i t ro vkl juč i jo 
v pouk. Ob rednih u č n i h u rah oprav
ljajo uči te l j i tud i dopoln i ln i pouk, k i 
je p l a č a n kot opravljeno delo v po
d a l j š a n e m delovnem času . T a k o po
magajo u č e n c e m , k i imajo u č n e 
t ežave . 

M n o g i b r a l c i Zelezarja so tudi 
s t a r š i n a š i h učencev , zato j i m je 
znano s ta l i šče vodstva šole do tega 
v p r a š a n j a . Iz povedanega sledi, da 
se ne č u t i m prizadete za objavljeni 
č l anek Gde si, moje stado?. Pisec 
č l a n k a na moje mnenje, oziroma 
»žegen«, kot sam navaja, n i č a k a l . 

I l ika Šmid , ravnatel j ica 
osnovne šole Tone Cufar 

Š e pred z a č e t k o m akcije j e b i la 
sprejeta zasnova obnove in k o n č n e 
ureditve objekta, k i mora b i t i več
namenska kot pr ikaz ljudske arhi
tekture tega območ ja , s ta lna raz
stava arhitekture Gornjesavske do
line z opremo in orodjem tistega 
časa ter za ku l tu rno dejavnost kra
jevne skupnosti Kranjske gore. 

N a osnovi tega je zavod za spo
m e n i š k o varstvo K r a n j s sodelavci 
izde la l n a č r t e , krajevna skupnost 
K r a n j s k a gora pa je obl jubi la 
f i n a n č n o ude l ežbo za skupne pro
store. Oba objekta sta b i la v zelo 
slabem stanju, dosedanji lastnik pa 
v slabih b iva ln ih pogojih. 

V prvi fazi je bilo treba oba objek
ta zašči t i pred nadal jnj im propada
njem. Opravl jena je bi la ocenitev 
obeh poslopij s p r ipada joč im zem
lj iščem, sklenjena kupoprodajna 
pogodba med dosedanjim las tn ikom 
in ku l tu rno skupnostjo Jesenice. 
S p o m o č j o skupšč ine obč ine Jesenice 
je bilo dosedanjemu las tniku pri
skrbl jeno nadomestno stanovanje 
ter opravljen prenos l a s tn i š t va . 
Dogovorjeno je bilo, da se najprej 
do konca obnovi in uredi stanovanj
sko poslopje, gospodarsko pa dobro 
zašč i t i in zavaruje. Letos bo zidani 
del objekta podtemeljen, protipo
tresno zašč i t en , v b ivšem bivalnem 
delu pa narejena betonska p lošča . 
Objekt bo tudi zašč i t en pred ta ln im 
zamakanjem s ceste. V teh spodnjih 

prostor ih bodo m a n j š a k lubska soba, 
san i t a r sk i vozel i n nova majhna 
dvorana za 80—100 obiskovalcev, k i 
bo s luži la kra jevnim k u l t u r n i m in 
drugim potrebam. V zgornjem delu 
(bivše stanovanje pre j šn jega lastni
ka) bodo pridobljeni prostori za kra
jevno knj ižn ico s č i t a ln i co , ostali 
del hiše pa bo popolnoma obnovljen 
in restavriran. Pot rebna bodo velika 
konservatorska dela v notranjost i in 
na fasadah. Odstranjene bodo tudi 
kasne j še nadzidave, izol i rana t l a in 
zamenjani podi. Obnovljeno bo tudi 
leseno nadstropje in gank ter v 
celoti zamenjano os t reš je . D o konca 
tega leta je predvideno, da bo zame
njano os t reš je , opravljena vsa groba 
zidarska dela v p loščo ter protipo
tresna zašč i t a objekta. K e r je L i z 
nekova d o m a č i j a spomenik prve 
kategorije, akcijo od vsega z a č e t k a 
s 50 % de ležem sofinancira ku l tu rna 
skupnost Slovenije, nosi lka akcije 
pa je ku l tu rna skupnost Jesenice. 
Doslej je v objekt že v loženih preko 
450.000 d in . 

Namembnos t gospodarskega po
slopja je k o n č n o do ločena . V vsakem 
primeru se mora v stanovanjskem 
poslopju o h r a n i t i p rvotna oblika, 
obenem pa tvor i t i funkcionalno 
celoto kraja in okolice. Popolnoma 
obnovl jena objekta bosta izredna 
pridobitev Kranjske gore in Gornje
savske doline, s tem pa tudi uspešno 
r e š e n o varstvo kulturnega spome
n ika . 

Obnova Liznekove domačije v Kranjski gori 

H U M O R E S K A - H U M O R E S K A - H U M O R E S K A - H U M O R E S K A 

KOSTANJ 

Natančno takšen prizor, kot je na našem posnetku, se nudi Jeseničanom, ki 
jih v prostem času pot zanese v kino Plavž. Ob deževju se pred stavbo 
naredijo velike mlakuže in obiskovalcem filmskih predstav preostane cik-cak 
hoja s skoki preko mlakuž do vhoda. Seveda so še posebno neprijetno 
presenečeni tisti, kijih mimogrede še poškropijo avtomobili, ki tam parkirajo. 
Kritike na račun neurejene površine pred kinom Plavž so povsem upravičene, 
še posebno, če vemo, da je za ureditev te površine potrebnega le nekaj 
gramoza, predvsem pa seveda precej dobre volje tistih, ki so odgovorni za to 
površino na Plavžu (J. R.). " - I - 1 1 ™ 1 1111 •" ' 

KDO JE KRIV? 
V delovni organizacij i Izgubapro-

dukt j i m je sonce n e z a d r ž n o zaha
ja lo . Vsak mesec so pridelal i nekaj 
mi l i jonov izgube več. 

Sestajali so se delavski svet, sin
dikat , zveza komunis tov, celo zveza 
mladine. Sprejemali so sklepe, ro t i l i , 
ape l i r a l i na samoupravi ja lsko za
vest. N o , ja , če sta b i la predsednik 
delavskega sveta in par t i jski sekre
tar p reveč sitna. D r u g a č e so raje 
dvigoval i glasove, da bi si dvigni l i 
kategorije. 

Jasno, izguba je ko t i l a mlade po 
vseh ko t ih . D i sc ip l ina je padla, 
s troj i so s tal i , ž e h t a l i so ga delavci 
to l iko ko t še n iko l i . 

D o k l e r n i pr iš lo nekomu v eni 
izmed tozdarn na misel , da pokl iče jo 
novinarja. D a se p o š t e n o napise, kdo 
ga lomi . Res je pr iš lo nekaj zelenega, 
radovednega in je v takn i lo nos 
povsod in je pr idno beleži lo , povpra
ša lo zdaj tega zdaj onega, pokimalo 
i n vohljalo naprej. 

Č l a n e k je b i l t iskan polkrepko in v 
okvi r ju , č ep rav ga je bilo za celo 
stran. V tozdarnah Izgubaprodukta 
j i m je zap i ra lo sapo zaradi tega 
pisuna pisunskega. D a je samo
upravl janje na psu, so b r a l i , da 
ljudje najdejo t isoč in en vzrok, da 
j i m ni treba delati , da d r u ž b e n o p o 
l i t i č n e organizaci je samo n a č e l n o 
sestankujejo, sklepajo pa n ič . . . 

Ind iv idua ln i poslovodni organ je 
pokl ica l namestnika, ta je pok l ica l 
svojega namestnika . . . in ve r i žna 
reakcija je šla po vseh skupnih 
s l u ž b a h in tozdarnah. Sk l i ceva l i so 
izredne seje delavskih svetov, d r u ž 
benopo l i t i čne organizacije so za
sedale. V s i so b i l i ogorčen i : D a si 
upa, smrkavec smrkavi , pisat i kaj 
takega! K o je samo malo fabriko 
povohal i n ko so mu lepo pojasni l i , 
ka te r i zunanj i vz rok i vpl ivajo na 
njihove rezultate. Res je, da je tud i 
discipl ina popusti la, samo to je le 
prehodnega znača j a . Saj so vendar 
sprejeli že kup pomembnih sklepov. 
Ra je naj bi šel v p r a š a t zakaj nimajo 
v ložka , zakaj niso t is t i l jubl janski 
pikzigmarj i d o b a v i l i . . . 

S k l e n i l i so seveda, da p o š l j e j o 
ogorčen odgovor v časopis , saj ga 
morajo objavi t i po zakonu o t i sku 
D a ga bodo na lastnem p o d r o č j u 
onemogoči l i , pisuna nemarnega. P a 
n i k o l i več pust i l i b l i zu in nobenega 
drugega novinar ja ne. 

Kaj pa morala zgodbe? boste 
v p r a š a l i . , » O h , p»S\ me .v u h ' « , bo 
rekla morala. » S e m na m a l i c i . « 

M . V . 

N o v i c o je prinesla mama. D a ga je 
polna gmajna in da gre ona takoj 
j u t r i zjutraj ponj. S seboj je v lekla 
še dve sosedi. 

K o sva z o č e t o m pr iš la iz s lužbe , 
se j i je samo smejalo. K a z a l a je na 
k a k i h dvajset k i l izredno lepega ko
stanja, dobelega, zrelega. D a bi zdaj 
še midva morala l omi t i hrbet, da ga 
je ona že dovolj nabrala. Z oče tom 
sva se samo spogledala. Jasno, greva 
v soboto. 

K a z a l o je bolj na dež , midva pa v 
breg, v graben, v breg, v g raben . . 
K o s t a n j a sicer dovolj , le drobnega 
Preb i ra la sva ga kol ikor sva mogla 
K m a l u se je nabralo kostanjarjev 
c v i l i l i in podi l i so se neki otroci. 
M i d v a pa v drugo smer, po i lov ic i in 
vodi . 

»Ali za j emaš?« je kislo vp raša ! 
oče. 

»Za jemam.« 
V čevl j ih je č m o k o t a l o , roke sva 

imela nabodene kot kaktus. Kos ta 
nja pa obadva nisva imela deset k i l 
Po t em se je oče tu zazdelo, da 
morava na desno. M e n i je bilo 
seveda od vsega z a č e t k a jasno, da 
morava na levo. Š l a sva seveda vmes 
med l ev im i n desnim. D o k l e r se 
n a m a gmajna n i le preveč zdela 
č u d n a . Oče je rinil na sever, pa bi 
mora l po mojem mnenju na zahod 
Č e so drevesa na severni s trani po
r a š č e n a , je na nasprotni s trani jug 
Š l a sva seveda na vzhod. 

K o s t a n j a je bi lo sicer precej, člo
veka pa nobenega. P a se nama ni 
č u d n o zdelo. Naspro tno . 

Zače le so me boleti noge.. Da 
hodiva šele t r i č e t r t ure, me je hotel 
p r e p r i č a t i oče in da bova vsak čas 
zunaj gozda. Iz gozda sva pr iš la čez 
debelo uro, pa še to samo zato, ker je 
nekje da leč zvonilo poldne in nama 
je bilo jasno, da morajo nekje biti 
ljudje. T i s to je b i la vas bogu za 
hrb tom. Ljudje so se nama smejali. 
D a avtobusa pri n j ih seveda n i in , da 
t ud i oni hodijo dva ki lometra peš . 

P r e p e š a č i l a sva t is ta dva kilome
tra , t o l iko , da sva ugotovi la , da 
nama je avtobus odpeljal in da gre 
naslednji čez dve ur i . D o doma je 
b i lo pa šes t ki lometrov. Torbe so 
naju žul i le v roke. Od časa do časa je 
sicer peljal mimo kak avtomobi l , a le 
to l iko , da naju je zapraš i l . 

M a m o je metalo od smeha. Naju 
malo manj. N a m a k a l a sva noge v 
dveh lavorj ih . P a s stopljenim vos
k o m pobirala trne. P a zdravi la žulje 
od roča jev . M a m a pa naju je žrla, 
žr la . D a je b i la ona sama pa ga je 
prinesla še enkrat več. D a naj drugič 
p r i v e ž e v a sukanec od drevesa do 
drevesa, da bova znala nazaj. Vse 
d o k l e r . . . 
i . . . . d o k l e r , ,mj n i j i a £ s ...prodajalka 
na roč i l a : »Tli) pq#ej, mami^da^imamp 
spet t is t i lepi kos t an j !« M . V . 



Kaj bomo gledali V kinu PROBLEMI SEKCIJE ZA SMUČARSKE SKOKE 
2e nekaj časa s l i š imo negodovanja jese

niških občanov na račun smučarjev ska
kalcev. S tem zapisom žel imo razjasniti 
situacijo, ki je nastala v sekciji. Skakalcem 
je potreben poklicni trener. V tem 
trenutku ostali klubi: Ilirija, Triglav, 2iri, 
Logatec Že imajo poklicne trenerje. Naj
večji klubi imajo celo po dva, pa tudi 
manjši jih imajo v načrtu. Tudi mi smo že 
večkrat izrazili potrebo po profesionalcu, 
vendar na obč insk i smučarski zvezi o tem 
nočejo niti s l išat i . 

V alpski sekciji smučarskega društva 
Jesenice imajo zelo dobre pogoje. Imajo 
dva poklicna trenerja, dva kombija in 
nekoga, ki zna vedno priti do denarja. Ne 
vemo, zakaj obstaja mačehovsk i odnos do 
skakalcev, saj n o č e m o ničesar drugega kot 
pogoje za nemoteno delovanje. Teh pa 
zaenkrat se ni. Smučarsk i klub dolguje za 
prevoze okrog 15.000 din, za treninge tre
nerjem in za prehrano pa se 15.000 din. 
Treba je poudariti, da ti dolgovi segajo tudi 
v sezono 1975/76. Da so se treningi vsaj 
delno odvijali in da smo se lahko udeležil i 
tekmovanj vsaj v bližnjih krajih, se 
moramo zahvaliti nekaterim trenerjem in 
nekaterim delovnim č lanom odbora sek
cije, ki za prevoze prispevajo iz svojega 
žepa. Tekmovalci morajo po ves dan 
preživeti ob sendvič ih , ki jih prinesejo s 
seboj, saj tudi za prehrano na tekmah ni 
denarja. 

Pri smučarski zvezi Jesenice nam 
očitajo, da imamo malo tekmovalcev z do
brimi razredi. Nihče noče razumeti, da 
brez denarja nismo mogli na k a te gori za-
cijska tekmovanja, ki so bila oddaljena 
tudi po 200 km. Nekdo na T T K S razpise za 
nekatera tekmovanja zadržuje toliko 
časa, da smo s prijavami enostavno pre
pozni. Včas ih porabimo ves dan, da koga 
najdemo na delovnem mestu. Poleg tega 
tudi sklepov odbora sekcije za skoke sploh 
ne upoštevajo. 

Verjetno je vzrok za tako stanje tudi to, 
da nekateri ne izpolnjujejo niti osnovnih 
zahtev za zasedbo takega delovnega mesta. 
Že dve sezoni opozarjamo pristojne na 
TTKS, da brez denarja ne moremo uspešno 
delovati. Očitali so nam, da smo neorga
nizirani, da nimamo planov itd. Vse to smo 
v sekciji razčisti l i in uredili, sredstev pa se 
vedno ni. Da nas na T T K S ne jemljejo 
resno (to lahko tudi z dokazi trdimo za 
določeno osebo), se vidi tudi iz tega, da 
hodimo že deset mesecev po denar iz 

lanske sezone. Odgovori pristojnih so 
vedno enako nedoločeni: denarja ni, ker 
ga niso nakazali, zanesljivo bo v ponede
ljek, v petek, čez 14 dni pa prav gotovo. 

Za letošnjo sezono smo oddali plane tre
ningov in opreme. Ker sredstev za nas se 
vedno ni, bomo ob vse popuste in rabate 
pri proizvajalcih opreme. Tako bomo 
izgubili okrog 20.000 din. Razumljivo bi 
bilo, Če bi bile vse sekcije v smučarskem 
društvu Jesenice na istem. Vendar v alpski 
sekciji hodijo na trening v Kaprun, bili so 
v Schnalstalu,... če so za več ino dobre 
Ledine, bi bile lahko dobre tudi za njih. 
Tako bi »MORDAc ostalo »NEKAJ« denar
ja tudi za nas. 

Mislim, da vzorke za te razmere poz
namo. Če pogledamo strukturo naš ih tek
movalcev, ugotovimo, da-so v veČini otroci 
kvalificiranih ali nekvalificiranih delav
cev brez večjega vpliva. Nasprotno pa je v 
alpski sekciji veliko otrok, katerih starši 
so na vidnih po ložaj ih z zelo velikim 
vplivom. Poznavalci smučarskega športa 
na Jesenicah jih bodo gotovo spoznali. 

Reš i tve za nas pri smučarskem društvu 
na Jesenicah oč i tno ni. Nekdo nam meče 
polena pod noge, ker se boji, da bi kvalitet
no preveč napredovali in tako izključili 
kako drugo sekcijo iz prvega plana. 
Pristojni bodo morali odločiti o tem ali 
bomo na Jesenicah še imeli sekcijo za 
skoke ali ne. Pri takih pogojih, kot so 
sedaj, ne moremo delati. Menim, da bi bilo 
sramotno, da bi občina, ki ima na svojem 
teritoriju toliko skakalnic, ne imela 
skakalcev. Spomnimo se na Planico, na 
Janeza Poldo, Pečarja, Zidarja, Langusa in 
druge. Poznavalci gotovo vedo, da v 
Zabreznici končujemo z gradnjo dveh, s 
plastiko pokritih skakalnic. Na tem 
objektu nekaj trenerjev in .članov odbora 
sekcije ter naj m ariji vej Ši skakalci delajo 
vsak dan že pol leta. Mislim, da bi bilo 
skrajno neodgovorno, da bi sedaj, ko bomo 
k o n č n o le imeli objekt za nemoten trening, 
vse skupaj razpustili. 

Zavedamo se, da nekje morajo biti sred
stva za našo dejavnost, ki ima tudi prio
riteto v naši občini. Prepričani smo, da se 
bo tudi Širša javnost strinjala z nami. Ne 
smemo prenehati delovati in ne smemo do
pustiti, da bi drugi trosili sredstva, ki so 
namenjena tudi nam. 

Zvone Prešern 
Stane Lužnik 

AKCIJA 
»SMUČARSKA IZKAZNICA« 

Smučarski klub Jesenice, ki ga vodi 
predsednik Rafael Caf, je verjetno eden 
zelo redkih klubov, ki deluje skozi vse leto. 
V klubu je včlanjenih približno 250 cici
banov, pionirjev, mladincev in č lanov, ki 
so funkcionarji v odboru kluba in podporni 
člani. Klub ima svoj odbor in komisije, ki 
se sestajajo vsak teden, v poletnem času pa 
mesečno . Klub pripravlja in trenira pred
vsem mlajši kader, to so cicibani, katerih 
je 40, vodita jih pa trenerja Marko Žmitek 
in Janez Siivnik. Pionirsko vrsto, ki Šteje 
deset do 15 pionirjev, vodi Sašo Jeklar, 
njegov pomočnik pa je Moko Klin ar. Poleg 
cicibanov in pionirjev pri klubu obstoja še 
selekcijski razred, to so izbrani najboljši 
iz j e sen i ške občine. Teh je 19 cicibanov, in 
sicer pionirjev in mladincev, za katere 
posebno skrbi obč inska smučarska zveza 
Jesenice s profesionalnima trenerjema 
Janezom £ rn it kom in Jankom Pircem. 

Vse te vrste redno dvakrat tedensko 
trenirajo v telovadnici ŽIC po dve uri. 
Največ treninga pa opravijo na snegu, 
doma v Črnem vrhu, Kranjski gori in tudi 
na ostalih smučišč ih po Sloveniji in izven 
meja Jugoslavije. 

V spomladanskem času pa gredo za 
snegom s svojima prenosnima ž ičnicama 
na Vršič, Vrata in pod Prisojnik. To leto je 
bilo zelo naklonjeno vsem smučarjem, ker 
je zapadlo v hribih zadosti snega in ga je 
možno koristiti še sedaj. Člani kluba vseh 
kategorij se čez vso sezono udeležujejo 
vseh tekem in za kategorizacijo v repub
liška in državna prvenstva. Rezultati 
posameznih tekmovalcev so zelo dobri. 
Klub ima težave, kakor jih imajo vsi klubi 
na Jesenicah. Največje težave so f inančna 
sredstva. Vsak, ki kolikor toliko pozna 
smučarski Šport, dobro ve, da zahteva ta 
šport največ denarja. Že sama oprema 
smučarja »od nog do glave« stane povpreč
no pet do šest tisoč dinarjev. Poleg tega pa 
je še prevoz na smučišča s kombijem, avto
busom, največkrat pa pomagajo starši s 
svojimi osebnimi avtomobili. Klub ima 
svoj prostor v hali v Podmežaklj i , ki je 
namenjen predvsem urejanju smuči in 
smučarskega inventarja, gospodar kluba 
jeErko. 

Po svojem programu smučarski klub 
Jesenice tudi letos organizira akcijo »smu
čarska izkaznica« za sezono 1977/78. Vsi 
ljubitelji smučarskega športa in belih 
poljan, tekmovalci, rekreativci in podpis
niki, člani organizacij združenega dela, 
vpišite se in vplačajte č lanarino »smu
čarske izkaznice« in s tem ste postali člani 
našega kluba in člani smučarske zveze 
Slovenije, ki vam nudi 10 % popust pri 
nakupu smučarske opreme; to so: 

smučarske hlače (elast ične) , hlače (og
revalne), smučarski kombinzon, smučar
ski pulover, trenirka, dva kompleta smu
čarskega perila, par smučarskih čevljev 
(alpski, tekaški) , kompleten tekmovalni 
t ekašk i dres, smučarska kapa, par smuči , 
par smučarskih palic, par smučarsk ih ko
talk, smučarska vetrovka, par smučarskih 
vezi (Nevada) in komplet anorak. Poleg 
tega pri nakupih dnevnih kart na vseh 
slovenskih ž ičnicah, pri koriščenju dnev
nih penzinov v hotelih — kampingih, pri 
športnih uslugah, kot so: športni rekviziti 
in plavalni bazeni V vseh 15 Športnih 
centrih, ki so navedeni na izkaznici. 
Is točasno je vsak član zavarovan pri za
varovalnici Triglav za primer nezgodne 
smrti in nezgodne invalidnosti. Vse po
drobnosti dobi vsak pri vpisu in vplačilu 
č lanarine in prejme poleg izkaznice še 15 
bonov za že omenjeni popust in navodilo, 
na katerem je natančno vse opisano 
navedeno, kako in kje lahko koristite in 
nabavite vse artikle. 

Novost od lanskega vpisa je ta, da letos 
dobite izkaznico, ki velja šest let. Vsako 
leto boste dobili markico za vplačano 
č lanarino in bone. Sliko za novo izkaznico 
lahko koristite iz lanske izkaznice. Letos 
vam smučarska zveza Slovenije nudi več 
ugodnosti s popusti. 

Vplači la in vpisovanje Članarine »smu
čarska izkaznica« za sezono, ki velja od 1. 
7. 1977 do 30. 6. 1978 so na naslednjih 
mestih: 

— v trgovini Slovenija šport Jesenice, 
vsak dan od 7. do 19. ure, razen v sobotah 
do 12. ure 

— v pisarni športnega društva Jesenice, 
Ledarska 2, na športnem igrišču v Pod
mežaklji , vsak dan od 8. do 14. ure in 
sredah do 19. ure. 

Članarina: 
1. Za člane nad 15 let cena 150,00 din. 
2. Za pionirje starosti do 15 let (rojeni do 

30. 6.1962) cena 60,00 din 
3. Za podporne člane (ne glede na 

starost) cena 50,00 din. 
4. Podporni člani organizacij združe

nega dela din 50, 1000, 2000, 3000 . . . 
Organizacije združenega dela prejmejo 

toliko izkaznic za podporne člane (tč. 3), 
k a k r š n o č lanarino so plačale. 

Poleg tega vplača za izkaznico 2,00 din, 
za katero je treba predložiti sliko (2,5x3,5). 

Prosimo vas da se v čim večjem številu v 
vpišete v naše vrste, ker boste s tem veliko 
pripomogli, da bo smučarski klub deloval 
bolj uspešno pri vzgajanju mladih smu
čarjev tekmovalcev, i s točasno pa boste 
tudi sami imeli koristi pri navedenih po
pustih. J . N. 

D E Ž U R N A T R G O V I N A 

V soboto, 15. oktobra, bo 
na Jesenicah od 15. do 19. 
ure odprta 

Z A R J A - K A S T A 2 na 
T r ž n i c i . 

V okviru športne rekreacije železarne so se prejšnji četrtek na igrišču v Pod-
melaklji pomerili v nogometu poročeni in neporočeni sodelavci delovne 
skupnosti za ekonomiko, tehnično kontrolo in raziskave ter novogradnje 
Jesenice. Zmagali so neporočeni z rezultatom 9:4. Najbrž bodo še ta teden 
igrali povratno tekmo. (B). 1 ••' ; *. ° 1 

Z A H V A L A 

T o v . dr. Aleksandru Rjazancevu 
— obratna ambulan ta Z J , se najpri-
s rčne je zahvaljujem za u s p e š n o , 
oz i roma popolno ozdravljenje mi 
grene. Z a omenjeno boleznijo sem 
trpel dve le t i , napadi so b i l i včas ih 
tud i po dvakra t na dan, razen 
tablete pa brez prave pomoč i . P o 
petkratnem zdravljenju z akupunk
turo je migrena izgin i la iz mojega 
živl jenja , p o č u t i m se č u d o v i t o . 

Bo r i s B e m 
T O Z D H l a d n a val jarna 

Jesenice 

Z A H V A L A 

Osnovni organizacij i s indikata 
T O Z D P lavž se zahvaljujem za de
narno p o m o č v ča su bolezni. 

De rv i š Alagič 

Z A H V A L A 

A k t i v u inval idov že l eza rne Jese
nice se na j lepše zahvaljujem za 
izkazano pozornost in denarno 
p o m o č . Žel im, da bi b i l i te pozor
nost i de ležni tudi ostali č l an i — in 
va l id i Že leza rne . 

Roza l i j a Ost run 
zebljarna 

Z A H V A L A 

Odboru osnovne organizacije sin
d ika ta T O Z D Strojne delavnice se 
iskreno zahvaljujem za prejeto de
narno p o m o č ob-smrti m o ž a . 

Angela Prestor 

Z A H V A L A 

Iskreno se zahvaljujem vsem, k i so 
mi i zkaza l i to l iko pozornosti ob 
mojem ž iv l jen jskem jubi le ju , k i je 
b i l i s t o č a s n o tudi delovni jubi le j . 
Posebno se zahvaljujem ožjim so
delavcem za zelo lepo dari lo. 
Zahva lo sem d o l ž a n tudi s indika ln i 
organizaciji T O Z D Vzdrževan je , 
kakor tudi s indikatu Že leza rne za 
lepa k n j i ž n a dar i la . Zahval jujem se 
t ud i upravnemu odboru D I A T I za 
izkazano pozornost. 

Stane T o r k a r 

Z A H V A L A 

Ob smrt i dragega moža , o č e t a in 
starega o č e t a 

M I H A R Ž E N A 

se na j l epše zahvaljujemo za dolgo
trajno zdravljenje in p o ž r t v o v a l n o s t 
dr. G r o š e l j n u in b o l n i š k e m u osebju 
bo ln i šn ice Jesenice. 

E n a k o se zahvaljujemo vsem 
sosedom, posebno F r a n c k i Franc , 
T o n e t u V i d m a r j u , S t a n k i Skumavc, 
K r i s t i n i L u k s in vsem, k i so daroval i 
cvetje i n ga spremi l i na njegovi 
zadnj i pot i . 

Ž A L U J O Č I : ž e n a M a r i j a i n 
s i n S t a n k o z d r u ž i n o 

Z A H V A L A 

Vsem, k i so m i nud i l i p o m o č ob 
smr t i m o ž a 

J A K A R I Ž N A R J A , 

se zahvaljujem, posebno govorniku 
krajevnega odbora Z B N O V K O 
P o d m e ž a k l j a A l o j z u K o m i c u , pev
cem in vsem ostal im, k i so ob po
grebu pokojnega borca počas t i l i 
njegov spomin. 

Vsem iskrena hvala . 

A n a R i ž n a r 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi nam vsem drage 

A N G E L C E K V A S , 
r o j . P o g l a j e n , 

se zahvaljujemo vsem, k i ste v ča su 
njene t e ž k e bolezni z nami del i l i 
skrb in nam pomagali l a j ša t i njeno 
trpljenje. Skromne vrstice ne morejo 
iz raz i t i h v a l e ž n o s t i za tako nesebič
no p o m o č , k i so jo nud i l i zdravnik i 
in zdravstveno osebje j e sen i ške bol
n i šn ice in onko loškega i n š t i t u t a , so
stanovalci , pri jatel j i in vsi , k i ste j o 
na kak r šenko l i n a č i n tolaži l i . 

Iskrena zahvala vsem tudi za 
darovano cvetje in š t ev i lno sprem
stvo na zadnji pot i , pevcem za žalo-
st inke in govornici za lepe poslovilne 
besede, iz rečene ob slovesu. 

Sin Peter v imenu sorodnikov 

K i n o R A D I O 

15. oktobra, jug. ba rvn i f i lm V R N I 
T E V O D P I S A N I H , reži ja Aleksan
der Djord jev ič , v gl . vlogi Pav le 
Vuj is ič , ob 15. u r i . 

15. in 16. oktobra amer. barvni 
film K R A L J E V S K I F L A S H , rež i ja 
R i c h a r d Lester , v gl . vlogi M a l c o l m 
M c Dowel , ob 17. in 19. ur i . 

17. in 18. oktobra amer. barv. 
film S R E Č N A P O T E P U H I N J A , 
reži ja N icho las Sgarro, v gl. vlogi 
L y n n Redgrave, ob 17. in 19. u r i . 

19. oktobra amer. barvni f i lm J O E 
K I D D , reži ja J o h n Sturges, v gl . 
v logi C l i n t Eas twood, ob 17. i n 
19. u r i . 

20. oktobra n i predstav. 
21. oktobra jug. barvni f i lm N A J 

D A L J Š A P O T , reži ja B r a n k o Gapo, 
v gl. vlogi R i s t o Šiškov, ob 17. i n 19. 
u r i . 

22. in 23. oktobra nem. barvni f i lm 
M O J P R I J A T E L J H E I N T J E , ob 
17. i n 19. u r i . 

K i n o P L A V Ž 

15. in 16. oktobra amer. barvni 
f i lm " S R E Č N A P O T E P U H I N J A , ob 
18. in 20. ur i . 

16. oktobra jug. barvni f i lm 
V R N I T E V O D P I S A N I H , ob 10. u r i . 

17. in 18. oktobra amer. barvni 
f i lm K R A L J E V S K I F L A S H , ob 18. 
in 20. ur i . 

19. oktobra ni predstav. 

20. oktobra jug. barvni f i lm 
V R N I T E V O D P I S A N I H , ob 18. i n 
20. ur i . 

21. oktobra amer. barvni film J O E 
K I D D , ob 18. in 20. u r i . 

22. in 23. oktobra amer. barvni 
f i lm L O V C I N A D O T O , ob 18. in 20. 

K i n o D O V J E - M O J S T R A N A 

15. oktobra franc, barvni film 
B E L M O N D O N E P O P R A V L J I V I , 
ob 19. u r i . 

16. oktobra amer. barvni film 
R O B I N H O O D I N M A R I A N , ob 
19. ur i . 

22. oktobra amer. barvni film 
S R E Č N A P O T E P U H I N J A , ob 19. 
u r i . 

23. oktobra amer. barvni film 
K R A L J E V S K I F L A S H , ob 19. u r i . 

K i n o K R A N J S K A G O R A 

15. oktobra amer. ba rvn i film R O 
B I N H O O D I N M A R I A N , ob 
20. ur i . 

16. oktobra amer. film L E N N Y , ob 
20. ur i . 

19. oktobra amer. barvni film 
S R E Č N A P O T E P U H I N J A , ob 20. 
u r i . 

22. oktobra amer. barvni f i lm 
K R A L J E V S K I F L A S H , ob 20. u r i . 

23. oktobra jug. barvni film 
V R N I T E V O D P I S A N I H , ob 20. u r i . 

VPIS NOVINCEV V OSNOVNO ŠOLO 
Osnovna šola P r e ž i h o v Voranc in osnovna šola Tone Cufar 

Jesenice o b v e š č a t a s t a r š e , da bo skupni vpis šolskih novincev za 
šo lsko leto 1978/79 v nasledjih dneh: 

sreda, 19. oktobra 1977, od 8.00 - 14.00 ure, 
č e t r t e k , 20. oktobra 1977, od 8.00 - 18.00 ure, 
petek, 21. oktobra 1977, od 14.00 - 18.00 ure. 
Vp i sova l i bomo otroke, rojene 1971. leta, i n otroke, rojene do 30. 

jun i j a 1972. 
Otroke rojene od 1. 1. do 30. 6. 1972, bomo vpisovali pogojno, če 

se bodo s t a r š i odločili , da j i h vpišejo. 
Vpisno mesto je v prostoru š t . 32. 
O odloči tv i , v katero osnovno šolo bo sprejet vaš otrok, vas 

bomo obvesti l i naknadno, v skladu z odlokom skupšč ine občine 
Jesenice o nov i razdel i tv i šolskega okol iša . 

V p i s šolskih novincev v 1. razred bo hkra t i osnova za orga
nizacijo male šole. 

S t a r š e prosimo, da k vpisu prinesejo otrokov rojstni list . 

POPRAVEK RAZPISA 
V 38. š tevi lk i Zelezarja, dne 26. septembra je pr iš lo v razpisu 

V Z G O J N O I Z O B R A Z E V A L N E G A Z A V O D A J E S E N I C E - T O Z D 
O S N O V N A Š O L A P R E Z l H O V V O R A N C J E S E N I C E do neljube 
napake, k i jo s tem popravljamo. 

V razpisu smo navedli : » — p o m o č n i k ravnatelja za n e d o l o č e n 
čas za n a d o m e š č a n j e delavca na bolovanju s polnim delovnim ča
som.« P rav i lno pa b i se moral razpis glasiti: 

» — p o m o č n i k ravnatelja za d o l o č e n čas za n a d o m e š č a n j e de
lavca na bolovanju s po ln im delovnim časom.« 

RAZPORED VADBE V TVD PARTIZAN 
JAVORNIK — KOROŠKA BELA 

Ponedeljek: 
cicibani od 17. —18. ure, 
mlajš i pionir j i od 18, —19. ure, 
s t a re j š i pionir j i od 19. do 20. ure, 
koša rka r j i od 20. do 22. ure. 

Torek: 
mla j še pionirke od 17.15—18.50, 
s t a re j še pionirke od 18.15-19.15, 
karate od 19.30 do 22. ure. 

Sreda: 
cicibani od 18. do 19. ure, 
p ionir j i od 19. do 20. ure, 
koša rka r j i od 20. do 21.30 ure. 

Č e t r t e k : 
mlajše pionirke od 17.15 do 19.15, 
s t a re j še pionirke od 18.15 do 19.15, 
s t a re j še ženske od 19.15 do 20.15. 

Petek: 
karate od 17. do 19.30 
ženske - B a n k a od 19.30 do 22. ure. 

Sobota: prosta 
Nedelja: 

odbojka od 9. do 11. ure, 
karate od 11. do 13. ure. 

N a m i z n i tenis se lahko igra v urah telovadbe. 

PROGRAM DRSANJA 
IN DRSALNIH PRIREDITEV 

REKREACIJSKO DRSANJE: 
- petek, 14. oktobra, od 20. do 22. are za Železarno, 
- sobota, 15. oktobra, od 14. do 16. ure, 
- nedelja, 16. oktobra, od 14. do 16. ure, od 17. do 18. ure in od 20. do 22. 

ure. 
H O K E J S K E PRIREDITVE: 
- sobota, 15. oktobra, ob 17,30 prijateljska tekma HK Jesenice : HK Kranj

ska gora. 
Vstopnina 10,00 din, za vojake in šo l sko mladino vstop prost. 

GORENJSKA LIGA - TRENINGI: 
- petek, 14. oktobra, od 22,15 do 23,16 HK Ljubno, 
- sobota, 15. oktobra, od 20. do 21,30 HK Triglav Kranj, od 21,45 do 23,16 

trening tekma HK Pristava : HK Plavi, 
- nedelja, 16. oktobra, od 7,30 do 9,00 HK Triglav Kranj, od 8,15 do 11,16 

trening tekma H K Podmežaklja : DSG Rotsch.. od 11,30 do 12,30 HK Blejska 
Dobrava. 

- ponedeljek, 17. oktobra, od 22. do 23,30 HK Kokrica Kranj, 
- sreda, 19. oktobra, od 21.15 do 22,45 HK Triglav Kranj. 

Iz pisarne ŠD Jesenice 



Hokej na ledu 

USPEH MLADIH OB SLAVJU 

V TOZD Hladna valjama Bela med delavci poleg ostalih športnih aktivnosti 
vlada zelo veliko zanimanje tudi za nogomet. V zadnjem času so nogometaši 
iz te temeljne organizacije organizirali več tekmovanj v nogometu, pred 
nedavnim pa je ekipa pod vodstvom Miha Sajovica uspešno nastopila na 
prvenstvu Železarne v malem nogometu, kjer je zasedla drugo mesto. Na sliki 
od leve proti desni stojijo: Lazo Jovanov, Fikret Džolič, Zoran Kečan, 
Marjan Kramar, vodja ekipe Miha Sajovic. Spodaj: Fikret Strkonjič, Nurija 
Sulkanovič, Drago Košir in Boris Gričar. (J. R.) 

DELOVNA AKCIJA 
SMUČARSKEGA KLUBA JESENICE 

Smučarski klub Jesenice je v soboto, 8. oktobra, organiziral delovno akcijo. 
Akcije se je udeleži lo 50 smučarjev iz smučarskega kluba Jesenice in starši 
naših tekmovalcev. Namen akcije je bil, da se očisti ves teren, po katerem pote
kajo smučarske proge od Španovega vrha do spodnje postaje žičnice . 

Z zbornega mesta, ki je bilo pri spodnji postaji žičnice, je vse navzoče smu
čarje popeljal Janko Pire, ki je bil tudi vodja delovne akcije. Vsi tekmovalci so 
pot od spodnje postaje Žičnice do zgornje postaje v Španovem vrhu izkoristili za 
kondicijski trening, ki jim bo zelo koristil v zimski sezoni. Na Španovem vrhu 
so se udeleženci akcije porazdelili v dve skupini in se spustili navzdol po smu
čarskih terenih. Odstranjevali so vse nepotrebne predmete, ki ovirajo smuča
nje. Pobirali so kamenje, rezali in izsekavali večje zrasle veje — grmičevje. Od
valili so tudi večje Število zastarelih Šotorov. 

Akcija je zelo dobro in uspešno potekala, saj je bilo tudi vreme naklonjeno. 
Vsi udeleženci akcije so bili zadovoljni, saj so lepe dopoldanske ure preživeli v 
dobrem razpoloženju in na odličnem gorskem zraku, katerega Jesen ičan i Se 
kako zelo potrebujemo. 

Smučarski klub Jesenice se vsem udeležencem akcije prav lepo zahvaljuje, 
posebno pa tovarišema Tonetu Kovaču in Jaku Dek«koflerju~iz obč inske skup
ščine. J. N. 

ČLANI MO PD JESENICE NA SREČANJU 
MLADIH PLANINCEV V MAKEDONIJI 

V počast i tev 30-letnice uspešnega delo
vanja H K Jesenice je bil prejšnji petek, 
soboto in nedeljo izredno zanimiv mladin
ski turnir za pokal Karavank, na katerem 
so nastopila moštva: Olimpija iz Ljubljane, 
K A C iz Celovca, A T S E iz Gradca in domači 
mladinci, m o š t v o Jesenic 

Turnir je Se enkrat pokazal, da v Podme-
žaklji raste mlad, nadarjen rod hokejistov, 
ki ima velike perspektive. Seveda je treba 
tudi poudariti, da brez resnega dela, brez 
načrtnih treningov in brez ustrezne rutine 
ne moremo od teh mladih igralcev priča
kovati višje kvalitete. Jamstvo za njihov 
napredek pa je vsekakor resno zastavljeno 
delo, ki ga je že začel uresničevati novi 
trener v vrstah H K Jesenice Boris Svetlin. 
Da se simpatizerjem jesen i šk ih hokejistov 
ni treba bati za bodočnost te hitre igre, so 
pokazali omenjeni turnir, igre in zmage 
mladih Jesen ičanov , ki so ob koncu 
povsem zasluženo in z veliko prepričlji
vostjo osvojili prvo mesto. 

Mladinci Jesenic so se najprej pomerili z 
m o š t v o m Olimpije in zmagali z rezultatom 
5:2 (2:1, 3:1, 0:0). Je sen ičan i so bili sicer 
precej boljši, vendar pa te prednosti niso 
znali izraziti tudi v golih. Strelci za 
Jesenice so bili: Štros , Mlinarec, Lah, 
BeSič in Pajič. 

Ker so v prvem kolu igralci A T S E 
premagali K A C s 7:5 (3:1, 1:0, 3:4), so jih 
u v r š č a l i kot glavne kandidate za prvo 
mesto. Toda za Gradčane je kmalu prišel 
polom, saj so že v drugem kolu naleteli na 
izredno razpoložene mlade J e s e n i č a n e , ki 
so jih povsem nadigrali v vseh elementih 
hokejske igre. razen v grobosti. Povsem 
zasluženo so zmagali domačini z visokim 
rezultatom 15:3 (2:0, 5:1, 8:2). To je bil 
ognjemet na ledu. J e s e n i š k i mladinci so 
igrali odlično, hitro, natančno in duhovito, 
gostom pa ni ostalo ničesar drugega, kot 
da so poskusili z grobo igro zaustaviti 
j e sen i šk i »parni stroj«, ki je mlel. To jim 
seveda ni "uspelo, kajti igro, ki so jo igrali 
J e s e n i č a n i lahko štejemo med zelo lepe 
predstave, ki jih redko videvamo na naših 
igriščih. Se posebej so na svoj račun prišli 
gledalci, ki so uživali v lepih in hitrih 
akcijah d o m a č i h mladincev, ki so jih 
dostikrat zaključili z mojstrskimi zadetki. 

Gole za Jesenice so dosegli: Pajič, 
Horvat, Razpet, Lah, Štros in Mlinarec po 
2 ter Beš ič , Magazin in Mežnarc po 1. 

V dvorani skupšč ine občine Jesenice je 
bila v soboto, 8. oktobra, slavnostna seja 
hokejskega društva Jesenice ob 30-letnici 
obstoja in uspešnega dela, hkrati pa so z 
njo počasti l i tudi letošnje Titove in partij
ske jubileje. Na seji, ki jo je s kratkim 
kulturnim programom odprl oktet DPD 
Svoboda Žirovnica — Breznica, so se zbrali 
Člani hokejskega društva, hokejisti in 
funkcionarji vseh povojnih generacij, 
predstavniki družbenopol i t ičnih in Šport
nih organizacij, predstavniki hokejske 
zveze Jugoslavije in Slovenije ter pred
stavniki slovenskih hokejskih klubov in 
števi lni novinarji. 

Osrednji govor na sobotni slavnostni seji 
je imel prvi predsednik kluba Drago Cerar. 
Ob poslušanju besed govornika je med 
prisotnimi zopet oživela preteklost izpred 
tridesetih let, ko je prva generacija jese
niških hokejistov zaorala ledino v Športni 
panogi, ki je ves povojni čas neločlj ivo 
povezana in združena z jesen išk imi delav
ci, predvsem železarji. Drago Cerar je po
drobno opisal prijetne in neprijetne do
godke iz obdobja, ko si je jeseniški hokej 
utiral pot v jugoslovanski hokejski vrh, 
kjer sedaj že skoraj dve desetletji suvereno 
vlada. Opisal je tudi delo in probleme 
ostalih predsednikov, ki so za njim pred
sedovali hokeju. 

Po govoru je novi predsednik H K Jeseni
ce Ludvik Slamnik prebral š tev i lne brzo
javke, ki so jih ob jubileju poslali hokejski 
klubi iz vse Jugoslavije in posamezniki. 

Zatem je najprej vse zbrane pozdravil 
predsednik i z v r š n e g a odbora hokejske 
zveze Jugoslavije Borut Miklavčič , ki je 
med drugim poudaril, da se je j e sen i šk i 
hokej pred tridesetimi leti rodil iz potrebe 
delavca-železarja, ki si je po napornem 
delu zaželel sprostitve in aktivnega Šport
nega udejstvovanja. Ob tem ni prezrl, da je 
jesenišk i hokej s strmim vzponom presegel 
obč inske in republ iške meje ter se trdno 
zasidral v jugoslovanskem vrhu. Nepre-
cenjljiv delež so v tem obdobju jesenišk i 
hokejisti dali tudi v državni reprezentanci. 
Borut Miklavčič je H K Jesenice ob jubileju 
podaril spominski pokal z diplomo. Za 

V torek, 4. oktobra, je bil redni občni 
zbor hokejskega kluba Jesenice in hokej
skega kluba Kranjska gora. Ob navzočno
sti č lanov obeh klubov, igralcev, predstav
nikov športnih organizacij in ostalih pri
jateljev hokeja so bila najprej podana 
poroči la o dejavnostih obeh klubov v pre
teklih treh sezonah, nadalje je bil v obrav
navo in sprejem posredovan predlog spre
memb in dopolnitev pravil HK Jesenice, 
sledila je razprava na podana poročila in 
volitve novega upravnega odbora HK Jese
nice. Zelo izčrpno uvodno poroči lo je na 
občnem zboru imel dosedanji predsednik 
France Božič . V nadaljevanju iz poročila 
povzemamo osrednje misli poročevalca. 

Kot je v uvodu dejal France Božič , je 
hokej v tridesetih letih obstoja dal Jese
nicam poseben pečat z osvajanjem držav
nih prvenstev in drugih lovorik, od tega 
1957 dalje pa je tudi nosilec hokejskega 
športa v naši ožji in š irš i domovini. Daje ta 
Šport na Jesenicah množ ičen in kvaliteten, 
gre vsa zasluga v prvi vrsti igralcem, ki so 
ob začetn išk ih težavah, požrtvovalnost i in 
predanosti klubu, kot popolni amaterji 
dvignili hokej in ga vrsto generacij dopol
njevali vse do današnj ih dni. Vsa zahvala 
gre organizacijam z d r u ž e n e g a dela, ki 
združujejo sredstva za šport preko T T K S , 
predvsem pa delavcem Železarne, ki poleg 
rednih združenih sredstev skrbijo in si 
prizadevajo z moralno in materialno 
podporo hokej držati na primerni športni 
v i š in i . 

V nadaljevanju se je govornik dotaknil 
sklepov in smernic izrednega občnega 
zbora H K Jesenice leta 1974, ki so bili 
i ravzaprav vodilo v zadnjih treh sezonah. 
Prizadevanja so bila usmerjena v to, da se 
državna in ostala prvenstva ne osvajajo 
več za vsako ceno, temveč se mora hokej 
postaviti tudi v vrh organizacijskega dela, 
ki bo v nekaj letih pokazal, kakšen naj bo 
hokejist na ledu, doma v Soli in na 
delovnem mestu. Nekaj od tega je bilo 
uresn ičenega , vseh zastavljenih ciljev pa 
ni bilo mogoče doseč i . Vse prehitro se 
namreč zavrti hokejska sezona in ves čas 
je polno drobnih del, ki narekujejo 
aktivnost prakt ično vseh dvanajst mese
cev. 

Olimpija je v drugem kolu doživela tudi 
drugi poraz. Premagalo jo je moš tvo K A C 
iz Celovca z rezultatom 6:2 (1:0, 5:0, 0:2). 

V zadnjem tretjem kolu so mladi 
Ljubljačani doživel i še en poraz z A T S E s 
3:4 (1:0, 1:2, 1:2), J e s e n i č a n i pa so se pome
rili š e s K A C . Srečanje je minilo v veliki 
premoči j e sen i šk ih mladincev, ki so 
zmagali s 7:0 (2:0, 3:0, 2:0). Zopet so se na 
ledeni ploskvi nizale lepe in hitre akcije 
domačih mladincev, ki so bili v svojem 
elementu. Ce gostje v vratih ne bi imeli 
zelo dobrega vratarja, je vpraSanje, 
k a k š n o katastrofo bi doživeli Celovčani . 
Tudi to srečanje je navduši lo prisotne, žal 
pa se je izkazalo, da hokejisti iz Celovca ne 
znajo prenesti poraza. Kajti, ko so videli, 
da so nadigrani, so se večkrat posluževali 
grobosti, k a k r š n e ne sodijo v športno 
areno, dvakrat pa je priš lo med igralci 
obeh moštev do pretepa. Da je to praksa 
mladih Celovčanov, pove tudi podatek, da 
so izzivali in povzroč i l i pretep tudi v 
srečanju z Olimpijo. 

Tako se je turnir ob 30-letnici H K Je
senice končal s triumfom mladih jeseni
šk ih hokejistov, ki so Se enkrat opozorili 
tudi na to, da so jeseniški hokejski delavci 
vedno skrbeli za vzgojo mladega kadra, 
kajti brez njega jesenišk i hokej ne bi dose
gel tega, kar je v tridesetih letih. Mladi pa 
so prispevali še en uspeh v jubilejnem letu 
jeseniškega hokeja. 

Čeprav je turnir imel obeležje pokala Ka
ravank, je treba vedeti, da se bodo v na
daljevanju tega tekmovanja za mladince 
šteli doseženi rezultati mladih Jesen iča 
nov z vsemi tremi ekipami, da pa se bodo 
mladinci Jesenic še enkrat pomerili s 
K A C , Olimpijo in A T S E na njihovih igri
šč ih , kar velja tudi za omenjena tri 
moštva , ki bodo odigrala še srečanja med 
seboj. 

Gole proti K A C so za Jesenice dosegli: 
Lah 3, Horvat 2, Magazin in Razpet. 

V nadaljevanju državnega prvenstva bo 
v soboto, 15. oktobra, na Jesenicah 
gostovalo moš tvo ljubljanske Olimpije, ki 
se bo pomerilo z mladim moštvom 
Kranjske gore. Srečanje se bo začelo ob 
18.30 v dvorani v Podmežaklj i . 

D , 

njim pa je predsednik hokejske zveze Slo
venije Dušan Zupančič čestital k jubileju 
in klubu izročil javno priznanje HZS za 
dosežene uspehe v tridesetletnem obodbju. 
Prav tako je k jubileju Čestital tudi zastop
nik hokejskega kluba Olimpija iz 
Ljubljane Janez Slovenc, ki je poudaril, da 
so nesoglasja preteklih let med obema 
kluboma odpravljena in da so sedaj skupna 
prizadevanja usmerjena k temu, da se na 
dveh najmočnejš ih klubih v državi dogra
jujejo temelji jugoslovanskega hokeja. Za 
posebno prijetno o s v e ž i t e v na sobotni 
slavnostni seji pa je poskrbel žensk i 
pevski zbor Jesenice, ki je predstavil nekaj 
pesmi iz svojega bogatega repertoarja. 

Ob koncu seje pa so podelili Se plakete 
najzaslužnejš im hokejistom in funkcionar
jem v preteklem tridesetletnem obdobju. 
Prejeli so jih: Emil Ažman, France Božič , 
Berti Brun, Dušan Brun, (plaketa bo 
izročena ženi) , Viktor Brun, Drago Cerar, 
Boris Cebulj, Niko Čebulj, Vinko Čižman, 
Dore Cufar, Vasilij DeretiČ, J o ž e Dolinar, 
Anton Dremelj, Edo Drobnak, Stanko 
Eržen, Albin Felc, Karel Frančešk in , 
Franc Gašperin, Robert Gorše, Pavle 
Hafner, Gorazd Hiti , Bogo Jan, Silvo 
Jeklar, Avgust Jelen, J o ž e Jensterle, 
D u š a n Kaltnekar, Dani Klemene, Ciril 
Klinar, Rudi Knez, Janez Kopriva, Anton 
Korantar, Tomaž Košir , Marjan Kristan, 
Stanko Kos, Vinko Kozjek, Valentin 
Mendižovec, Matko Med j a, Janez Mlakar, 
Nejček Noč, Jože Novak, Franc Pogačar , 
Milan Polak, Mirko Ramuž, Viktor Ravnik, 
Rado Razinger, Ludvik Slamnik, Franc 
Smolej, Roman Smolej, Leopold Strajnar, 
Vlado Šanca , Franc Taler.-Viktor Tišler , 
Tone Tomazin, J o ž e Trebušak, Zvone 
Turnšek, Cena Valentar, Mitja VerovŠek, 
Karlo Vergles, Janez Vauh, Vinko Zor-
man. Mirko Zupan, Franc Zupančič in 
Tone Zidan. Plakete pa so bile podeljene 
tudi naslednjim delovnim kolektivom: 
železarni Jesenice, Kovinu Jesenice, Uni-
verzalu Jesenice, Gorenjki Jesenice, TPD 
Golica Jesenice (v ustanovitvi) in TPO 
Golica - TOZD Rožca Jesenice. 

J.R. 

Zelo zanimive so ugotovitve glede 
šo l sk ih uspehov hokejistov in discipline na 
delovnih mestih. Tukaj se kažejo pozi
tivni rezultati, in sicer predvsem v 
zadnjem obdobju, ko upravni odbor do 
učencev s slabim učnim uspehom ni več 
popustljiv. Prav v tem šo l skem letu je kri
terij za sprejem v hokejsko šolo strožji, 
kajti po sklepu upravnega odbora je prva 
šola, Šele zatem hokej. Pozitivna je tudi 
ugotovitev, da se je tudi v organizacijah 
združenega dela disciplina posameznih 
igralcev v največji meri izboljšala. Igralci 
prvega m o š t v a J esenic brez posebne 
kontrole v dveh sezonah praktično niso 
imeli neupravičenega izostanka s treninga 
ali tekme in tako so.bile p lačane dnine v 
celoti pravilni izkoriščene. 

Po krit ičnih besedah glede statusa 
vrhunskih Športn ikov je France Božič 
spregovoril o č lans tvu v obeh klubih ter o 
trenerskem kadru. V obeh klubih je sedaj 
registriranih 157 hokejistov, v posameznih 
organih obeh klubov je 38 č lanov, v 
hokejsko društvo Jesenice pa je vpisanih 
tudi 730 prijateljev j e sen i škega hokeja iz 
Domžal , Kamnika, Begunj, Ljubljane, Tol
mina, Gorice, Maribora in iz drugih 
krajev. Ko je govor o ocenjevanju trener
skega kadra, je mogoče zapisati, da je pri 
č lanskem moštvu Vlastimil Bubnik v 
veliki meri pripomogel, da je jesenišk i 
hokej zopet v jugoslovanskem vrhu. 
Njegovo delo je najbolje ocenjeno, saj je v 
tem obdobju s trdim prijemom, disciplino 
in znanjem dokazal, da je bil in je 
j e sen i škemu moštvu še potreben. Drugi 
č e š k i trener Branislav Danda pa je v 
lanski sezoni s svojim znanjem dokazal, da 
je dober trener, vendar ni bil sposoben 
vpeljati v m o š t v o discipline. Tudi domači 
trenerji v celoti niso zadovoljivi, z 
dodatnim Šolanjem pa bi lahko izboljšali 
svoje kvalitete. V prihodnje bo klubska 
skrb v večji meri namenjena vzgoji do
m a č e g a trenerskega kadra, ki bo v bližnji 
b o d o č n o s t i prevzel posamezna moštva . 

Zatem je bilo izrečenih nekaj krit ičnih 
besed tudi okrog slabega sodelovanja z 
obč inskimi športnimi forumi. Prav iz tega 
razloga problemi hokeja ostajajo zaprti v 
ožjem krogu športnih delavcev. Hokej za 

š irše območje občine postane zanimiv le 
takrat, ko prihaja do prepirov in neso
glasij. Govornik ni prezrl tudi samokriti
ke, in sicer so posamezni funkcionarji 
največkrat preobremenjeni zaradi orga
ni za cijsko- tehnični h zadev. V prihodnje 
bo brez dvoma treba najti tesnejši stik s 
Športnimi in družbenopolit ičnimi delavci, 
kakor tudi s samoupravljavljalci delovnih 
organizacij. Delovanje hokeja brez poudar
ka po družbeni potrebi oži pot napredka, 
zato je nujno, da zopet sleherni j e sen i šk i 
občan čuti, da je hokej Jesenicam potre
ben in da prioritetno spada v krog razved
rila delovnega č loveka. 

Franc Božič se je zatem v obsežnem 
poroči lu dotaknil Še hokeja v naši repu
bliki in vsej Jugoslaviji, tekmovalnega si
stema, mednarodnih tekem, opreme in 
rekvizitov hokejistov, objektov in f inanč
ne problematike. 

V kasnej š i razpravi so se zbrani na 
občnem zboru v glavnem strinjali s 
podanimi ugotovitvami, spregovorili pa so 
še o nekaterih drugih .pomanjkljivostih. 
Med drugim so bili razpravljale i dosti 
krit ični okrog delegatskega sistema, ki v 
hokejskem športu še ni v celoti zaživel. Kot 
so poudarili, morajo biti vsa prizadevanja 
usmerjena v to, da se delegatski sistem 
tudi tukaj postavi na nove temelje in da se 
v vseh hokejkih organih odpravijo stare 
napake in miselnosti, ki so še prisotne. 
Nadalje je bilo v razpravi govora o 
perečem problemu pomanjkanja ustreznih 
garderob za igralce. Prav zaradi neureje
nih garderob je ogroženo zdravje hoke
jistov. 

Med zaključke občnega zbora je bilo 
potem vneseno, da se akcija za ureditev 
garderob d o k o n č n o premakne z mrtve 
točke. Prav tako se bo treba dokončno 
lotiti izgradnje hokejske hale do končne 
faze. Po znanih podatkih naj bi se v bližnji 
prihodnosti podpisal samoupravni spora
zum za združevanje sredstev za dokončno 
izgradnjo tega najpomembnejšega jeseni
š k e g a Športnega objekta. Morda bi k 
celotni razpravi pripomnili to, da je bil 
i z p u š č e n problem slabega ozvočenja v 
hokejski hali. Nemalo je kritik in negodo
vanja glede ozvočenja , š e posebno na 
derbijih, kjer se resnično ne sliši , kdo da 
gol, oziroma druga razna obvestila preko 
zvočnikov . 

Po razpravi, iz katere se bodo naknadno 
izoblikovali zaključki, so zbrani na ob
čnem zboru potrdili predlog sprememb in 
dopolnitev pravil HK J esenice. 

Sledile so volitve novega upravnega 
odbora HK Jesenice. Izvoljenih je bilo 
enaindvajset č lanov, in sicer: Emil Ažman, 
Berti Brun, Milan Dornik, Iztok Federl, 
Karel FranČiškin, Marjan JelovČan, Janez 
Jenko, Franc Kobentar, T o m a ž Košir , 
Peter Ličof, Pavel Lotrič, Milan Magazin, 
Branko Noč, Janez Pikon, Janko Rabič, 
Drago Razinger, Rado Razinger, Franc 
Rožič, Ludvik Slamnik, Mitja Verovšek in 
M irko Zupan. V naslednjem Štiriletnem 
mandatnem obdobju bodo izmenoma štirje 
člani upravnega odbora predsedovali ho
kejskemu klubu Jesenice. 

Na konstituantni seji, ki je bila v petek, 
7. oktobra,_so člani za prvega predsednika 
H K Jesenice v tem mandatu izvolili Ludvi
ka Slamnika, v naslednjih treh letih pa ga 
bodo zamenjali Iztok Federl, Janez Pikon 
in Franc Kobentar. 

J. Rabič 

BOHINJ : JESENICE 0:2 (0:0) 
V soboto, 8. oktobra, je gostovalo 

j e s e n i š k o Člansko moš tvo v Bohinjski Bi
strici, kjer je odigralo prvenstveno tekmo z 
d o m a č i m m o š t v o m in ga premagalo z 
rezultatom 2:0(0:0). 

J e s e n i č a n i so tudi tokrat prikazali dobro 
igro in zas luženo premagali moš tvo Bo
hinja. S to zmago so Jesen ičan i na drugem 
mestu na prvenstveni lestvici za moš tvom 
Tržiča. 

Gole za m o š t v o Jesenic sta dosegla: 
Zubanovič in Omanovič . 

BOHINJ : JESENICE 1:4(1:4) 
Mladinsko m o š t v o Jesenic je v nedeljo, 

9. oktobra, gostovalo prav tako v Bohinj
ski Bistrici, kjer je odigralo prvenstveno 
tekmo s sovrstniki Bohinja in ga prema
galo z rezultatom 4:1 (4:1). 

J e s e n i š k i mladinci so brez večjih težav 
premagali svoje sovrstnike in ponovno 
dokazali, da so najkval i tetnejše moš tvo v 
tem prvenstvu. 

Gole za moStvo Jesenic so dosegli: Zec 2, 
Ljuj ič in Jekl ič . 

V soboto, 15. oktobra, igra č l a n s k o 
m o š t v o prvenstveno tekmo s trenutno 
prvouvrščen im moStvom Tržiča. Tekma 
bo ob 15. uri in 15 minut na igrišču v Pod
mežaklji . 

ZAČELO SEJE 
PRVENSTVO 

* ŽELEZARNE 
V BALINANJU 

V ponedeljek, 10. oktobra, seje na 
balinišču v Bazi začelo prvenstvo 
Železarne v balinanju za leto 1977. 
Organizator prvenstva je komisija 
za Športno rekreacijo pri izvršnem 
odboru sindikata, izvajalec pa bali
narski klub Jesenice. 

Skupaj se je za balinarsko tekmo- -
vanje prijavilo št ir i indvajset ekip iz 
posameznih temeljnih organizacij 
združenega dela in delovnih skup
nosti. Iz propozicij povzemamo, da 
tekmovanje poteka v moški in 
žensk i konkurenci. V posameznih 
skupinah se tekmuje po enokrož-
nem liga sistema do devet osvojenih 
točk. V polfinale se uvrsti prvo-
uvrščena ekipa iz skupin, v finale 
pa prve tri ekipe iz polfinala. Vodja 
tekmovanja je Stanko Pulec. 

J. R. 

Že več let zapored planinska zveza Jugo
slavije organizira srečanje mladih pla
nincev iz vse države. Vsako leto je to 
srečanje v drugi republiki in tako je bilo 
letos v Makedoniji, na Popkovi Šapki. Pla
ninsko društvo Jesenice je po propozicijah 
lahko poslalo pet svojih č lanov. 

Na dan odhoda smo se zbrali na želez
n i š k i postaji, vsi otovorjeni s težkimi 
nahrbtniki. Naša prva postaja je bila Ljub
ljana. Morali smo se oglasiti še na pla
ninski zvezi, da bi se srečali z ostalimi 
udeleženci in se dogovorili o potovanju. 
Kmalu za nami so prišli tudi ostali. Bili so 
Se Štirje iz Nove Gorice, peti pa je manjkal. 
Z nami so potovali tudi pionirji, ki so bili 
prav tako namenjeni na srečanje planin
cev, vendar na Kosovem polju. 

Vožnja do Beograda je kar hitro minila, 
vendar pa se je naprej proti Skopju zelo 
vlekla. Okoli osmih zjutraj smo končno le 
prispeli v Skopje. Prvo, kar mi je padlo v 
oči , ko sem stopil z vlaka, je bila podrtija 
prejSnje že lezniške postaje, ki jo je porušil 
potres. Spremenjena je v nekakšen spome
nik, ki nemo priča o sili narave. Tudi 
velika kamnita ura na njej Še vedno kaže 
čas usodnega dogodka. 

Naša nadaljnja pot nas je vodila v 
Tetovo, mesto pod Šar planino. Tam so nas 
pričakali makedonski planinci, organiza
torji s rečanja . Najprej je bil na vrsti 
pozdravni govor, nato pa je sledil ogled 
muzeja, ki prikazuje vstajo makedonskega 
naroda. Predsednik skupšč ine občine pa 
nam je govoril o narodnoosvobodilni borbi 
v Makedoniji. 

Po ogledu so nas z avtobusom odpeljali 
na oged tovarne Teteks, sledilo pa je kosilo 
v b ivšem derviSkem samostanu. Z gondolo 
smo se nato odpeljali do naše končne 
postaje na Popovo Šapko . Vseh skupaj nas 
je bilo Šestdeset, po deset iz vsake repu
blike. Nastanili so nas v Teteksovem počit
n i škem domu. Naslednji dan je bil planiran 
ogled okol i šk ih znamenitosti, za zadnji 
dan pa vzpon na Titov vrh. Vendar pa je 
naša skupina prosila, če bi nam zamenjali 
program, ker smo imeli vlak za domov že v 
nedeljo in ne v ponedeljek kot ostali. 
Naslednje jutro nas je že zgodaj zjutraj 
zbudilo trkanje po vratih. Vreme ni bilo 
nič kaj lepo, vendar smo vseeno odSli proti 
vrhu. Vso pot nas je spremljala nizka 
megla, tako da z razgledom ni bilo nič. Pa 

TRETJA ZAPOREDNA 
ZMAGA DUŠANA 

ĐURIČIČA 
V Ljubljani je bil v nedeljo, 9. oktobra, 

gozdni tek smučarjev tekačev, ki ga je 
odl ično organiziral smučarski klub Brdo. 
Ob lepem in sončnem vremenu se je na 
startu zbralo okoli 160 tekmovalcev. Kljub 
odsotnosti reprezentantov, razen Dušana 
in Toneta Duričiča, je bila konkurenca 
huda in boji za najboljša mesta zagrizeni. 

Pri starejših mladincih je Dušan Duričič 
dosegel že tretjo zaporedno zmago na smu
čarsk ih krosih in letos Se ni okusil 
grenkobe poraza. Tudi tokrat je zmagal 
pred Vidmarjem iz Dola in Majesom iz 
Krope, ki sta mu edina vsaj nekoliko ena
kovredna. Toda v tem teku sta bila brez 
možnost i , kajti Dušan je tekel izredno, 
kljub temu, da je dan prej imel obvezno 
testiranje reprezentantov na rolkah, kjer 
seje ravno tako zelo dobro izkazal. 

Pri mlajših č lanih je Marjan Mrak 
osvojil zopet dobro tretje mesto. Kljub 
temu da je bila konkurenca nekoliko oslab
ljena, se mu ni uspelo povzpeti za kakSno 
mesto više . 

Pri č lanih je zmaga zopet Sla na Lovrenc, 
zmagal je Fornezzi pred klubskim tovari
šem Kolandrom. Tokrat je zopet odl ično 
tekel Tone Duričič in zasedel dobro četrto 
mesto. Tone zasluži vso pohvalo za borbe
nost, ki jo je pokazal na pretežno ravnin
ski progi, ki je mnogo bolj ustrezala 
t e k a č e m »at letskega tipa«, kot sta oba 
Lovrenčana in se kdo. Povedati je treba Se, 
da je Tone dan prej starta! na obveznem 
testiranju, tako kot njegov brat DuSan in 
da je na rolkah pustil daleč za seboj ostale 
reprezentante. s. 

tudi z osvojitvijo vrha ne. Vrteli smo se v 
krogu prav blizu vrha, dokler se vodniki 
niso odločili za povratek. Spustili smo se 
na neko planino, kjer nas je pričakal 
osamljen pastir s svojimi šarplaninskimi 
psi. Nekaj časa so se pogovarjali z njim, 
nato pa smo se vrnili proti domu. Večer je 
minil v spoznavanju s planinci iz ostalih 
bratskih republik. 

Naslednje jutro smo se poslovili. Gondo
la nas je že čakala in z njo smo se odpeljali 
v Tetovo, od tam pa z vlakom naprej v 
Skopje. Ker smo imeli v Skopju dobro uro 
časa, smo si ogledali Se Dušanov most, ki 
stoji Se iz časov Dušana Silnega, in 
ostanke stare trdnjave nad Vardarjem. V 
Beogradu smo se srečali s pionirji, ki so 
prišli s Kosovega polja in tako smo skupaj 
nadaljevali vožnjo proti domu. V Ljubljani 
smo bili zgodaj zjutraj. Poslovili smo se od 
ostalih ter se odpravili na avtobus za 
Jesenice. 

Takih srečanj si žel imo še več, saj se 
tako spoznavamo med seboj mladi iz vse 
drŽave, obenem pa spoznavamo tudi lepote 
naše domovine. M. D. 

Šah 

NEODLOČENO 
V CELJU 

V drugem kolu prve slovenske šahovske 
lige so Jesen ičan i gostovali v CeljUjJtjer so 
igrali z istoimenskim klubom neodločeno 
5:5. 

Celjani so v tem dvoboju veljali za 
velikega favorita, saj so po kategorijah 
mnogo močnejši od jesen i šk ih igralcev, 
imajo pa tudi mnogo več tekmovalnih 
izkušenj , saj so lansko leto igrali v drugi 
zvezni Šahovski ligi. 

Pri Je sen ičan ih sta se zopet izkazala oba 
mladinca, Železnik in Rodman, saj sta 
svoja nasprotnika gladko premagala, Ma-
rušičeva je z drugo zmago dokazala, da je v 
zelo dobri formi. Tudi Tratnjek, ki se je 
vrnil iz J L A , se je zelo dobro vključil v 
ekipo in prinesel že drugo točko svoji 
ekipi. Pavlin pa je po zmagi v prvem kolu 
tokrat remiziral. Pongračeva , ki v prvem 
kolu ni nastopila, pa je remizirala. Izgubili 
pa so: Zorko, Krajnik, Krničar, in Strle. 

Pri Je sen ičan ih se je tudi tokrat, kot že 
velikokrat poprej, pokazala stara hiba: 
slabo igranje na č l a n s k i h deskah. Od 
šest ih možnih točk so tokrat osvojili le 
točko in pol, medtem ko so mladinci in 
č lanice od štirih možnih osvojili tri in pol 
točke . Upamo, da bodo v tretjem kolu, ko 
na Jesenicah gostuje ekipa ŠD Izbira Ptuj. 
tudi č lan i zaigrali, tako kot znajo, in 
zanesljivo premagali nasprotnika. 

M. Jan 

ZASLUŽENI 
ZMAGOVALCI 

Nogometaš i temeljne organizacije 
združenega dela Transport so na 
nedavnem prvenstvu Železarne v 
malem nogometu zasedli prvo me
sto. Lahko rečem, da so s svojim 
trudom dokazali, da so dobri igralci 
in so tudi upravičeno osvojili 
najvišji naslov v tej športni panogi. 
Ob tem se zahvaljujemo izvršnemu 
odboru osnovne organizacije sindi
kata naše temeljne organizacije, ki 
nam je nudil potrebno f inančno 
pomoč. 

V finalnem delu prvenstva Žele
zarne v malem nogometu pa so se 
pojavile nevšečnost i , oziroma govo
rice, da je ekipa strojnih delavnic 
prodala tekmo nam, da bi tako 
lahko mi osvojili naslov nogo
metnega prvaka Železarne. Te go
vorice, oziroma trditve so se kasne
je izkazale kot neresnične . Naša 
ekipa pa je po ponovitvi tekem 
dokazala, da so bile govorice neos-
novane in neresn ične . 

Športni referent 
»- TX)Z£> Transporti . 

SLAVNOSTNA SEJA HK JESENICE 
OB 30-LETNICI DELOVANJA 

OBČNI ZBOR HK JESENICE 

Nogomet 


